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  تبعات توزيع اوراق
با نرخ بهره بالاتر

 سود جديد
و نگراني بورسي

 ريشه هاي نوساني بودن
نرخ ارز چيست؟

 تورم
و اخلاق

پس از انتش��ار خب��ر پرداخت 
س��ودهاي 30درصدي توسط 
برخ��ي بانك ه��ا و دورنم��اي 
پرداخت سودهاي بالاتر براي 
اوراق قرضه، بسياري از ايرانيان 
اين پرسش را مطرح مي كنند 
كه سياس��ت گذاران حوزه اقتصادي با چه هدف و ايده اي 
ي��ك چنين برنامه هايي را در دس��تور كار ق��رار داده اند؟ 
موضوع زماني عجيب تر مي شود كه بدانيم در ساير كشورها، 
يك چنين رويكردهايي نه به صورت عام، بلكه به صورت 
مصداقي براي برخي پروژه هاي خاص اقتصادي، عملياتي 
مي شوند. يعني يك پروژه خاص اقتصادي در بخش حمل 
و نقل، توليد، صادرات و... در نظر گرفته مي ش��ود، سود و 
هزينه هاي آن محاسبه مي شود و بعد براي آن پروژه خاص، 
در يك بازه زماني مشخص، اوراق منتشر شده يا سود در نظر 
گرفته مي شود. در ايران اما تحليلگران نگرانند كه اين رويكرد 
منجر به افزايش تورم، افزايش بيكاري و تقويت وضعيت 
رويكردهاي سوداگرانه و سفته بازي در بازارهاي اقتصادي 
شود. بايد ديد تبعات اين نوع سياست گذاري هاي ناگهاني 

در اقتصاد چگونه خواهد بود؟
1( از آنجا كه اين اوراق در اين موقعيت زماني روزهاي پاياني 
سال و نوسانات ارزي و مشكلات منطقه اي عرضه شده است، 
احساس مي شود كه دولت براي كنترل نقدينگي سرگردان، 
يك چنين اقدامي را در دستور كار قرار داده است تا مردم به 
جاي سرمايه گذاري در بازار سرمايه و تقويت بازارهاي مولد 
به س��مت اين گواهي هاي مالي سوق پيدا كنند. از طرف 
ديگر بخش هايي، اي��ن برنامه ها را هدايت مي كنند كه يا 
زيانده بوده يا اينكه در معرض زيان قرار دارند. بايد ديد اين 
تعهدات گران را چه كسي قرار است پرداخت كند؟ بدون 
ترديد اين تعهدات گران براي آيندگان باقي مي ماند و اغلب 
افراد تسهيلات گيرنده بايد بهاي آن را بپردازند. مشخص 
نيست اين ساختارهاي مالي چگونه قرار است، اين سودها 
را تامين كند. در حالت طبيعي ساختارهاي مالي اجرا كننده 
اين پروژه يا بايد از طريق افزايش سود تسهيلات ارايه شده 
اين وجوه را بازگردانند يا اينكه ناترازي خود را افزايش دهند.
2( موضوع مهم بعدي تاثيري است كه اين سياست ها 
بر انتظارات تورمي مي گذارد. ايجاد بازدهي 30درصدي 
بدون هيچ ريسكي در اقتصاد باعث مي شود تا هر پروژه 
اقتصادي در اين كش��ور با اين انتظار شكل بگيرد كه 
بايد سود 30درصد يا بالاتر داشته باشد. طبيعي است 
كه حوزه توليد كشور يك چنين سودي را نمي تواند 
تضمين كند و تنها بخش هاي سوداگرانه از يك چنين 
تواني برخوردار هستند، بنابراين نقدينگي جامعه به 
سمت اين پروژه ها مي رود و مشكل سرمايه در گردش 
بنگاه هاي اقتصادي بالاتر مي رود. از طرف ديگر بانك ها 
هم ديگر نمي توانند تسهيلات خود را با نرخ 18درصدي 
ادامه در صفحه 3 فعلي توزيع كند.  

نهم بهمن م��اه بانك مركزي، 
دستورالعمل انتش��ار گواهي 
س��پرده خ��اص با نرخ س��ود 
علي الحساب بانكي 30 درصد 
سالانه )پرداخت سود ماهانه( 
را ب��ا هدف تامين س��رمايه در 
گردش واحد ه��اي توليدي به 
شبكه بانكي ابلاغ كرد. بر اساس 
اين دستورالعمل، بانك ها مي توانند براي تامين سرمايه در 
گردش طرح هاي با بازدهي بالا اقدام به انتش��ار اين اوراق 
كرده و در پايان دوره مشاركت، سود قطعي نيز علاوه بر سود 
علي الحساب 30 درصدي به خريداران اين گواهي سپرده 

در شعب بانك ها پرداخت مي شود.
به موجب آنچه در ابلاغي��ه بانك مركزي آمده، دارندگان 
اين گواهي مي توانند از آن به عنوان وثيقه جهت دريافت 
تسهيلات بانكي استفاده كنند. همچنين بانك ها مجازند 
از روز چهارشنبه 11 بهمن ماه 1۴02 به مدت ۷ روز كاري 

اقدام به عرضه اين اوراق كنند.
در واقع هر چه اين نرخ ها به س��مت واقعي شدن حركت 
كند، منافع آن در اقتصاد ظاهر خواهد ش��د. البته ظاهر 
شدن اين منافع در گرو آن است كه نرخ تورم كاهش يافته 
و نرخ بهره حقيقي نيز متعاقب آن كاهش پيدا كند. نكته 
ديگر آنكه، بانك مركزي با بهره گيري از اين ابزار سياستي 
تلاش دارد كه نقدينگي سرگردان را كه بازارهاي مختلف 
را ملتهب مي كند، جمع آوري كرده و در عين حال امكان 
مشاركت مردم را در طرح هايي كه داراي توجيه اقتصادي 

است نيز فراهم كند.
اما نكته حايز اهميت اينكه ن��رخ بهره 30درصدي، بهاي 
تمام شده اين پول را براي بانك ها افزايش داده و به حدود 
35 درصد مي رساند. در ادامه، بانك ها نيز با كسب ميزاني از 
سود كه نرخ تمام شده اين پول را به حدود ۴0 درصد افزايش 
مي دهد، آن را براي تامين مالي طرح هاي مولد و توليدي 
به تسهيلات گيرنده پرداخت خواهند كرد. در اين صورت، 
اين پرسش مطرح مي شود كه آيا فعاليت هاي توليدي با اين 
نرخ مي توانند سودآوري داشته باشند؟ به بيان ديگر، يك 
بنگاه توليدي بايد بازدهي بيش از ۴0 درصد داشته باشد 
تا بتواند نزديك به ۴0 درصد سود به بانك پرداخت كرده و 
انتفاع خود را نيز برداشت كند. آيا در شرايط كنوني، فعاليت 
اقتصادي واقعي با چنين سودي وجود دارد كه بتواند اين 
منابع را جذب كند؟ يا تسهيلاتي پرداخت خواهد شد كه 
بنگاه ها در بازپرداخت آن دچار مساله مي شوند؟به هر حال 
طرحي در حال اجراس��ت كه سود قطعي و علي  الحساب 
پرداخت مي كند و ريس��ك و ماليات ه��م ندارد. بنابراين 
چندان بعيد نيست كه اين طرح، منابع را از ساير بازارها و 
صندوق ها با درآمد ثابت به سمت خود جلب كند و به اين 
ترتيب احتمال دارد يك جابه جايي سنگين منابع در ميان 
بازارها رقم بخورد. بنابراين بازاري مانند بازار سرمايه كه در 
سال هاي گذش��ته از ناحيه قيمت گذاري و سلب اعتماد 

بازيگرانش دچار آسيب شده، نيازمند حمايت خواهد بود.

چرا نرخ ارز در ايران افزايش��ي 
خواهد بود؟ اين پرسشي است 
كه اي��ن روزها در بس��ياري از 
محافل و مجامع طرح مي شود. 
دامنه ط��رح اين پرس��ش به 
اندازه اي وس��يع شده است كه 
حتي برخي از بازيكنان فوتبال 
ايران هم به طرح اين پرس��ش 
اقدام كرده و مي پرسند چرا نرخ ارز در ايران بالا مي رود؟ اما 
براي ارزيابي اين موضوع و پاسخ دادن به اين پرسش بايد 
توجه كرد كه در تحليل هر بازاري اشاره به شرايط عرضه 
و تقاضاي آن ب��ازار، تحليلي كامل را دربر مي گيرد. اينكه 
در س��ال هاي اخير نرخ ارز در ايران افزايشي بوده و خواهد 
بود، به دليل محدوديت ها در عرضه ارز و افزايش مستمر 
تقاضاي ارز بوده اس��ت. مختصري از عناوين و دلايل اين 
نوسانات ذيلا ارايه مي شود؛ البته بايد توجه داشت هر دليلي 

قابل تفصيل است: 
1- دلايل كوتاه مدت: بخش��ي از دلايل اصلي افزايش نرخ 
ارز به رخدادها و اخباري بازمي گردد كه به صورت جاري و 
در كوتاه مدت منتشر مي شوند. اخبار بد، از جمله جنگ ها 
و تنش هاي منطقه اي و نيز ورود ترامپ به عرصه انتخابات 
بخشي از اين اخبار و رخدادهايي هستند كه به صورت جاري 
و در كوتاه مدت رخ مي دهند و باعث بروز نوسان در بازار ارز 
مي شوند. شدت و ضعف اخبار هم بر عرضه و هم بر تقاضاي 
ارز تاثيرگذار است. به عنوان مثال ورود ترامپ به انتخابات 
ايالات متحده هرچه به تاريخ انتخابات نزديك تر شود، آثار 
انتظاري بر نرخ ارز ايران خواهد داش��ت. اين حضور به طور 
عادي و با توجه به تجربيات قبلي زمينه س��از بلوكه شدن 
ذخاير ارزي خارج از كشور است. ضمن اينكه تحديد كننده 

عرضه ارز به داخل كشور هم محسوب مي شود.
2- دلايل بلندمدت: اث��ر مهم بعدي، تاثيرات بلندمدتي 
است كه شكل گرفته و بازار ارز را با نوسان روبه رو مي سازد. 
تحريم ها كه تبديل به قانون شده و به طور مستمر صادرات 
بخارج و عرضه ارز به داخل را تحديد مي نمايد. از س��وي 
ديگر برخي خود تحريمي ها مانند، نپيوستن به معاهدات 
بين المللي چون اف اي ت��ي اف و ..، وجود ترازهاي منفي 
)بودجه، بانكي، تراز پرداخت ه��ا، و...( كه موجب افزايش 
كسري بودجه، گسترش نقدينگي، كاهش ارزش پول ملي 
و... شده است. و ساير موارد هم هم موجب افزايش نرخ ارز 

مي شود و هم تامين كننده كسري بودجه است.
3- نداشتن برنامه توس��عه بلندمدت: هر كشوري در 
مسير پيش��رفت نيازمند الگوي خاص خود از توسعه 
است. با بررسي كمسير كشورهاي توسعه يافته مشخص 
مي ش��ود كه اين كش��ورها با تكيه بر الگوي توسعه و 
برنامه هاي رشد توانسته اند به كرانه هاي پيشرفت دست 
پيدا كنند. عمل نكردن به مزيت نس��بي در صادرات و 
تحديد صادرات و عرضه ارز و گسترش مستمر واردات 
يا افزايش مستمر تقاضاي ارز از ديگر موضوعات موثر در 
ادامه در صفحه 6 اين بخش است. 

يكي از اصلي ترين موضوعات 
اقتصادي تورم اس��ت. تورم به 
عنوان معرف س��طح عمومي 
قيمت ها ع��لاوه بر اينكه نقش 
مهمي ب��ر زندگي اف��راد دارد، 
اخلاق اجتماع��ي را نيز تحت 
تاثير خود ق��رار مي دهد. نرخ 
بيكاري و تورم، دو مولفه مهمي 
هستند كه دولتمردان سعي بر كنترل آنها دارند. با توجه به 
اينكه سياستمداران بيشتر ديد كوتاه مدت دارند و كمتر 
به دنبال سياست هاي بلندمدت هستند، سعي مي كنند 
تا با هر ابزاري تورم را كنترل كنند. آنها با اتخاذ سياس��ت 
قيمت گذاري دستوري و چاپ پول بدون پشتوانه سعي 
مي كنند آماره��اي خوبي در زمينه كنترل ن��رخ تورم و 
ايجاد رش��د اقتصادي به جامعه ارائه بدهند. اما نكته مهم 
اين است كه اصول اقتصادي را نمي توان با دستور كنترل 
كرد. شايد چاپ پول در بازه كوتاه مدت آمارهاي مطلوبي از 
رشد اقتصادي نشان بدهد اما بايد توجه داشت پول بدون 
پشتوانه باعث فساد و گمراهي مي شود. چاپ اسكناس باعث 
مي شود دولتمردان مش��كلات اقتصادي را به اين وسيله 
پوشش بدهند. دولتمردان قبول نمي كنند كه علت اصلي 
تورم چاپ پول بدون پشتوانه است. آنها سعي مي كنند با 
اتخاذ سياست هاي گوناگون اشتباه خود را پوشش بدهند. 
ازجمله: سياست هاي محدود سازي تاجران، ايجاد انحصار 
در كالاهاي سرمايه اي به نفع دولت، اتخاذ سياست هاي 
دستوري در زمينه قيمت گذاري محصولات، اتخاذ ماليات 
سنگين براي كالاهاي وارداتي و ايجاد محدوديت در زمينه 

واردات و صادرات.
اتخاذ چنين سياس��ت هايي باعث مي شود جامعه به اين 
نتيجه برسد كه نگهداري پول نقد منجر به كاهش قدرت 
خريد آن مي شود. بنابراين مردم سعي مي كنند به جاي 
نگهداري پ��ول داغ، نقدينگي خود را ب��ا كالاهاي بادوام 
جايگزين كنند. در چنين شرايطي فعاليت هاي اقتصادي 
ضربه جدي مي خورند و سرمايه گذاران جرأت نمي كنند در 
بخش هاي توليدي و خدماتي فعاليت كنند و خروج سرمايه 
از بخش توليد ش��دت مي گيرد. گرايش به واسطه گري و 
دلالي جاي فعاليت هاي مولد را مي گيرد و در نهايت شرايط 
نابسامان اقتصادي و افزايش بيكاري ناشي از كاهش توليد، 

منجر به افزايش جرم و جنايت مي شود.
در اقتصاد تورمي، اگر چه درآمد اسمي جامعه افراد افزايش 
مي يابد اما درآمد واقعي )قدرت خريد( آنها كمتر شده و باعث 
مي شود جامعه از منظر اقتصادي ضعيف تر از گذشته شود. 
اما شرايط تورمي ذي نفعان خاص خود را نيز دارد. افرادي 
كه سود آنها در گروی شرايط تورمي است، تلاش مي كنند 
با هر وسيله ممكن و به منظور كسب منفعت شخصي خود 
شرايط تورمي بر اقتصاد حاكم بماند. آنها حتي با نفوذ در 
بدنه سياستگذاران و مجريان قانون تلاش مي كنند منافع 
ش��خصي خود را تامين كنند و اينجاست كه فساد ميان 
دولتمردان نيز گسترش مي يابد.  ادامه در صفحه 3

سعيد امير شاه كرميمحمدرضا منجذبعباس آرگونآلبرت بغزيان

دلايل اصلي شكاف شديد 
صادرات و واردات معرفي شد

چرا سهم ارزي واردات كالاهاي اساسي كم شد؟
تعادل |تجارت خارجي ايران ناتراز است و اين ناترازي 
تا پايان سال به 18 ميليارد دلار نيز خواهد رسيد. طبق 
آخرين آمار رس��مي تجارت خارجي، تراز تجاري ايران 
در ماه دهم س��ال جاري به مرز 1۴ ميليارد دلار منفي 
رسيده است. البته در پايان آذرماه نيز تراز تجاري منفي 
11 ميلي��ارد و ۹۹0 ميليون دلار اعلام ش��ده بود. اين 
تراز منفي تجاري را مي توان يك هش��دار براي چرخه 
اقتصادي كشور و متوليان تجاري و اقتصادي كشور به 
حساب آورد. در تحليل اين فاصله آماري بين واردات و 
صادرات، بايد ردپاي بي��ش اظهاري يا همان بيش بود 
ارزش در واردات كالا به كشور يا كم اظهاري در صادرات 
را در گمركات جس��ت وجو كرد. جايي كه واردكننده 
تلاش مي كن��د، كالاي وارداتي خود را با ارزش تر اظهار 
كند تا بتواند از چرخه ارزي بانك مركزي و سامانه نيما، 
ارز بيشتري دريافت كند و در حالي كه ارزش واقعي كالا 
در مبدا كمتر از رقم اظهار شده و در اين ميان با توجه به 

كاغذبازي هاي گمركي در داخل و خارج از كشور، بخشي 
از ارز دريافت شده در حساب واردكننده باقي خواهد ماند 
تا در بازه هاي زماني كه ن��رخ ارز بالا مي رود، ارز ذخيره 
شده را با نرخ بالاتر بفروشد. از سوي ديگر، كاهش ارزش 
اقلام صادراتي به دلي��ل كم اظهاري و همچنين موانع 
تحريمي اس��ت كه باعث شده هم قيمت پايه صادراتي 
تعديل ش��ود و كالاهاي ايراني با تخفيف به كشورهاي 
هدف صادر ش��وند را مي توان از دلايل شكاف قيمتي 
بين كالاهاي صادراتي و وارداتي دانست.بر اساس اعلام 
محمد رضواني فر؛ رييس كل گمرك ايران به صدا و سيما، 
در 10ماهه سال جاري صادرات كشور )بدون احتساب 
نفت، تجارت چمداني، ب��رق و صادرات خدمات فني - 
مهندسي( به 113 ميليون  تن كالا به ارزش ۴0.5 ميليارد 
دلار رسيده است. ميزان صادرات غيرنفتي از نظر وزني 
رشد ۹.۴درصدي و از نظر ارزشي كاهش 11 درصدي را 
صفحه 7 را بخوانيد نشان مي دهد.  

هشدار كسري 
۱۴ميليارد  دلاري 

تراز تجاري

ايران با پيروزي تاريخي بر ژاپن
به نيمه نهايي جام ملت هاي آسيا را ه يافت

بردي براي مردم

همسايگان ايران در پي تعريف كريدورهاي جايگزين 
رانندگان تركيه جاي ايراني ها را گرفتند

گروه راه و شهرسازي|به گفته فعالان صنعت حمل 
و نقل جاده اي و ترانزيتي كشور، هم اينك اين صنعت در 
داخل و خارج، هر يك به طريقي از س��وي رقباي خارجي 
آسيب ديده اند يا در معرض آسيب قرار گرفته اند. اين همه 
در حالي است كه حمل و نقل ريلي بار كه دولتي است نيز 
با محدوديت هاي شديدي مواجه است و تنها 15 درصد 
از حمل و نقل بار داخل كش��ور را انج��ام مي دهد. يكي از 
مش��كلات اساسي حمل و نقل بار، چه از طريق كاميون و 
چه از طريق قطار، نبود منابع مالي براي رشد و توسعه و به 
عبارت دقيق تر احياي اين صنعت استراتژيك و پولساز است. 
ترابري كالا صرفا يك صنعت نيست، بلكه ضامن احيا، حفظ 
و پرورش مزيت هاي جغرافيايي ايران نيز هست، به طوري 

كه هر درجه پيشرفت حمل و نقل بار در ايران، چند درجه 
از مزيت هاي نسبي ترانزيتي كشور را هدف قرار مي دهد. 
از اين رو، در اين مس��اله كه دولت بايد بي درنگ هم از نظر 
مالي و هم از نظر مقرراتي از صنعت حمل و نقل جاده اي و 
ريلي حمايت كند، ترديدي نيست، چه آنكه اين كار به مثابه 
توسعه زيرساخت ها است و از امور اساسي و زيربنايي كشور 
به شمار مي رود و در كوتاه مدت و بلندمدت ثمرات زيادي 
براي كشور به همراه خواهد آورد. اين همه در حالي است كه 
هفته گذشته، صندوق توسعه ملي 2 ميليارد دلار با هدف 
تزريق به فرايند ساخت مسكن دولتي براي 2 ميليون خانوار 
از 2۴ ميليون خانوار كشور، در بانك مسكن سپرده گذاري 
كرد و 2 ميليارد دلار نيز...  صفحه 5 را بخوانيد

تيم ملي ايران با يك برد تاريخي و طلسم شكن 
جواز حضور در مرحله نيمه نهايي جام ملت هاي 
آسيا را به دست آورد. اين برد مقابل ژاپن مدعي 
اول كس�ب عن�وان قهرمان�ي به دس�ت آمد.  
ش�اگردان امير قلعه نويي عصر دي�روز در يك 
فينال زودرس به مصاف سامورايي ها رفتند. تيم 
قدرتمندي كه در جام جهاني 2022 و بازي هاي 
دوستانه چند ماه گذشته بزرگاني همچون آلمان 
را از دم تيغ گذرانده بود. همين نتايج باعث شده 
بود همه سايت هاي ورزشي و كارشناسان شانس 
شاگردان مورياسو را براي رسيدن به جمع 4 تيم 
برتر قطر 2023 بيشتر بدانند.  اتفاقا آنها بهتر هم 
ش�روع كردند و دروازه ايران را گشودند و نيمه 
نخست را هم با برد به رختكن رفتند. اما نيمه دوم 
يكسره متفاوت با همه پيش بيني ها پيش رفت. 
بچه هاي ايران چنان بازي فوق العاده اي از خود به 
نمايش گذاشتند كه ژاپني ها را غافلگير كردند.  
ايران ابتدا در دقيقه 55 توسط محمد محبي به 
گل تساوي رسيد. يك توپ گيري در مركز زمين 
و يك حركت تركيب�ي بين جهانبخش، آزمون 
و محب�ي توپ را ب�ه تور دروازه س�وزوكي، گلر 
نامطمئن ژاپني ها چسباند. حملات ايران در ادامه 
بازي بيشتر و بيشتر شد ولي توپ هاي بازيكنان 
ايران راهي به دروازه رقيب پيدا نكرد تا اينكه در 
دقيقه 93 و درست زماني كه داور چيني داشت 
فكر مي كرد كم كم بايد در سوت پايان بازي بدمد 
يك ناهماهنگي در خط دفاعي آشفته ژاپن به 
كنعان زادگان پيش تاخته فرصت توپ ربايي را 
داد و در نهايت با خطاي بازيكن ژاپن يك پنالتي 
به نفع ايران اعلام ش�د.  كاپيتان جهانبخش به 
نمايندگي از همه ايران پش�ت اين توپ ايستاد 
و با چس�باندنش به تور دروازه ژاپن، ايران را دو 
بر يك برنده اين بازي تاريخي و دراماتيك كرد!  
برد ايران به طلسم شكست ناپذيري ژاپن مقابل 
اي�ران در ادوار جام ملت هاي آس�يا خاتمه داد. 
همين طور انتقام سختي از سامورايي هايي كه 
چهار سال پيش ايران را در نيمه نهايي سه هيچ 
شكس�ت داده بودند، كشيد. همين طور مسير 
را براي رس�يدن ايران به نخستين فينال خود 
در جام ملت هاي آس�يا بعد از بي�ش از نيم قرن 
هموار كرد. همه مي دانس�تند ايران تا رسيدن 
به فينال جام ملت هاي آس�يا ي�ك بازي بزرگ 
دارد. تا قبل از شروع جام اين بازي بزرگ تقابل با 
كره بود و بعد از اتفاقات دور گروهي قرعه به نام 
ژاپن افتاد. ايران اين بازي بزرگ را با شايستگي 
پشت سر گذاشته و حالا با رسيدن به نيمه نهايي 
در  آس�تانه كس�ب يك افتخار بزرگ در تاريخ 
فوتبال ايران قرار گرفته است.  امير قلعه نويي، 
س�رمربي تيم ملي ايران بعد از اي�ن برد بزرگ 
در كنفرانس خب�ري گفت: »ما بايد از فوتبال به 
عنوان يك فرصت اس�تفاده كنيم و از اين پس 
باي�د از فدراس�يون فوتبال نهاي�ت حمايت را 
داشته باشيم كه بتواند در سطح كلي در فوتبال 

ايران تاثيرگذار باشد. اين بازي نقطه عطفي براي 
فوتبال ايران بود و فكر مي كنم كه جوانان ما كار 
خيلي بزرگي انجام دادن�د. نه به خاطر اين برد، 
بلكه به خاطر كيفيت خوبي كه نشان دادند. يك 
برنامه داشتيم كه خط مياني آنها را با چرخشي 
كه داش�تند از بازي خارج كني�م. تا قبل از گلي 
كه دريافت كرديم موف�ق نبوديم اما پس از گل 
فوتبالي در نيمه دوم بازي كرديم كه به نظرم از 
سطح آس�يا بالاتر بود.« س�ردار آزمون يكي از 
بهترين هاي ايران مقابل ژاپن كه يك گل آفسايد 
ميليمتري زد و پايه گذار گل نخس�ت تيم شد 
نيز در پايان بازي اظهار داشت: »روي من فشار 
زيادي بود. با احترام ب�ه تمام بازيكنان انگار در 
دعوايي بودم كه برادر بزرگ ترم كنارم نبود. من 
تحت فشار كه مي روم سعي مي كنم درون زمين 
جواب بدهم. اميدوارم اين ب�رد انگيزه اي براي 
ادامه رقابت ها شود.« او ادامه داد: »بازي خوبي را 
انجام داديم و خدا را شكر برديم. بازيكنان ما به 
هم دلگرمي مي دهند. تيمي به اين اندازه متحد 
تا به حال نديده بودم. همزمان كي روش و همزمان 
اسكوچيچ تيم ملي را اين طور نديده بودم.« او 
افزود: »مربي به من احترام مي گذارد و مشكلي 
ندارم كه نامم را بياورد. اگر او آن حرف ها نمي زد 
شايد من امروز خوب بازي نمي كردم، چون از من 
انتظار دارد. وقتي مربي از من ناراحت است، انگار 
پدرم از من ناراحت است.« به جز اظهارنظرهاي 
فوتبالي صحبت هاي دو چهره ك�ه رنگ و بوي 
سياس�ي اجتماعي داش�ت هم جلب نظر كرد. 
رامين رضاييان با وس�ط كش�يدن قيمت دلار 
گفت: »دوست دارم چند نكته بگويم. در روزهاي 
بد دوست داشتيم يك سري ها كنارمان باشند، 
ولي آنهايي كه قلم به دست هستند دوست دارم 
شرف و صداقت داخل قلم شان باشد و اين بچه ها 
را درك كنند. جرأت كنند بنويسند چرا دلار بايد 
هر وقت ما به مسابقات مي رويم انقدر بالا مي رود؟ 
اين باعث مي شود دغدغه مردم بالا برود و فشار 
به بچه ها بيايد. مدافع تيم مل�ي ادامه داد: قلم 
داريد و جرأت داشته باشيد و اينها را بنويسيد. 
ما براي تك تك اين مردم بازي كرديم. دم شان 
گرم، برديم و دشمن شاد نشديم. بچه ها غيرت 
گذاشتند و دم شان گرم.« همين طور سيدحسن 
خميني نيز با تاكيد بر اينكه تيم ملي فقط براي 
»ملت« بازي كرد، اظهار داشت: »امروز نيمه دوم 
يك تيم كامل بوديم. از سال هاي نوجواني كه پا 
به توپ بودم، به بازي و فهم امير قلعه نويي ايمان 
داشتم. امير يك مدير كم نظير و يك مربي فهيم 
است. براي همه ما آنچه از برد مهم تر است، آن 
اس�ت كه اين تيم با تمام وجود بازي كرد. وقتي 
دفاع آخر اين تيم در دقيقه 94 پنالتي مي گيرد، 
وقت�ي در تمام وج�ود بازيكن�ان آرزوي برد را 
مي توانيد ببينيد، وقتي ميزان دوندگي بچه ها 
را ملاحظه مي كنيد، به راحتي مي شود فهميد 

كه اين تيم فقط براي ملت ايران بازي مي كرد.«

ممانعت از  فرصت ِ
فرصت سوزي ترانزيتي

دولت مي گويد نوسانات اخير موقتي هستند

پ��س از چند هفته تلاطم و روند افزايش��ي قيمت، روز 
گذش��ته نرخ دلار و س��كه در بازار داخلي ايران نزولي 
ش��د، كاهش��ي كه برخي تحليلگران علت آن را پايين 
آمدن س��طح تنش ها در منطقه مي دانند و البته دولت 
تاكيد دارد كه آنچه رخ داده، موقتي بوده و كاهش نرخ 
تا بازگش��ت ثبات ادامه خواهد داش��ت. شب گذشته، 
نيروهاي امريكاي��ي با ورود به حريم هوايي س��وريه و 

عراق، اقدام به حمله به مواضع نيروهاي مقاومت كردند، 
حمله اي كه هرچند امريكايي ها بر روي آن مانور قابل 
توجهي داده بودند اما طبق ارزيابي ها نس��بت به آنچه 
در ابتدا پيش بيني مي شد بسيار محدودتر بود و دولت 
بايدن نتوانست آسيب بزرگي به زيرساخت هاي مقاومت 
وارد كند. تا جايي كه حتي رسانه هاي امريكايي نيز به آن 
صفحه 2را بخوانيد اذعان كردند. 

كاهش همزمان قيمت
سكه و دلار در بازار ايران
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پس از چند هفته تلاطم و روند افزايشي قيمت، روز گذشته 
نرخ دلار و سكه در بازار داخلي ايران نزولي شد، كاهشي كه 
برخي تحليلگران علت آن را پايين آمدن س��طح تنش ها 
در منطقه مي دانن��د و البته دولت تاكيد دارد كه آنچه رخ 
داده، موقت��ي بوده و كاهش نرخ تا بازگش��ت ثبات ادامه 

خواهد داشت.
شب گذش��ته، نيروهاي امريكايي با ورود به حريم هوايي 
سوريه و عراق، اقدام به حمله به مواضع نيروهاي مقاومت 
كردند، حمله اي كه هرچند امريكايي ها بر روي ان مانور 
قابل توجهي داده بودند اما طبق ارزيابي ها نسبت به آنچه 
در ابتدا پيش بيني مي شد بسيار محدودتر بود و دولت بايدن 
نتوانست آسيب بزرگي به زيرساخت هاي مقاومت وارد كند. 
تا جايي كه حتي رسانه هاي امريكايي نيز به آن اذعان كردند.

در گزارشي تحليلي به قلم »نيك پاتون والش« خبرنگار 
شبكه سي ان ان با اشاره به حمله اخير گروه هاي مقاومت 
عراق به يك پاي��گاه نظامي امريكا در اردن در پاس��خ به 
حمايت هاي تمام عيار واش��نگتن از جنايت هاي جنگي 
رژيم صهيونيس��تي در غزه كه به كش��ته شدن سه نفر از 
نظاميان امريكايي و مجروح شدن ده ها نفر از آنها انجاميد، 
 آمده است كه حملات شب گذشته امريكا عليه گروه هاي 
مقاومت منطقه در عراق و س��وريه، در مقايسه با بدترين 
تلفات نظامي امريكا در منطقه در نزديك به سه سال اخير، 

پاسخي نسبتا محدود بود.
ستاد فرماندهي تروريستي مركزي ارتش امريكا )سنتكام(، 
بامداد روز )شنبه(، با تاييد حملات هوايي در عراق و سوريه 
اعلام ك��رد چندين مكان مورد حمله قرار گرفته اس��ت. 
ارتش امريكا مدعي ش��ده در اين حم��لات ۸۵ هدف از 
جمله پست هاي فرماندهي و اطلاعات، انبارهاي مهمات، 
هواپيماهاي بدون سرنش��ين و تجهيزات لجس��تيكي 
گروه ه��اي مقاومت هدف ق��رار گرفته اند. پي��ش از اين، 
گروه هاي مقامت عراق يك پايگاه نظامي امريكا در اردن را 
هدف قرار داده بودند كه منجر به كشته شدن سه نظامي 
امريكايي و مجروح شدن بيش از سي نفر از آنها شد. در اين 
گزارش كه در وبگاه شبكه س��ي ان ان منتشر شده، آمده 
است: شامگاه جمعه تلاش كرد پر سر و صدا به نظر بيايد 
اما احتمالا پژواك آن چندان طولاني نخواهد شد. سنتكام 
 »B Lance« »10-B« اعلام كرد كه امريكا بمب افكن هاي
را اعزام كرد تا به ۸۵ هدف در هفت نقطه حمله كند. احتمالا 
قرار بود كه خسارات اين حمله با طلوع صبح بيشتر مشخص 
شود. اما از دردناك ترين ضربه اي كه پنتاگون قادر بود وارد 

كند، فاصله زيادي داشت.
ممكن است حملات بيشتري در كار باشد؛ »لويد آستين« 
وزير دفاع امريكا گفته بود اين فقط ش��روع است. اما روز 
جمعه، طبق اعلام كاخ س��فيد، پاس��خ امريكا فقط سي 
دقيقه به طول انجامي��د. كوتاه بود، ش��ايد كوبنده اما نه 
چندان ش��وك كننده. والش مي نويسد: انتخابي شفاف و 
محاسبه شده بود. دولت بايدن با ماموريتي تقريبا ناممكن 
روبرو بود، اينكه ش��دت حمله آن قدر زياد باشد كه نشان 
بدهد واقعا در پاسخ خود جدي است اما همچنين اطمينان 
بيابد كه طرف مقابل بدون برآشفتن و قصد تلافي كردن، 
آس��يب ببيند. امريكا پيام پاس��خي را كه قرار بود بدهد، 
ب��ه مدت بيش از پنج روز از طري��ق مقامات امريكايي كه 
در جريان ماهيت و ش��دت آن بودند مخاب��ره كرده بوده 
و حتي درب��اره اهداف كه قرار بود به آنها حمله ش��ود نيز 
سرنخ هايي داده بودند. اين هشدار، احتمالا، براي كاهش 
خطر سوءتفاهم ها و شايد فراهم كردن امكان تغيير مكان 
براي نيروهايي كه مورد حمله قرار گرفته بودند و كاهش 
تلفات انساني در نظر گرفته ش��ده بود. احتمالا، قصد آن 
اطمينان يافتن از اين ب��ود كه حملات امريكا با اقدامي از 
س��وي رژيم صهيونيستي اشتباه گرفته نشود كه ممكن 
بود حملاتي تلافي جويانه را عليه اين رژيم و اراضي اشغالي 
به دنبال بياورد و در بر دارنده چرخه ديگري از گس��ترش 

تنش ها باشد.
نگارنده معتقد است اين بي ثباتي سطح گزينه هاي بايدن را 
تا حد كمترين توانمندي هاي امريكا تقليل داد. اشتباهات 
يا موفقيت هاي پيش بيني نشده به بدتر و پيچيده تر شدن 

تدريجي وضعيت منجر ش��ود كه اي��ن موضوع مي تواند 
به درگيري گريزناپذير و گس��ترده اي بيانجامد. در ادامه 
اين مطلب آمده اس��ت: جنگ ها معمولا، در مواقع نادري 
رخ مي دهند كه ۲ طرف نيز قصد آن را داش��ته باش��ند يا 
در موقعيت��ي رايج تر، وقتي رخ مي دهن��د كه طرفين به 
اين تصميم مي رسند گريزي از جنگي گسترده نيست و 
گاهي نيز زمان��ي رخ مي دهد كه هيچ گزينه ديپلماتيك 
ديگري ندارند. در مواقع ديگري نيز طي يك روند تدريجي 
گسترش تنش ها درگير جنگ مي شوند. نويسنده با بيان 
اين در ادامه با توجه به روابط تهران-واشنگتن آورده است: 
نه ايران و نه امريكا خواهان يك جنگ نيستند. دولت بايدن 
انتخابات رياست جمهوري را پيش رو دارد كه طبعا با اين 
وجود، تمايلي به داشتن يك ماجراجويي پرهزينه در خارج، 
دردسري در زمينه سياستش در قبال اسراييل يا افزايش 

قيمت نفت ندارد.
اين اقدام غيرقانوني امريكا، براي اقتصاد ايران نيز يك پيام 
داشت و آن كاهش نسبي تنش هايي بود كه در هفته هاي 
اخير بالا گرفته بود. نخس��تين نشانه از اين اتفاق، كاهش 
قيمت سكه و دلار در بازار داخلي ايران بود. رييس اتحاديه 
طلا و جواهر تهران از ريزش قيمت  انواع قطعات سكه و بهاي 
مصنوعات طلا در بازار داخل خبر داد كه در پي كاهش نرخ 

ارز در بازار داخل اتفاق افتاده است.
نادر بذرافشان ضمن اعلام اين خبر اظهار كرد: كاهش نرخ 
ارز در بازار روز )شنبه( سبب شد، بهاي سكه و طلا در بازار 
داخل نيز كاهش پيدا كند؛ اين در حالي است كه قيمت 
جهاني طلا تغيير چنداني نس��بت به آخرين نرخ هفته 
گذشته )جمعه( كه ٢٠۴١ دلار بود، دو دلار كاهش داشته 
و به ٢٠٣٩ دلار رسيده است. رييس اتحاديه طلا و جواهر 
تهران ضمن اشاره به تاثير كاهش نرخ ارز بر كاهش قيمت 
س��كه و طلا، در رابطه با ميزان كاهش قيمت ها نسبت به 
آخرين قيمت ها در هفته گذشته و قيمت هاي روز )شنبه( 
گفت: هر قطعه سكه تمام طرح جديد با يك ميليون و ٣٠٠ 
هزار تومان كاهش به ٣٢ ميليون تومان و هر قطعه سكه تمام 
طرح قديم با يك ميليون و ٢٠٠ هزار تومان كاهش به ٣٠ 
ميليون و ٢٠٠ هزار تومان رسيد. نيم سكه در بازار امروز ١٨ 
ميليون و ٣٠٠ هزار تومان قيمت دارد كه نشان از كاهش 
۴٠٠ هزار توماني اين قطعات سكه دارد، ربع سكه نيز ١١ 
ميليون و ٣٠٠ هزار تومان قيمت دارد كه ۴۵٠ هزار تومان 
ارزان تر شده است. سكه هاي يك گرمي بانك مركزي نيز 
امروز با كاهش ٢٠٠ هزار توماني شش ميليون تومان قيمت 
دارد. وي افزود: هر گرم طلاي ١٨ عيار در بازار دو ميليون و 

٨٣٠ هزار تومان به ازاي هر گرم معامله مي شود كه ۶۴ هزار 
تومان كمتر از قيمت آن در آخرين معاملات هفته گذشته 
است. حباب سكه اما تغيير چنداني نداشته در حال حاضر در 

محدوده پنج ميليون و ۵٠ هزار تومان قرار دارد.
همچنين قيم��ت دلار كه در روزهاي گذش��ته در بازار 
آزاد همس��و با اخبار سياسي تا ۵۹ هزار تومان هم پيش 
رفته بود، ديروز در ادامه روند كاهشي روز چهارشنبه و 
پنجش��نبه، به كانال ۵۶ هزار تومان برگشت. برخلاف 
روند هفته گذش��ته دلار كه از محدوده ۵0 هزار تومان 
تا نزديكي ۶0 ه��زار تومان هم پيش رفت��ه بود، ديروز 
زور دلالان بازار آزاد در فردوس��ي هم به بالا كش��يدن 
دلار نرسيد و اين ارز از ۵۷ هزار تومان هم پايين تر آمد؛ 
به طوري كه دلالان ارز قيمت خريد خود را در محدوده ۵۶ 
هزار و ۵00 تومان اعلام كردند. اين در حالي است كه شب 
گذشته، در اخبار اعلام شد كه ايالات متحده در واكنش 
به حمله به نيروهاي امريكايي در اردن، حملات هوايي 
را در منطقه آغاز كرده است؛ اين حملات در نزديكي مرز 
سوريه و عراق رخ داده و البته اشاره هايي هم به نقش ايران 
در حمايت مالي و نظامي از گروه هاي مقاومت شده است. 
با وجود اين، بر خلاف روزهاي گذشته اخبار سياسي و 
تنش ها در منطقه نتوانست تاثير افزايشي بر قيمت دلار 
بگذارد. از ابتداي سال جاري، نرخ ارز روند باثباتي را طي 
كرد. سال گذش��ته نرخ دلار از محدوده ۳0 هزار تومان 
و در جريان ناآرامي هاي پايي��ز، روند صعودي گرفت و 
شتابان از ۵0 هزار تومان هم عبور كرد و در اسفند 1۴01، 
حتي به ۶0 هزار تومان هم رسيد اما در ماه هاي ابتدايي 
امسال به محدوده ۵0 هزار تومان بازگشت. در عين حال 
رويدادهاي سياسي منطقه از جنگ بين فلسطين و رژيم 
صهيونيس��تي در ابتداي مهر ماه تا حادثه تروريستي 
در كرمان در دي م��اه و به دنبال آن ناآرامي ها در يمن و 
حمله  موشكي جمهوري اسلامي ايران به تروريست هاي 
پاكستان، بر بازار تاثير افزايشي داشت؛ تا جايي كه هفته 
گذشته ارز در بازار غيررس��مي بار ديگر تا محدوده ۵۹ 
هزار تومان هم پيش رفت. ب��ا وجود اين، روند صعودي 
نرخ ارز ثبات نداشت. امروز در اولين روز هفته و با وجود 
خط و نشان هايي كه مقام هاي امريكايي براي خاورميانه 
كشيدند و حملات هوايي به مرز سوريه و عراق، نرخ ارز در 
بازار آزاد هم كاهشي بود. دلالان بازار فردوسي هم به روند 
كاهشي بازار ارز اشاره داشتند. همچنين در مركز مبادله، 
نرخ دلار بدون تغيير به قيمت ۴۲ هزار و ۹۲1 تومان و 

نرخ يورو به قيمت ۴۶ هزار و ۲۹۲ تومان مبادله شد.

در كنار آن، كارشناس��ان نزديك ب��ه دولت نيز همچنان 
تاكيد دارند كه روند قيمتي اخير زودگذر بوده است. عباس 
جعفري، كارشناس پولي و بانكي در گفت وگو با ايسنا اظهار 
كرد: افزايش نرخ ارزي كه در حال حاضر شاهد آن هستيم 
به دليل تنش هاي خاورميانه اس��ت و دليل بنيادي براي 
افزايش نرخ ارز وجود ندارد. در اين باره بايد دقت داش��ت 
كه سرمايه گذار، هم هوشمند است و هم ترسو و در چنين 
شرايطي تصميم مي گيرد كه سرمايه خود را به بازارهاي 
پايدار مانند بازارهاي طلا و ارز ببرد، اما تجارب قبلي نشان 
داد كه با فروكش كردن بحران ها سرمايه گذاري و خريد 

هيجاني در بازار طلا و دلار نيز كاهش خواهد يافت.
وي ادام��ه داد: منابع زيادي از دارايي هاي ايران در خارج از 
كشور در حال آزاد سازي است، به خصوص وزير امور خارجه 
در صحبت هاي اخير خود تاكيد كرد كه منابع ايران در قطر 
آزاد و قابل اس��تفاده است زيرا هم دولت امريكا و هم قطر 
مشكلي با آزاد سازي منابع ارزي ايران ندارند و در سازكاري 
مشخص، اين منابع استفاده مي شود. اين موضوع موجب 
تزريق جو رواني به جامعه و كاهش انتظارات مردم خواهد 

شد كه كاهش نرخ ارز را در بر خواهد داشت.
جعفري تصريح كرد: از طرف ديگر فش��ارها بر رژيم 
صهيونيستي افزايش يافته اس��ت و شاهد تغييراتي 
در رويكرد اين رژيم خواهيم ب��ود و در كنار آن ديگر 
بحران هاي منطقه اي نيز فروكش خواهد كرد كه در 
نتيجه نرخ ارز در داخل كشور كاهش مي يابد؛ يعني 
نرخ دلار از كانال فعلي عقب نش��يني مي كند و قطعا 
تا س��طوح قبلي ريزش خواهد داشت. اين كارشناس 
پولي و بانكي با اش��اره ب��ه اينكه بعد رواني ناش��ي از 
بحران هاي سياس��ي خارجي و داخلي عامل افزايش 
نرخ ارز بوده اس��ت، گفت: با توجه به روابط دوس��تانه 
ايران با كشورهاي منطقه، دسترسي به منابع و افزايش 
درآمده��اي ارزي ناش��ي از فروش نف��ت و صادرات 
غيرنفتي و البته با مديريت هوشمندانه بازار ارز، شاهد 
بازگشت قيمت ها خواهيم بود. وي در پايان تاكيد كرد: 
بازارساز در اين شرايط بسيار هوشمندانه رفتار مي كند و 
بدون ارزپاشي و با ابزارهايي كه در اختيار دارد، نوسان 
بازار ارز را مانند تجارب قبلي در ماه هاي گذشته كنترل 

خواهد كرد و قيمت دلار را كاهش خواهد داد.
به اين ترتي��ب پس از چند هفته تلاطم، روز گذش��ته 
سرانجام بازارها در ايران كاهشي شدند و بايد ديد كه آيا 
دولت مي تواند همين روند را در هفته جاري ادامه دهد 
يا باز هم خبرهاي بين المللي بر روي بازار سايه مي افكند.
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رونمايي موشك »شفق«
و دوربين  »يوسف«

با حضور امير سرلشكر موسوي، موشك هواپايه ضدزره 
»شفق« و دوربين هواپايه  »يوسف« هوانيروز در ستاد اين 
نيرو رونمايي شد. با حضور امير سرلشكر سيد عبدالرحيم 
موسوي، فرمانده كل ارتش، از سامانه هاي موشكي بومي 
هواپايه ضدزره »ش��فق« و دوربين هواپايه  »يوس��ف« 
هوانيروز كه توسط متخصصان جهاد خودكفايي هوانيروز 
طراحي و توليد شده اند، رونمايي شد. بنا بر اين گزارش، 
سامانه موشكي هواپايه ضدزره جديد بومي»شفق«كه 
با افزاي��ش بُرد عملياتي و ارتق��اي هدف گيري اهداف 
دشمن تا شعاع ۲0 كيلومتر، با امكان دقت و نقطه زني 
بالا، قابليت اس��تفاده در ان��واع راهبردهاي تاكتيكي و 
عملياتي جنگ هاي آينده را دارد، توسط دانشمندان جهاد 
خودكفايي هوانيروز، شركت هاي دانش بنيان، طراحي و 
توليد شده و به چرخه ناوگان عملياتي هوانيروز ملحق 
شده اس��ت. از ديگر خصوصيات اين سامانه موشكي، 
برخورداري از قابليت  Fire & Forget )بزن دررو(، سر 
جنگي ارتقا يافته و جست وجوگر مادون قرمز است كه در 
تمامي شرايط بد آب و هوايي و در طول تمامي ساعات 
شبانه روز، اين سامانه را قادر مي سازد تا در صورت نصب 
بر روي انواع بالگردهاي هوانيروز، به انهدام تأسيسات و 
استحكامات دشمن در تمامي عمليات ها مورد استفاده 
قرار گيرد. جديدترين دوربين س��امانه  پرواز در ش��ب 
هواپايه  هوانيروز با نام »يوسف« نيز داراي قابليت اجراي 
عمليات در طول شب و ش��رايط نامساعد آب و هوايي 
است كه به صورت كاملًا بومي توسط متخصصان جهاد 
خودكفايي هوانيروز ارتش، توليد و به مرحله انبوه سازي 
رس��يده اس��ت. از جمله خصوصيات بازر اين دوربين، 
ارتقاي توان و مداومتِ كاري بالگردها در تمامي ساعات 
شبانه روز است. امير سرتيپ يوس��ف قرباني، فرمانده 
هوانيروز ارتش، در بازديد فرمانده كل ارتش از نمايشگاه 
دستاوردهاي هوانيروز ارتش، ضمن تبريك ايام الله دهه 
فجر گفت: در راستاي اجراي اوامر فرماندهي معظم كل 
قوا )مدظله العالي( و اس��تناد به طرح هاي لبيك يا امام 
خامنه اي عزيز، هوانيروز ارتش توانسته است با بهره گيري 
از توان داخلي، تعيين اولويت ها و متناسب سازي تجهيزات 
و تس��ليحات، به تحول آفريني در سطح يگان هاي اين 
نيرو و تغيير رويكرد دس��ت يابد. امير سرتيپ قرباني با 
اش��اره به فرايند سير تحول و موفقيت  هوانيروز در طي 
پنج سال گذش��ته افزود: آغاز فرايند تحول و دگرگوني 
هوانيروز، با تغيير در منابع و نيروي انساني اين نيرو انجام 
شد. شناخت آسيب ها و چالش ها، مرحله ثانويه فرآيند 
تحول آفريني بود كه با همكاري متخصصان و افراد مجرب 
هوانيروز صورت گرفت. وي با تأكيد بر توسعه توان رزمي 
و عملياتي هوانيروز با بهره گيري از س��امانه هاي شفق، 
حيدر و يوسف، گفت: توليد و بهره برداري از موشك هاي 
روزآمد و تولي��د داخل در هوانيروز، از جمله برنامه هاي 
كليدي بود كه به راه اندازي دو س��امانه هاي موش��كي 
منتهي شده است. سامانه موشكي هوشمند، نقطه زن 
و دوربرد »شفق« كه با ارتقاي بُرد عملياتي تا شعاع ۲0 
كيلومتر، قابليت استفاده در انواع راهبردهاي تاكتيكي 
و عملياتي جنگ هاي آينده را دارد و از نخستين نمونه 
پروژه هاي پيگيري ش��ده در سطح يگان هاي هوانيروز 
اس��ت. وي در ادامه افزود: نمونه  ديگر سامانه موشكي 
كروز »حيدر« است كه با بُرد ۲00 كيلومتر و پيشرفت 
صددرصدي، بر روي بالگردهاي سنگين و نيمه سنگين 
هوانيروز نصب و اجرايي شده و آخرين تست عملياتي 
آن در آبان ماه سال 1۴0۲، در منطقه عمومي نصرآباد با 
موفقيت مورد بهره برداري قرار گرفته است. اين سامانه 
با قابليت رهايش از بالگرد قادر است در تمامي مناطق 
صعب العبور كوهستاني، سواحل دريايي و مناطق رملي 
و بياباني، در حداقل زمان و حداكثر غافل گيري، به دو 
روش انتحاري و بازيافت��ي، به تمامي اهداف زميني و 
دريايي شليك كند. فرمانده هوانيروز ارتش درخصوص 
تلاش براي دس��تيابي به فناوري س��اخت نخستين 
بالگرد ملي تصريح كرد: با عنايت به منويات فرماندهي 
معظم كل قوا )مدظله العالي( مبني بر توليد بالگردهاي 
تك ور نيمه سنگين به روز توليد داخل، متخصصان و 
صنعت گران حوزه نظامي كشور، با تلاشي شبانه روزي 
به طراحي و توليد نخس��تين بالگرد ساخت داخل در 

آينده اي نزديك اقدام خواهند كرد. 

تداوم رويكرد اشتباه 
تجاوزکارانه امريكا

هانس گروندبرگ، نماينده ويژه دبيركل س��ازمان ملل 
متحد در امور يمن در جريان س��فر به تهران با حسين 
اميرعبداللهي��ان، وزي��ر امور خارجه كش��ورمان ديدار 
كرد. طرفين در اين ديدار در خصوص آخرين تحولات 
منطقه با تمركز بر موض��وع يمن گفت وگو كردند. وزير 
امور خارجه كشورمان در اين ديدار تاكيد كرد كه رويكرد 
نظامي دولت امريكا و به خصوص حملات نظامي امريكا 
و انگليس عليه يمن و ق��رار دادن مجدد نام انصارالله در 
فهرست تروريستي ايالات متحده، شرايط را پيچيده تر 
و راه حل سياس��ي را با مشكل مواجه كرده است. رييس 
دستگاه ديپلماسي همچنين با محكوم كردن تجاوزات 
اخير امريكا به اهدافي در سوريه و عراق، آن را ناشي از تداوم 
رويكرد اشتباه و ناكام اين كشور براي حل و فصل مسائل 
با توسل به زور و نظامي گري دانست. اميرعبداللهيان با 
اشاره به تداوم حمايت كشورمان از برقراري صلح و امنيت 
پايدار در يمن، تاكيد كرد: تلاش ها در جهت برقراري ثبات 
و امنيت در سراسر منطقه، به نفع همه كشورهاي منطقه 
خواهد بود. نماينده ويژه دبيركل س��ازمان ملل در امور 
يمن نيز در ابتداي اين ديدار، مراتب تسليت مجدد خود 
را به اميرعبداللهيان و خانواده شهداي حادثه تروريستي 
در حاشيه مراسم سالگرد بزرگداشت شهيد سليماني در 
كرمان ابراز داشت. هانس گروندبرگ با تقدير از موضع 
و اهتمام جمهوري اس��لامي ايران به ثبات و امنيت در 
منطقه به خصوص يمن، گزارشي از اقدامات سازمان ملل 
متحد در خصوص ايجاد صلح و آرامش در يمن و كاهش 
تنش ها در داخل اين كشور ارايه كرد و ضرورت حل و فصل 
ريش��ه اي بحران هاي منطقه با استفاده از ظرفيت هاي 

درون منطقه اي را مورد تاكيد قرار داد.

ورود ۱۰ ميليارد و ۶۰۸ ميليون 
دلار سرمايه خارجي به ايران

رييس كل س��ازمان س��رمايه گذاري و كمك هاي 
اقتصادي و فني ايران اعلام كرد: در دولت س��يزدهم 
۵۷۸ طرح سرمايه گذاري به مبلغ 10 ميليارد و ۶0۸ 
ميليون دلار وارد ايران شده است. علي فكري - معاون 
وزير اقتصاد - گفت: از ابتداي شهريور 1۴00 تا پايان 
دي ماه امس��ال ۵۷۸ طرح س��رمايه گذاري خارجي 
به صورت اجرايي در آمده اس��ت كه حجم كلي اين 
سرمايه ها 10 ميليارد و ۶0۸ ميليون دلار است. معاون 
وزير اقتصاد همچنين درباره بيش��ترين بخش هاي 
جذاب براي س��رمايه گذاران خارجي هم بيان كرد: 
س��رمايه گذاري خارجي در ايران اين در بخش هاي 
مختلف بوده، كه بالاترين ميزان جذب س��رمايه در 
بخش نفت و گاز ب��وده كه با پنج س��رمايه گذاري و 
عدد حدود چهار ميليارد و ۸00 ميليون دلار صورت 
گرفته اس��ت. به گفته فك��ري، صنعت، بخش ديگر 
جاذبه س��رمايه گذاري خارجي در اي��ران بوده كه به 
دليل طرح هاي بزرگ و جذاب توانسته سه ميليارد و 
۷00 ميليون دلار جذب سرمايه خارجي داشته باشد. 
معاون وزير اقتصاد همچنين در خصوص كشورهايي 
كه بيشترين سرمايه را وارد ايران كرده اند نيز اظهار كرد: 
كشورهايي كه در ايران و در اين بازه زماني يعني دو سال 
براي دولت سيزدهم سرمايه وارد ايران كرده اند، ابتدا 
روسيه به عنوان بزرگ ترين سرمايه گذار با ۳1 درصد 
سرمايه گذاري بوده و سپس امارات و چين را مي توان 
عنوان كرد. وي همچنين تاكيد كرد: بخش بعدي كه 
حدود 10 درصد سرمايه وارد ايران كرده اند ايراني هاي 
مقيم خارج از كش��ور بوده اند و در نهايت پاكستان و 
هندوستان در رتبه هاي بعدي هستند. فكري افزود: 
يكي از دلايل مهم ورود اين حجم سرمايه به ايران ابتدا 
تغيير رويه در دولت بوده است. ما در گذشته همواره 
اعلام مي كرديم كه براي ورود سرمايه به ايران بايد به 
سمت كشورهاي همسايه، همسو و قدرت هاي نوظهور 
مانند چين و روسيه گام برداريم. رييس كل سازمان 
سرمايه گذاري و كمك هاي فني ايران اضافه كرد: يكي 
از دلايل افزايش حجم سرمايه گذاري در ايران تضمين 
بازگشت سود و اصل سرمايه به سرمايه گذار است؛ در 
عين حال ما شرايطي را فراهم مي كنيم كه سرمايه گذار 
خارجي از همه فرصت هاي سرمايه گذاري در ايران در 
راستاي منافع و اهداف سرمايه گذاري خود استفاده 
كند. فكري اظهار كرد: ما در دولت سيزدهم منتظر 
كشورهايي كه بايد ابتدا موانع سياسي خود را براي 
ورود سرمايه خود به ايران حل مي كردند، نمانديم و به 
سمت كشورهاي همسو و هم راستا رفتيم و اين يكي 
از دلايل مهم افزايش سرمايه گذاري در اين دوره بوده 
است . وي عنوان كرد: با توجه به اينكه از ابتداي امسال 
با دستور رييس جمهور تصميم گرفته شد تسهيلاتي 
براي رفع موانع سرمايه گذاران در نظر گرفته شود. اول 
خريد به قيمت ترجيحي از آنها بوده است تا بتوانيم 
جاذبه خوبي براي ورودشان به ايران فراهم كنيم. دوم 
اينكه البته در قانون هم ذكر شده، شرايط سرمايه گذار 
خارجي بايد با سرمايه گذار داخلي برابر باشد كه البته ما 
به دنبال ايجاد شرايط بهتر براي سرمايه گذار خارجي 
هستيم . وي در پايان گفت: هدف سرمايه گذار از ورود 
به ايران فقط بازار داخلي ايران نيست بلكه بازار كل 
منطقه را در نظر دارد از اين جهت ما به دنبال رفع موانع 

صادراتي براي آنها نيز هستيم.

تورم، موتور محركه
ناترازي بانكي است

يك كارشناس اقتصادي با اشاره به نقش تورم در بروز 
ناترازي هاي بانكي، گفت موتور محرك ايجاد ش��دن 
ناترازي ها كه همان تورم است، بايد حل وفصل شود. 
ايمان زنگنه با بيان اينكه ناترازي ها معلول شرايط ايران 
است، گفت: انعكاس شرايط حال حاضر اقتصادي، در 
ناترازي بانكي خود را نشان داده است. بخشي از ناترازي  
در اين  سال ها به واسطه نقش دولت ايجاد شده است. 
دولت بايد س��رمايه اش را به بانك ها افزايش دهد و در 
بانك هاي نيمه دولتي يا خصولتي كه با مديريت دولت 
و مالكيت نيمه دولتي هستند، نقش افزايش سرمايه  
و موافقت دولت و نهادهاي عمومي موثر اس��ت. وي 
خاطرنش��ان كرد: بنابراين يك نگاه مي تواند افزايش 
سرمايه بانك ها باش��د كه بنيه بانك ها تقويت شود و 
مقدار ناترازي آنها يا نحوه مواجهه ش��ان با ناترازي و 
سلامت مالي بهبود پيدا كند. اين كارشناس اقتصادي 
ادامه داد: نكته ديگ��ر، كه آن هم ناظر بر بخش دولت 
است اينكه ريش��ه اضافه برداش��ت از بانك مركزي، 
مطالبات بانك ها از شركت هاي دولتي است. مطالبات 
بانك ها ناظر بر واقعيتي است؛ زماني كه بخش عمومي 
و بخش دولتي به شكل غيرمستقيم از طريق سيستم 
مالي تامين مالي كرده است. بانك ها هم قدرت برابري 
و مواجه��ه با ش��ركت هاي دولتي را ن��دارد، انعكاس 
اين موضوع خ��ود را به صورت بدهي به بانك مركزي 
و اضافه برداش��ت نش��ان مي دهد. زنگنه با اش��اره به 
سياست هاي دس��توري در زمينه نرخ بهره بيان كرد: 
صنعت بانكداري در حال حاضر سوددهي ندارد و يكي 
از دلايلي كه ام��روز بانك ها به بنگاه داري روي آوردند 
همين است. نرخ س��ود بانكي در شوراي پول و اعتبار 
به نوعي در نقطه غيرمنطقي و غيربهينه تعيين مي شود. 
وقتي كه ميانگين هزينه تمام شده نرخ پول و هزينه هاي 
سربار عملا از نرخ سود تسهيلات بيشتر است، در حالي 
كه بانك بايد تسهيلات هم بدهد، با ريسك هايي مواجه 
مي شود. از جمله مشكل نقدينگي يا هزينه هاي اداري 
و حقوق كاركنان. وي ادامه داد: در ش��رايط اقتصادي 
تورمي كه نرخ تورم بيش از ۴۵ درصد است، كسي كه 
با نرخ هاي 1۸ و ۲0 درصد توسط سيستم مالي تامين 
مي شود، انگيزه بازگرداندن اين منابع را به بانك ندارد كه 
باعث انباشت مطالبات نظام بانكي مي شود كه ناترازي را 
دامن مي زند، بانك ها را با ريسك هاي نقدينگي مواجه 
مي كند و بدحس��ابي را براي مش��تريان بانكي ترويج 
مي كند و اين انگيزه را ايجاد مي كند كه به دنبال تسويه 

بدهي خود به نظام بانكي نباشند.

دولت مي گوید نوسانات اخير موقتي هستند

ریيس جمهور: 

كاهش همزمان قيمت سكه و دلار در بازار ايران

تحريم ها را شكست داديم
رييس جمهور گفت: انج��ام ١١ پرتاب ماه��واره اي، هم 
تحريم ها را شكست داد و هم طرح انزواي جمهوري اسلامي 

را با شكست مواجه كرد.
آيت الله سيد ابراهيم رييس��ي صبح روز شنبه در مراسم 
گراميداشت روز ملي فناوري فضايي با بيان اينكه حضور 
در فضا قدرت آفرين و ثروت آفرين است، اظهار كرد: تلاش 
كردند با تحريم ايران را متوقف كرده و در انزوا قرار دهند اما 
11 پرتاب انجام شده، تحريم ها و انزواي ايران را شكست داد.

وي ادام��ه داد: اقدامات انجام ش��ده جلوه »ما مي توانيم« 
است. همين كار، تحريم و تهديد را به فرصت تبديل كرد. 
جوانان و متخصصان و نيروهاي مسلح ما موجب شدند كه 
براي كشور افتخار آفريده شود. رييسي با بيان اينكه ايران 
در بين 10 كشور مطرح جهان در حوزه هوا و فضا قرار دارد، 
تصريح كرد: در دولت از ابتدا تمام تلاش مان اين بوده كه 
اين صنعت مورد حمايت قرار گيرد. ما مي توانستيم خيلي 
پيش تر از اين اين عرصه ها را فتح كنيم و در مدار ژئو قرار 
بگيريم. برخي نمي خواستند. كه مهم نيست، مهم آن است 
كه ملت ايران اراده كرده در فضا حضور قدرتمندي پيدا كند. 
آنها هم خواهند فهميد، ملتي كه اراده كرده در ۲۲ بهمن 
استقلال، آزادي و جمهوري اسلامي و پيشرفت خودش را 
دنبال كند، با اراده خود مي خواهد بر اراده هاي ديگر فائق  
آيد. رييس جمهور همچنين گف��ت: اين پرتاب ها در دل 
مردم اميد ايجاد مي كند. آنها دنبال القاي نااميدي هستند 
ولي مهم نيست چون دانشمندان ما نوآوري و ابتكارات و 

خلاقيت هايي عرضه مي كنند كه هركدام از آنها كارهاي 
بزرگي بوده و قابل تقدير است. رييسي در ادامه با بيان اينكه 
ش��وراي عالي فضايي جمع همه بخش هايي است كه در 
حوزه فضا فعال هستند، تصريح كرد: ما تاكيد كرديم اين 
شورا فعال باشد. نمي شود هر بخشي براي خود كار كند بلكه 
هم پوشاني، توان را افزون مي كند كه اين اتفاق رخ داده است 
و نيروهاي مسلح، ارتش، سپاه، وزارت دفاع و بخش هاي 
كشوري هم فعال هستند. رييس جمهور افزود: ميدان دادن 

به بخش خصوصي هم مهم است و بايد به شركت هاي فن 
آور ميدان داد. شركت هاي دانش بنيان بايد به ميدان آمده 
و كار را به دست بگيرند. باور داريم كه كارهايي كه با حضور 
بخش خصوصي انجام شود، اثربخش خواهد بود. وي با اشاره 
به اينكه تعداد پرتاب ها بيشتر شده و با دقت بيشتري بايد 
انجام شود، افزود: حضور در ارتفاع  بالاتر مهم است. ارتفاع 
اهميت دارد. توسعه زيرساخت هاي فضايي كشور بايد دنبال 
شود مثل كاري كه در چابهار انجام مي شود. صنعت فضايي 

و حضور در فضا ميزان بهره وري در كشور را افزايش مي دهد. 
اقدامات انجام شده بايد تجاري سازي شود تا ثروت آفريني 
كند. رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: در صنعت فضايي 
دقت نبايد فداي س��رعت ش��ود. اميدوارم در روز فناوري 
فضايي پرتاب هاي بعدي هم اميدآفرين باشد كه تاكنون 
اينگونه بوده است. پرتاب هاي شما براي كشورهاي ديگر هم 
ايجاد اميد مي كند. دشمن نتوانسته است ما را متوقف كند. 
رييسي با بيان اينكه اميدوارم پايگاه چابهار به عنوان پايگاهي 
براي پرتاب تثبيت شود، گفت: حضور در فضا در كشاورزي، 
صنعت و معدن كاربرد دارد. حضور در فضا هم قدرت آفرين 
و هم ثروت آفرين است. در ديدار با مسوولان ساير كشورها 
آنها به ما مي گويند كه اين پرتاب ها براي آنها هم ايجاد اميد 
كرده است. ايران با وجود همه موانعي كه دشمن ايجاد كرده 
متوقف نش��ده بلكه توانش افزايش يافته است. وي تاكيد 
كرد: صنعت فضايي پيش��ران اقتصادي است و مي تواند 
قدرت و ثروت را براي كشور به دنبال داشته باشد. رييسي 
با ابراز اميدواري نس��بت به پيروزي ملت فلسطين اظهار 
كرد: ظالمان هر روز مفتضح تر شده  و نقاب بيشتر از چهره 
نفاق كنار زده مي شود و مردم دنيا متوجه مي شوند اينها در 
ظاهر مدعي حقوق انسان و حيوان بوده ولي دنبال اهداف 
سلطه طلبانه خود هستند و حقوق انسان ها را به رسميت 
نمي شناسند. رييس جمهور در پايان با اشاره به ارتقاي رتبه 
ايران از ۴۵ به 10 در صنعت فضايي در جهان، گفت: قطعا 

آينده ملت ايران بسيار روشن خواهد بود.



مديركل دفتر بودجه و توسعه سرمايه گذاري شركت توانير 
با اشاره به تصويب بخش اول لايحه بودجه ۱۴۰۳ صنعت 
برق در مجلس شوراي اسللامي، از اختصاص ٢٩١ هزار 
ميليارد تومان بودجه به بخش برق در سال جديد خبر داد.

نصرت الله عبللاس زاده، مديركل دفتر بودجه و توسللعه 
سرمايه گذاري شركت توانير با اشاره به تصويب بخش اول 
لايحه بودجه ۱۴۰۳ صنعت برق كه در هفته اخير از سوي 
مجلس شوراي اسامي به تصويب رسيد، به تشريح كليات 

بودجه سال آتي از ديدگاه صنعت برق پرداخت.
وي با اشاره به نهايي شدن متن احكام و تبصره ها همچنين 
سللقف منابع و مصارف بودجه كل كشور به ميزان ٦ هزار 
و ٤٥٨ هزار ميليارد تومان، سللهم صنعت برق را با لحاظ 
شللركت هاي توزيع برق حدود ٢٩١ هزار ميليارد تومان 

عنوان كرد كه ٤.٥ درصد بودجه كل كشور است.
عباس زاده متوسط قيمت تمام شده هر كيلووات ساعت برق 
با سوخت يارانه اي را در لايحه بودجه ۱۴۰۳ حدود 52۰ 
تومان عنوان كرد كه اين رقم در بودجه اصاحي امسللال 
حدود ۴۰۰ تومان بود. مديركل دفتر بودجه توانير در ارتباط 
با ظرفيت هاي پيش بيني شده قابل استفاده براي صنعت 
بللرق در بودجه ۱۴۰۳ به موضوعات مهمي از قبيل تهاتر 
بدهي هاي بانكي، تاكيد بر ظرفيت ماده ٥٦ قانون الحاق 
)١(، بهينه سازي مصرف انرژي و اختصاص رديف جداگانه 
 به بهينه سللازي مصرف برق و نيز چگونگي ثبت و ضبط

 ما به التفاوت قيمت تمام شده و تكليفي فروش برق اشاره 
كرد و اظهار داشت: مطلب قابل توجه در خصوص استفاده از 
اوراق مالي اسامي به پشتوانه مابه تفاوت قيمت تمام شده و 
تكليفي فروش برق اين است كه در سال گذشته و امسال در 
قالب اصاح تبصره )٥( قانون بودجه به ترتيب 2۰ و ۳۰ هزار 
ميليارد تومان در دو سال تصويب شد كه تا به حال بي سابقه 
بوده و اميدوار هستيم كه بخش دوم لايحه بودجه ۱۴۰۳كه 
رديف هاي تفصيلي مطرح خواهد شد، اعتبار مناسبي براي 
اين موضوع در نظر گرفته شود. وي در خصوص ويژگي هاي 
بودجه ۱۴۰۳ افزود: در بخش تعدد احكام بودجه و چيدمان 
و توالي آنها به واسطه سوابق قانوني از جمله قانون مانع زدايي 
از توسللعه صنعت برق و همچنين لايحه قانون الحاق ٣، 

تغييرات زيادي نسبت به سنوات قبل اتفاق افتاده و برخي 
از احكام سنواتي كه حالت تكراري داشتند هم در خصوص 
صنعت برق و هم درخصوص ساير بخش ها، با اين استدلال 
كه در لايحه قانون الحاق ٣ دايمي خواهند شللد از لايحه 

بودجه ۱۴۰۳ حذف يا جابه جا شده است.
اين مقام مسللوول تصريح كرد: به عنللوان مثال مبحث 
هدفمند كردن يارانه ها كه به تبصره ١٤ معروف شده بود، 
پيش بيني شده يا مبحث معروف به تامين مالي كه هر سال 
در تبصره ٥ مي آمد، در تبصره ١ پيش بيني شده و برخي از 
بندهاي تبصره ١٥ كه از قانون بودجه سال ۱۴۰۰ به صنعت 

برق اختصاص يافته بود، در لايحه بودجه سللال ۱۴۰۳ و 
برخي در تبصره ٧ ادغام شد و برخي نيز بنا به استدلال فوق 

حذف شده است.
عباس زاده از نكات قابل توجه بودجه ۱۴۰۳ كه ممكن است 
در سال آينده چالش برانگيز باشد را عدم پيش بيني بند )ن( 
تبصره )٨( قانون بودجه ۱۴۰۳ كه به واسطه آن تعدادي از 
همكاران شركت هاي توزيع در ستاد شركت توانير مامور 
شللده اند، عنوان و ابراز اميدواري كرد اين موضوع مهم به 
زودي در لايحه قانون الحاق )٣( از سللوي مجلس شوراي 

اسامي تعيين تكليف شود.

وي از نكات مهم ديگر كه در جريان بررسي لايحه بودجه 
در كميسيون تلفيق اضافه شد را بحث الزام به اجراي ماده 
)٣( قانون مانع زدايي از توسللعه صنعت برق و تسهيم آن 
بين بخش هاي مختلف صنعت برق عنوان كرد كه چون 
بدون هماهنگي با مجموعه وزارت نيرو بود، در اجرا مشكل 

ايجاد خواهد كرد.
مديركل دفتر بودجه توانير خاطرنشان كرد: اصاح روابط و 
جريان مالي صنعت برق نيز به طور تلويحي در ريل گذاري 
بودجه سال ۱۴۰۳ مورد توجه قرار گرفته كه اميدواريم در 
سال آينده به نحو مطلوبي اين موضوع را هم عملياتي كنيم.

اخبار
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عراق خواهان حذف دلار 
امريكا در تجارت نفت شد

كميته مالي پارلمان عراق، با هدف مقابله با تحريم هاي 
امريكا عليه سيستم بانكي اين كشور، چهارشنبه گذشته 
خواستار فروش نفت به ارزهاي ديگري به جز دلار امريكا 
شد. به گزارش ايسللنا، در بيانيه كميته مالي پارلمان 
عراق آمده است: وزارت خزانه داري امريكا همچنان از 
بهانه پولشويي براي وضع تحريم عليه بانك هاي عراقي 
اسللتفاده مي كند. اين روند، مستلزم يك موضع ملي 
براي پايان دادن به اين تصميمات خودسللرانه است. 
در اين بيانيه خاطرنشان شده كه اعمال تحريم ها عليه 
بانك هاي عراقي، تاش هاي بانك مركزي براي تثبيت 
نرخ دلار و كاهش شكاف فروش بين نرخ هاي رسمي و 
موازي را تضعيف كرده و تحليل مي برد. كميته مالي بر 
رد اين شيوه ها به دليل اثرات آن بر معيشت شهروندان 
تاكيد كللرد و مجللددا از دولت و بانللك مركزي عراق 
خواست براي انجام اقدامات سريع عليه سلطه دلار از 
طريق متنوع سازي ذخاير ارزي خارجي، اقدام كنند. 
واشنگتن در هفته گذشته بانك الهدي عراق را به اتهام 
واهي پولشويي تحريم كرد. چند بانك ديگر هم در سال 
ميادي گذشته، هدف تحريم هاي مشابه قرار گرفتند.

اين بيانيه در همان روزي صادر شد كه يكي از مقامات 
ارشد خزانه داري امريكا گفت: واشنگتن از بغداد انتظار 
دارد در شناسايي و مختل كردن منابع مالي جناح هاي 
مقاومت در عللراق، كمك كند. دولت عللراق به دليل 
تاش هايش براي تسهيل ديپلماتيك خروج نيروهاي 
امريكايي از عراق و تعديل حضور امريكا در عراق به يك 
نقش مستشاري، با فشار واشنگتن مواجه شده است. 
امريكا، كنترل قابل توجهي بر سيستم مالي عراق اعمال 
مي كند. به دليل تحريم هاي امريكا، بغداد براي پرداخت 
بدهي هاي سنگين انرژي به ايران، با مشكل مواجه شده 
است. بعاوه، درآمدهاي نفتي عراق به بانك فدرال رزرو 
نيويورك منتقل مي شود. بغداد براي دسترسي به اين 
منابع مالي، به مجوز امريكا نياز دارد. دولت عراق اخيرا 
ابراز اميدواري كرده است كه به سمت دلارزدايي حركت 
كند. يك منبع دولتي در ۱۴ نوامبر به خبرگزاري دولتي 
عراق گفته بود: عراق قرار است چندين اقدام اقتصادي 
جديد را براي تقويت بيشتر پول ملي در برابر دلار امريكا 
اجللرا كند. دولت عراق در ماه مه گذشللته، ممنوعيت 
استفاده از دلار امريكا را براي تراكنش هاي شخصي و 
تجاري اعام كرد. بر اساس گزارش اويل پرايس، حسين 
موانس، نماينده عراقي و عضو كميته مالي پارلمان اين 
كشور، سال گذشللته در مصاحبه اختصاصي با پايگاه 
خبري كردِل گفت: واضح است كه عراق از نظر اقتصادي 
تحت تسلط امريكا اسللت و دولت ما واقعا پول خود را 

كنترل نمي كند يا به آن دسترسي ندارد. 

 تبعات توزيع اوراق با نرخ بهره بالاتر
 بنابراين هزينه هاي توليد افزايش مي يابد و بنگاه هاي 
توليدي براي سللرمايه مورد نياز خود ناچار مي شوند 
هزينه هاي بيشتري بپردازند! اين افزايش هزينه هاي 
توليد، اثر خود را در قيمت تمام شده توليد هم مي گذارد و 
باعث گراني هاي بيشتر مي شود. اين سياست به هيچ وجه 
انقباضي نيست و انبساطي است.  ۳( بايد توجه داشت 
اين نوع سياست ها به طور كلي مفسده انگيز است؛ افراد و 
جرياناتي كه به اين نقدينگي دسترسي دارند، مي توانند 
بهره برداري خاصي از آن صورت دهند و ممكن اسللت 
فسادهايي هم شكل بگيرد. در گذشته هم نمونه هايي از 
اين نوع سياست ها تجربه شده است كه اثرات مثبتي بر 
اقتصاد نداشته است. بانك مركزي و مسوولان اقتصادي 
كشللور هرگز به صورت شللفاف توضيح نداده اند كه با 
اين تصميمات چه اهدافللي را تعقيب مي كنند. زمان 
اجراي اين سياست هم بسلليار مهم است، اجراي اين 
سياست در هفته هاي پاياني سال و روزهايي كه ايران با 
نوسانات ارزي روبه روست، ابهاماتي را ايجاد كرده است. 
اگر در اقتصاد امريكا اين سياست ها اعمال شوند، اوراق 
با نرخ بهره بالاتر يعني سياست هاي انقباضي و كاهش 
تقاضاي كل. اما در ايران اين معنا استخراج نمي شود. در 
ايران هرگونه افزايش نرخ منجر به رشد تورم و كاهش 
قدرت خريد مردم مي شود. اين نوع سياست ها، تاثيري 
در حللد يك هفته يا يك ماه دارند و بافاصله به پايه اي 
 براي بازدهي هاي انتظاري بدل مي شود )افزايش تورم(

 اين تكانه ها به خصوص در بخش مسكن نمايان مي شود 
و باعث رشد قيمت مسكن هم در بخش اجاره اي و هم در 

بخش خريد مي شود.

تورم و اخلاق 
سياست هاي تثبيت قيمت آن هم در شرايط تورمي، 
منجر به ارزان فروشي مي شود زيرا احتكار كالا و فروش 
آن در آينده به مراتب از فروش آن در زمان حال سودآورتر 
خواهللد بود. در نتيجه فسللاد و بداخاقللي در جامعه 
گسترش مي يابد. دولتمردان سعي مي كنند با اتخاذ 
قوانين سختگيرانه و جرم انگاري هاي اقتصادي جلوي 
تورم را بگيرند. اما هيچ كدام از اين اقدامات براي كنترل 
تورم و فسللاد ناشي از آن كافي نخواهد بود و تنها باعث 
مي شود حس بي اعتمادي و ترس در جامعه گسترش 
يابد.  تورم تنها يك مشكل اقتصادي نيست، تورم باعث 
مي شود ريشه هاي اخاق يك جامعه صدمه ببيند، افق 
ديد مردم كوتاه شود و تمايل به لذت هاي زودگذر بيشتر 
شللود. تورم حس وطن دوستي، انسان دوستي و حتي 
خانواده دوستي را كمرنگ مي كند. تورم باعث مي شود 
روابط اجتماعي و خانوادگي تضعيف شود. تورم انگيزه 
جرم و فساد را گسترش مي دهد. اگر در جامعه اي دزدي، 
فساد، قاچاق و كارهاي غير اخاقي وجود دارد به خاطر 

آن است كه قبل از آن انگيزه هاي آن ايجاد شده است. 
اين يك حقيقت است كه اقتصاد علم انگيزه هاست و تورم 
به عنوان بدترين آفت اقتصادي، نقش بسزايي در ايجاد 

انگيزه فساد و بداخاقي در يك جامعه دارد.

نصرت الله عباس زاده، مدیركل دفتر بودجه و توسعه سرمایه گذاري شركت توانير:

وزیر نيرو اعلام كرد

تصويب لايحه بودجه ۱۴۰۳ صنعت برق در مجلس شوراي اسلامي

تجديدپذيرها به سه روش امكان صادرات برق دارند

حذف تدریجي مصرف گازویيل در اروپا كليد خورد

وزير نيرو گفت: صادرات برق توسط بخش تجديدپذير به 
سه شكل امكان پذير است و اكنون اين بخش مي تواند در 

طول هشت ماه برق توليدي خود را صادر كند.
به گزارش ايسللنا، علي اكبر محرابيللان اظهار كرد: يكي 
از جراحي هاي اقتصللادي موضوع امكان صللادرات برق 
تجديدپذيرهاسللت؛ تقاضا براي تحقق اين مساله سابقه 

طولاني دارد كه تاكنون اراده انجام اين كار وجود نداشت.
وي افزود: اكنون اين ظرفيت ايجاد شده كه مي توان از آن 
بهره برد و باتوجه به اينكه در دو سللال اخير با ناترازي برق 
در تابستان مواجهيم، امكان صادرات برق در ديگر فصول 
فراهم است. او با بيان اينكه از حدود ۷5 هزار مگاوات تقاضاي 
مصرف برق در اوج تابستان حدود ۳۰ هزار مگاوات مربوط به 
وسايل سرمايشي است، گفت: با كسر اين تقاضا در هشت 

ماه از سال امكان صادرات فراهم است.
به گفته محرابيان طبق آيين نامه اي كه اخيرا مصوب شده، 
درنظر گرفتيم كه در هشت ماه سال امكان صادرات وجود 
داشته باشللد كه بخش خصوصي مي تواند اين موضوع را 

امكان پذير كند.
وزير نيرو با بيان اينكه بخش تجديدپذير مي تواند از طريق 
خطوط ارتباطللي وزارت نيرو يا ايجاد كريدور اختصاصي 
با هماهنگي مديريت شللبكه اقدام به صادرات برق كند، 
اظهار كرد: در كشللورهاي اطراف امكان صادرات برق به 
صورت روزانه نيز فراهم است كه مي توان از اين پتانسيل 

استفاده كرد.
به گفته وي، اخيرا دو و سه خط را افتتاح كرديم؛ يك خط 
براي پاكستان و يك خط بين ايران و تركيه به بهره برداري 
رسيده كه از طريق پست بك توبك تامين ۶۰۰ مگاوات برق 

را فراهم كرده است.
او با بيان اينكه اين خط مي تواند عكس عمل كند، يعني 
در زمان نياز برق وارد كنيم، گفت: تجديدپذيرها از طريق 
تابلوي سللبز در طول چهار ماه برق را به بخش داخلي به 
فروش مي رسانند و در هشت ماه ديگر سال امكان صادرات 

برق دارند.
وي با اشللاره به آخرين وضعيت صادرات و واردات برق در 
كشور، گفت: برمبناي انرژي، ۸۰ درصد ظرفيت صادرات 
و 2۰ درصد ظرفيت واردات وجود دارد اما سياست دولت 

مبادله انرژي است. محرابيان با بيان اينكه تراز سالانه ۸۰ 
درصد صادرات و 2۰ درصد واردات اسللت و ميزان آن در 

شرايط مختلف متفاوت است.
او با بيان اينكه مجموع سرمايه گذاري در بخش برق ۷5۷ 
هزار ميليللارد تومان بود، البته در ايللن عدد نيروگاه هاي 
تجديدپذير نيسللت، اظهار كرد: در بخش آب و فاضاب 
۱۰5 هزار ميليارد تومان پروژه هدف گذاري شده و در بخش 
آب ۳۶2 هزار ميليارد تومان پروژه هدف گذاري كرديم و 
مجموعا ۱22۴ هزار ميليارد تومان بالغ بر ۳۰ ميليارد يورو 

پروژه هدف گذاري شد.
به گفته وي از مجموع اين پروژه ها بيش از ۴۰۰ هزار ميليارد 
تومان به بهره برداري رسيده است، بخش توليد و افزايش 
ظرفيت برق سلله عدد ۱۰ هزار مگاوات را وعده داديم كه 

اقداماتي در اين باره انجام شد.
وي با بيان اينكه در چهارمين سال خشك قرار داريم، اظهار 
كرد: در ميزان بارش ها نسبت به شرايط نرمال ۳۰ درصد 

عقب تر هستيم با اين حال تدابيري را درنظر گرفته ايم.
وزير نيرو با بيان اينكه متخصصان صنعت آب و برق ايراني در 
بيش از 5۰ كشور جهان فعال هستند، گفت: امروز صنعت 
آب و بللرق ايران از صنعتي كاماً وابسللته به خودكفايي 
 كامل رسلليده كه تاش متخصصان داخلي سللبب اين 

افتخار آفريني شده است.
وي با بيان اينكه متخصصان داخلي اكنون نه فقط نياز داخل 
را برطرف مي كنند، بلكه بسياري از كشورهاي همسايه 
به خدمات ايران نياز دارند و در بخش مهندسللي اكنون 
شركت هاي توانمندي زيادي داريم، تاكيد كرد: عملكرد 
كشور در بخش خدمات فني و مهندسي افتخار آميز است 
و خدمات خوبي در كشللورهاي منطقه ارايه مي دهيم و 
امروزه متخصصان صنعت آب و برق كشورمان در بيش از 

5۰ كشور جهان فعال هستند.
محرابيان با اشاره به بازديد خود از سد راغون تاجيكستان 
گفت: اكثر فعاليت هاي آن توسط متخصصان ايراني در حال 
انجام بوده و اكنون كارفرماي اين طرح از كيفيت و قيمت 

ايراني بسيار راضي هستند كه باعث افتخار است.
وزير نيرو با بيان اينكه در برنامه ابتدايي دولت هدف گذاري 
شده بود كه در بخش آبرساني شهري و تصفيه آب، ۷۰۰ 

ميليون مترمكعب در سال به ظرفيت شبكه اضافه شود 
كه تا امللروز با تحقق ۱۶۳ درصدي برنامه ۱۱۴۴ ميليون 
مترمكعب به ظرفيت پروژه هاي آبرساني شهري و تصفيه 

آب به شهري در قالب 5۶ طرح افزوده شده است. 
وي با تاكيد بر اينكه قرار شللد در طرح هاي سدسازي نيز 
۳۰ سللد با حجم مخزن 5.۴ ميليارد مترمكعب در دولت 
سيزدهم به بهره برداري برسد كه تا به امروز 2۱ سد با حجم 
مخزن ۳.۹ ميليارد مترمكعب به بهره برداري رسيده است، 
گفت: اميدواريم تا پايان دولت بتواند اين برنامه ها را به اتمام 
برساند. محرابيان با اشاره به برنامه ريزي هاي صورت گرفته 
در حوزه آبرساني روستايي گفت: هدف گذاري شده تا ميزان 
برخورداري از آب لوله كشي شرب و بهداشتي در جمعيت 
روستايي به عدد ۹۰ درصد برسد كه تا امروز اين ضريب با 

تحقق ۶۰ درصدي به ۸۶.۸۱ درصد رسيده است.
به گفته وزير نيرو با به كارگيللري از توان مجمع خيرين 
توانستيم طرح هاي آبرساني روستايي را سرعت بخشيم و 
اميدواريم تا پايان دولت بخش اعظمي از اين پروژه محقق 
شود. وي با اشاره به اقدامات و برنامه هاي صورت گرفته در 
حوزه تامين برق نيز اظهار كرد: براي برنامه احداث ۳۰۰۰ 
مگاوات نيروگاه اقدامات خوبي صورت گرفت، به طوري كه 
بيش از ۸۰۰۰ مگاوات محقق شده و اين ميزان به شبكه 
سنكرون شده كه اميدواريم تا پايان دولت از عدد ۱۰ هزار 

مگاوات عبور كنيم.
محرابيان ادامه داد: ۱۰ هزار مگاوات دوم و سوم نيز مربوط 
به نيروگاه ها و بخش تجديدپذير مي شللود كه در بخش 
صنايع تا امروز ۶۴۰۰ مگاوات آغاز شده كه چهار واحد آن 
به بهره برداري رسيده اسللت كه دو واحد به سمنان، يك 
واحد در فولاد مباركه و يك واحد در نيروگاه المهدي است.

وزير نيرو با اشللاره به احللداث ۱۰ هزار مللگاوات نيروگاه 
تجديدپذير گفت: نيازمند يك جراحي اقتصادي بوديم تا 
احداث و بهره برداري از نيروگاه  تجديدپذير را بدون يارانه 
دولتي اقتصللادي كنيم كه اين جراحي بلله خوبي انجام 
شللد و امروز شللاهد آغاز احداث ۱۱ هزار مگاوات نيروگاه 
تجديدپذير هسللتيم و به زودي يك سللاختگاه ۱۰۰۰ 

مگاواتي براي سرمايه گذاري ارايه خواهد شد.
محرابيان با بيان اينكلله در مناقصه ۴5۰۰ مگاوات انرژي 

تجديد پذير جمعي از سرمايه گذاران كشور حضور داشتند 
كه در اين بين پنج سرمايه گذار مناقصه را برنده شدند اظهار 
كرد: ظرفيت بالايي در حوزه انرژي هاي تجديدپذير داريم 
كه بايد براي رفع ناترازي برق در كشور و حفظ محيط زيست 

از اين پتانسيل بهره بيشتري ببريم.
وي با بيان اينكه نبايد مصرف آب و برق توسط مشتركان 
پرمصرف فشار روي مشتركان ديگر بگذارد، گفت: برداشت 
يارانه آب و برق براي مشتركان پرمصرف و بالاتر از الگو به 
صورت مرحله اي در حال اجرا اسللت و در دو سال اخير در 

همين مسير حركت كرده ايم.
وزير نيرو با تاكيد بر اينكه براي رفع ناترازي انرژي هم وزارت 
نفت و هم وزارت نيرو برنامه هايي را در دستور كار دارند كه به 
زودي درخواست هاي پشتيباني از ساير بخش هاي دولتي 
را براي رفع ناترازي ها به هيات دولت ارايه مي كنيم، اظهار 
كرد: در بخش ناترازي برق، برنامه ما همان برنامه هايي است 
كه ارايه كرده بوديم و با اقداماتي كه صورت مي گيرد اين 

ناترازي را از بين خواهيم برد.
محرابيان با بيان اينكه در دولت هاي هفتم و هشللتم ۶۰ 
درصد به ظرفيت توليد برق كشور در دولت هاي نهم و دهم 
۶۸ درصد و در دولت هاي يازدهم و دوازدهم تنها 2۳ درصد 
به ظرفيت توليد برق كشللور اضافه شد، گفت: يك طرح 
تحقيق و تفحص و فني توسط مجلس شوراي اسامي براي 

بررسي كاهش محسوس اين رقم ايجاد شد.
وي با اشللاره به اقدامات صورت گرفته بللراي تامين برق 
خودروهاي برقي گفت: بيللش از ۹۰ درصد آلودگي ها و 
مشكاتي كه در محيط زيست وجود دارد، ناشي از حركت 
خودروها و استفاده از خودروهاي فرسوده است هرچند كه 
در گذشته قوانيني براي حل اين مشكات ايجاد شد اما آن 

طور كه بايد مورد توجه قرار نگرفت.
وزير نيرو بللا تاكيد بر اينكه خودروهاي برقي بخشللي از 
مشكات محيط زيست را برطرف خواهد كرد، اظهار كرد: 
در حد امكانات خودمان در اين زمينه حركت خواهيم كرد و 
اميدواريم طرح جامع براي ايستگاه هاي شارژ داشته باشيم.

به گفته محرابيللان طبيعتا در حللد خودروهاي موجود 
مشكلي براي تامين برق نخواهيم داشت اما در مسير توسعه 

بايد به فكر ايستگاه هاي شارژ و ذخيره سازي باشيم.

قانونگذاران اروپا در نتيجه لابي گري حاميان اقليم با حذف 
عبارت »سوخت هاي زيستي به عنوان سوخت هاي خنثي 
از دي اكسلليد كربن« در مقررات جديد كاهش انتشللار 
كربن توسللط كاميون ها، موافقت كردند؛ اتوبوس هاي 
شهري بايد تا سال 2۰۳5، ۱۰۰ درصد انتشار كربن خود 

را كاهش دهند.
به گللزارش ايلنا به نقللل از هفته نامه بررسللي تحولات 
بين المللي انرژي و تغيير اقليم مديريت كل امور اوپك و 
روابط با مجامع انرژي، شورا و پارلمان اروپا موافقت نامه 
اوليه در مورد ضوابط جديد انتشار كربن را منتشر كردند 
كلله طي آن خودروهاي سللنگين بدون انتشللار كربن، 
»خودروهايي فاقد موتور احتراق داخلي« يا »با انتشللار 
كمتر از ۳ گرم دي اكسلليدكربن در هر تن - كيلومتر« 
تعريف شده است؛ اين مقررات براي اجرايي شدن بايد به 

تصويب شورا و پارلمان اروپا برسد.

پيش  از ايللن موافقت نامه، پارلمان اروپا »گاز زيسللتي 
)Biogas( سللوخت هاي زيسللتي يللا سللوخت هاي 
مصنوعي« را به عنوان »سللوخت هاي دي اكسيدكربن 
خنثللي« طبقه بندي كللرده بود، اقدامي كلله منتقدان 
آن را به عنللوان راه حلي براي ادامه سللرمايه گذاري در 
كاميون هللاي ديزلي كه به طور بالقللوه مي توانند جذب 
و توسللعه جايگزين هللاي موتورهاي برقللي - باتري و 

هيدروژني را كاهش دهد، مورد انتقاد قرار داده بودند.
مقللررات تازه همچنين دامنه خودروهاي زير پوشللش 
براي اهداف كاهش انتشار را گسترش داده تا كاميون هاي 
كوچك تر، اتوبوس هاي شللهري، اتوبوس ها و تريلرها را 
شامل شود. برآورد مي شود اين مقررات ۷ درصد ديگر از 

بازار خودروهاي سنگين اروپا را هدف قرار دهد.
در موافقت نامه جديد اهداف موجود اتحاديه اروپا براي 
كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي كاميون هاي سنگين 

تكرار شده است كه شامل كاهش ۴5 درصدي انتشار 
دي اكسيدكربن طي دوره 2۰۳۴-2۰۳۰ در مقايسه 
با سللال پايه 2۰۱۹ كاهش ۶5 درصدي در سال هاي 
2۰۳۹-2۰۳5 و كاهش ۹۰ درصدي از سللال 2۰۴۰ 

است.
تريلرها و اتوبوس هاي شهري كه به تازگي تحت محدوده 
مقررات گنجانده شللده اند، مشللمول اهداف جداگانه 
خواهند بود. تريلرها موظف به كاهش ۷.5 درصدي انتشار 
كربن طي سال هاي 2۰۳۴-2۰۳۰ هستند، در حالي  كه 
اتوبوس هاي شهري بايد تا ۹۰ درصد تا سال 2۰۳۰ و ۱۰۰ 

درصد تا سال 2۰۳5 انتشار كربن خود را كاهش دهند.
افزون بر اين، اتحاديه اروپا تا سال 2۰25 مقرراتي را براي 
بهسللازي يا تبديل خودروهاي معمولي به خودروهاي 
بدون انتشللار در نظر خواهللد گرفت. در ايللن مقررات 
معافيت هايي براي اتوبوس هاي بين شهري، خودروهاي 

ارتشي و پزشكي و ساير بخش هاي كوچك در نظر گرفته 
مي شللود. با توجه  به اينكه بخللش حمل ونقل جاده اي 
مسللوول بيش از 25 درصد انتشللار گازهاي گلخانه اي 
اتحاديه اروپا است و بزرگ ترين انتشاردهنده اين بخش 
پس از خودروهاي سللواري، خودروهاي سنگين است، 
اين بخش به نقطه كانوني و اصلي براي اقدام هاي محيط 

زيستي تبديل شده است.
برآورد مي شللود اهللداف جديد اتحاديلله اروپا منجر به 
اين خواهد شللد كه حللدود ۳۰ درصللد از كاميون هاي 
فروخته شده در سللال 2۰۳۰ برقي يا هيدروژني باشند. 
پيش  از اين، تحليلگران موسسه پالتس پيش بيني كرده 
بودند كه سللهم كاميون هاي بدون انتشار )برق باتري يا 
سلللول سللوختي( به حدود ۱۸ درصد از ناوگان تا سال 
2۰۳۰ برسد. اين مقررات مصرف سوخت ديزل و به تبع 

آن مصرف نفت را در اروپا به شدت موثر خواهد كرد.

تحليل

رويداد

نفت بهانه اي
براي افزايش قيمت نيافت

قيمت نفت در معامات روز جمعه بازار جهاني، در پي 
ضعيف شدن دورنماي كاهش فوري نرخ بهره امريكا، 
حدود 2 درصد كاهش يافت و به كاهش هفتگي تن داد.

بهاي معامات نفت برنت با يك دلار و ۳۷ سنت معادل 
۱.۷ درصد كاهش، در ۷۷ دلار و ۳۳ سنت در هر بشكه 
بسته شد. بهاي معامات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با يك دلار و 5۴ سللنت معادل 2 درصد كاهش، در ۷2 
دلار و 2۸ سنت در هر بشكه بسته شد. هر دو شاخص، 
هفته گذشته حدود ۷ درصد نزول كردند.ضعيف شدن 
رشد در چين و احتمال كاهش تنش هاي ژئوپليتيكي 
در خاورميانه هم، راه صعود قيمت ها را بست. نرخ هاي 
بهره بالا كه به رشد اقتصادي و تقاضا براي نفت لطمه 
مي زنند، در اقتصادهللاي بزرگ مانند امريكا و منطقه 
يورو ظاهرا براي مدتي باقي خواهند ماند. داده هايي كه 
روز جمعه منتشر شد، نشان داد كارفرمايان امريكايي، 
در ژانويه، مشاغل بيشتري از آنچه پيش بيني شده بود، 
اضافه كردند و به اين ترتيب، احتمال كاهش نرخ هاي 
بهره امريللكا در كوتاه مدت، كمتر شللد و دلار در برابر 
همه ارزهاي رقيب، صعود كرد.مت اسميت، تحليلگر 
شركت كپلر گفت: قيمت ها پيش از اين گزارش، تغيير 
چنداني نداشتند اما آمار اشتغال بهتر از حد مطلوب، 
احتمال كاهش نرخ هاي بهره را كمتر كرد. باب ياوگر، 
از شركت مالي ميزوهو اظهار كرد: عامل ديگري كه در 
كاهش قيمت نفت، تاثير داشت، اختال در پالايشگاه 
شركت بريتيش پتروليوم با ظرفيت توليد ۴۳5 هزار 
بشكه در روز در وايتينگ اينديانا به دليل قطعي برق بود. 
بشكه هايي كه جايي براي رفتن ندارند، ممكن است در 
مخازن نگهداري شوند. برق اين پالايشگاه تا اواسط روز 
جمعه برقرار شد اما منابع آگاه گفتند: شركت بريتيش 
پتروليوم هنوز تاريخي براي ازسللرگيري فعاليت اين 
پالايشگاه، اعام نكرده است. در اين بين، شركت خدمات 
انرژي بيكر هيوز اعام كرد تعداد دكل هاي حفاري نفت 
امريكا كه معياري براي ارزيابي توليد در ماه هاي آينده 
است، هفته گذشللته در ۴۹۹ حلقه، ثابت ماند. در آن 
سوي آتانتيك، سياست گذاران بانك مركزي اروپا هم 
اعام كردند هنوز زود است نرخهاي بهره در منطقه يورو، 
كاهش داده شود. نگراني نسبت به روند احياي اقتصادي 
چين، استمرار يافت و صندوق بين المللي پول پيش بيني 
كرد رشد اقتصادي اين كشللور در سال 2۰2۴، به ۴.۶ 
درصد آهسته مي شود و در ميان مدت، كاهش بيشتري 
پيدا كرده و به حدود ۳.5 درصد در سال 2۰2۸ مي رسد.

عامل ديگري كه به كاهش هفتگي نفت منتهي شد، 
گزارش هايي از آتش بس ميان رژيم صهيونيسللتي و 
نيروهاي مقاومت فلسللطين بود كه باعث شد قيمت 
نفت در معامات روز پنج شنبه، بيش از 2 درصد سقوط 
 كند. توقف درگيري ها، ريسك ژئوپليتيكي در منطقه 
خليج فارس و خطوط كشتيراني درياي سرخ را كه براي 
جريان تجارت انرژي جهاني حائز اهميت است، كاهش 
خواهد داد. بر اساس گزارش رويترز، همچنين، منابع 
آگاه پنج شنبه گذشللته اظهار كردند: توليدكنندگان 
اوپك پاس، سياسللت توليد نفت خود را بدون تغيير 
حفظ كردند. اين گللروه در مارس درباره تمديد يا عدم 
تمديد كاهش توليد فعلي، تصميم خواهد گرفت. اوپك 
پاس در جديدترين توافق، كاهش توليد به ميزان 2.2 
ميليون بشكه در روز را در سه ماهه نخست سال 2۰2۴ 

به اجرا گذاشته است.

سقوط واردات نفت هند از روسيه 
به پايين ترين ركورد ۱۲ ماهه

واردات نفت هند از روسلليه در پي تشديد تحريم هاي 
غربي، در ژانويه، براي دومين ماه متوالي كاهش يافت 
و به پايين ترين ميزان در يك سللال گذشته رسيد. به 
گزارش ايسللنا، داده هاي اوليه رصد كشللتي ها نشان 
داد هند كه سومين واردكننده بزرگ و مصرف كننده 
بزرگ نفت در جهان است، براي جبران كاهش واردات 
نفت از روسلليه، واردات از عللراق را افزايش داد. طبق 
داده هاي شركت مالي LSEG، واردات نفت از روسيه 
در ژانويه، با ۴.2 درصد كاهش، به ۱.۳ ميليون بشكه در 
روز رسيد. داده هاي شركت تحليل داده ورتكسا، كاهش 
۹ درصدي واردات، به ۱.2 ميليون بشكه در روز را نشان 
داد. سرنا هوانگ، مدير بخش تجزيه و تحليل منطقه آسيا 
اقيانوسيه در ورتكسا گفت: كاهش تخفيف نفت روسيه 
در مقابل نفت خاورميانه، تحريم هاي اخير امريكا عليه 
كشتي هايي كه نفت روسيه را بالاتر از سقف قيمت گروه 
هفت حمل مي كنند و افزايش حق بيمه نفتكش ها در 
نتيجه تحولات درياي سرخ، به كاهش جذابيت نفت 
روسيه براي پالايشللگاه هاي هندي در ماه هاي اخير، 
منتهي شده است. وي افزود: واردات نفت هند از روسيه، 
در ماه هاي آينده ممكن اسللت كاهش بيشتري پيدا 
كند. پس از توقف واردات نفت روسيه توسط كشورهاي 
غربي بر سللر جنگ در اوكراين، هند در سال ميادي 
گذشته، به عنوان خريدار اصلي نفت روسيه از مسير 
دريا كه با تخفيف فروخته مي شود، ظاهر شد. با اين حال، 
واشنگتن در دسامبر، تحريم هايي را عليه كشتي ها و 
مالكان كشتي هاي حامل نفت روسيه كه بالاتر از سقف 
۶۰ دلار در هر بشكه تعيين شده توسط كشورهاي گروه 

هفت به فروش رفته اند، اعمال كرد. 



بورس باز ه��م در اولين روز كاري هفته گل كاش��ت 
و توانست بازدهي مثبتي براي س��هامداران به جاي 
بگذارد. اين شرايط مثبت درحالي رقم خورد كه بورس 
تهران طي هفته هاي اخير بازدهي منفي داشت و به 
نوعي ش��رايط بدي را براي س��هامداران خود برجاي 

گذاشته بود.
اما اين مثبت بودن بازار در اولين روز كاري هفته را بايد 
واقعي دانس��ت؛ چراكه رشد بازار در گروه مثبت هاي 
پي در پي و افزايش مولفه هاي مثبت است. يعني اگر 
مولفه هاي مثبت و تاثيرگذار روي بورس افزايش يابد 

آن زمان رشد اين بازار واقعي و ادامه دار خواهد بود.
درحال حاضر نرخ سود بانكي به بالاترين حالت خود 
رسيده و برخي از كارشناسان پيش بيني مي كنند كه 
نقدينگي ها از بورس خارج و وارد اين بازار شود كه خود 
مشكل ساز است و نتيجه اي جز سقوط بورس ندارد. 
از س��وي ديگر بايد منتظر ماند و ديد كه نرخ خوراك 
پتروشيمي ها به كجا مي رس��د تا زمان وضعيت بازار 

سهام و شركت هاي بورسي را پيش بيني كرد. 
در اصل وضعيت بورس تهران بيش از هر چيزي به اخبار 
بستگي دارد؛ اگر اخبار مثبت باشد و هيچ دخالتي در 
اين بازار صورت نگيرد آن زمان مي توان بازار سبزي را 

پيش رو تصور كرد.

   نرخ بهره بانكي كاهشي شد
تازه ترين گزارش از تغييرات س��ود بين بانكي نشان 
مي دهد نرخ سود بين بانكي با كاهش همراه شده و در 
دومين هفته بهمن ماه به 23.46 درصد رسيد. اين نرخ 
در هفته اول بهمن ماه 23.53 درصد بود. نرخ بهره بين 
بانكي در هفته منتهي به 27 دي ماه به 23.49 درصد 
و در هفته منتهي به 20 دي ماه 23.41 درصد بود. نرخ 
س��ود بين بانكي در هفته منتهي به 13 دي ماه بعد از 
3 هفته رشد، كاهش يافت و به 23.43 درصد رسيد. 
اين نرخ در هفته منتهي به 6 دي با افزايش نسبت به 
هفته قب��ل از آن 23.59 درصد و هفته منتهي به 29 
آذرماه 23.55 درصد بود. بيشترين نرخ بهره امسال 
مربوط به 8 مهرماه اس��ت كه به ن��رخ 23.80 درصد 
رسيده بود. نرخ بهره بين بانكي در پايان هفته منتهي 
به 5 مهر ماه با ركوردشكني 10 سال به 23.80 درصد 
افزايش يافت. روند صعودي نرخ بهره بين بانكي از بهمن 
ماه سال گذشته آغاز شده بود؛ از هفته منتهي به 30 
آذرماه، نرخ سود بين بانكي وارد كانال 21درصدي شده 
و ت��ا هفته منتهي به 19 بهمن ماه در همين كانال در 
نوسان بود ولي از 26 بهمن ماه اين نرخ ركورد جديدي 
در كانال 22درصدي به ثبت رساند و حالا اين نرخ در 
كانال 23درصدي در نوسان است. نرخ سود بين بانكي 
در هفته منتهي به 22 آذرماه با افزايش جزئي نسبت 
به هفته قبل از آن به 23.44 درصد رس��يده بود. اين 
نرخ در هفته منتهي به 15 آذرماه به 23.43 درصد و 
در هفته منتهي به 8 آذرماه با كاهش 6صدم درصدي 
نسبت به هفته قبل از آن به 23.54 درصد رسيده بود. 
ضمن اينكه اين نرخ در هفته منته��ي به اول آذرماه 
با كاهش 3صدم درصدي نس��بت به هفته قبل از آن 
ب��ه 23.6 درصد و در هفته منتهي ب��ه 24 آبان ماه با 
افزايش 7صدم درصدي نس��بت به هفته قبل از آن به 
23.63 درصد رسيده بود. همچنين نرخ سود بين بانكي 

در هفته منتهي ب��ه 17 آبان ماه 23.56 درصد، هفته 
منتهي به 10 آبان 23.6 درصد، هفته منتهي به 3 آبان 
23.71 درصد و هفته پاياني مهر ماه 23.71 درصد بود، 
اين نرخ در هفته منتهي به 19 مهرماه 23.76 درصد و 

هفته پيش از آن 23.75 درصد بوده است.

   نفت كاهشي شد
بهاي معاملات نفت برنت با يك دلار و 37 سنت معادل 
1.7 درصد كاهش، در 77 دلار و 33 سنت در هر بشكه 
بسته ش��د. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با يك دلار و 54 سنت معادل 2 درصد كاهش، 
در 72 دلار و 28 س��نت در هر بشكه بسته شد. هر دو 
شاخص، هفته گذش��ته حدود 7 درصد نزول كردند. 
ضعيف شدن رشد در چين و احتمال كاهش تنش هاي 
ژئوپليتيكي در خاورميان��ه هم، راه صعود قيمت ها را 
بست. نرخ هاي بهره بالا كه به رشد اقتصادي و تقاضا 
براي نفت لطمه مي زنند، در اقتصادهاي بزرگ مانند 
امريكا و منطقه يورو ظاهرا براي مدتي باقي خواهند 
ماند. داده هايي كه روز جمعه منتش��ر شد، نشان داد 
كارفرمايان امريكايي، در ژانويه، مش��اغل بيشتري از 
آنچه پيش بيني شده بود، اضافه كردند و به اين ترتيب، 
احتمال كاهش نرخ هاي به��ره امريكا در كوتاه مدت، 
كمتر شد و دلار در برابر همه ارزهاي رقيب، صعود كرد.

مت اسميت، تحليلگر شركت كپلر گفت: قيمت ها پيش 
از اين گزارش، تغيير چنداني نداش��تند اما آمار اشتغال 
بهتر از حد مطلوب، احتمال كاهش نرخهاي بهره را كمتر 
كرد. باب ياوگر، از شركت مالي ميزوهو اظهار كرد: عامل 
ديگري كه در كاهش قيمت نفت، تاثير داشت، اختلال در 
پالايشگاه شركت بريتيش پتروليوم با ظرفيت توليد 435 
هزار بشكه در روز در وايتينگ اينديانا به دليل قطعي برق 

بود. بشكه هايي كه جايي براي رفتن ندارند، ممكن است 
در مخازن نگهداري شوند. برق اين پالايشگاه تا اواسط 
روز جمعه برقرار شد اما منابع آگاه گفتند: شركت بريتيش 
پترولي��وم هنوز تاريخي براي ازس��رگيري فعاليت اين 
پالايشگاه، اعلام نكرده است. در اين بين، شركت خدمات 
انرژي بيكر هيوز اعلام كرد تعداد دكل هاي حفاري نفت 
امريكا كه معياري براي ارزيابي توليد در ماه هاي آينده 
اس��ت، هفته گذش��ته در 499 حلقه، ثابت ماند. در آن 
سوي آتلانتيك، سياست گذاران بانك مركزي اروپا هم 
اعلام كردند هنوز زود اس��ت نرخه��اي بهره در منطقه 
يورو، كاهش داده ش��ود. نگراني نسبت به روند احياي 
اقتصادي چين، استمرار يافت و صندوق بين المللي پول 
پيش بيني كرد رشد اقتصادي اين كشور در سال 2024، 
به 4.6 درصد آهس��ته مي شود و در ميان مدت، كاهش 
بيشتري پيدا كرده و به حدود 3.5 درصد در سال 2028 
مي رسد. عامل ديگري كه به كاهش هفتگي نفت منتهي 
شد، گزارش هايي از آتش بس ميان رژيم صهيونيستي 
و نيروهاي مقاومت فلس��طين بود كه باعث شد قيمت 
نفت در معاملات روز پنجشنبه، بيش از 2 درصد سقوط 
 كند. توقف درگيري ها، ريسك ژئوپليتيكي در منطقه 
خليج فارس و خطوط كشتيراني درياي سرخ را كه براي 
جريان تجارت انرژي جهاني حائز اهميت است، كاهش 
خواهد داد. بر اس��اس گزارش رويترز، همچنين، منابع 
آگاه پنج شنبه گذش��ته اظهار كردند: توليدكنندگان 
اوپك پلاس، سياس��ت توليد نفت خ��ود را بدون تغيير 
حفظ كردند. اين گروه در م��ارس درباره تمديد يا عدم 
تمديد كاهش توليد فعلي، تصميم خواهد گرفت. اوپك 
پلاس در جديدترين توافق، كاهش توليد به ميزان 2.2 
ميليون بشكه در روز را در سه ماهه نخست سال 2024 

به اجرا گذاشته است.

   بازار از نگاه معاملات
طي معاملات اولين روز كاري هفته يعني شنبه يعني 
14 بهمن ماه، شاخص كل بورس تهران 3 هزار و 812 
واحد نس��بت به روز كاري گذش��ته بالاتر ايستاد و به 
سطح 2 ميليون و 111 هزار و 84 واحد رسيد. شاخص 
كل هم وزن بورس نيز با افزايش 4 هزار و 883 واحدي 
در رقم 737 هزار و 529 واحدي ايستاد. شاخص كل 
فرابورس با رش��د 161 واحدي به رقم 25 هزار و 578 
واحد رسيد. همچنين ش��اخص هم وزن فرابورس با 
افزايش هزار و 614 واحد به س��طح 136 هزار و 440 
واحد رسيد. روز شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به 
حقيقي بازار مثبت شد و 84 ميليارد تومان پول حقيقي 
به بازار سهام وارد شد. در اين روز نماد سمگا بيشترين 
ورود پول حقيقي را داش��ت كه ارزش آن 78 ميليارد 
تومان بود. پس از س��مگا، نمادهاي فولاد، كروميت، 
خگس��تر و ثجنوب بيش��ترين ورود پول حقيقي را 
داشتند. در سوي ديگر، بيشترين خروج پول حقيقي به 
نمادهاي دي، فملي، نوري، فصبا و فارس تعلق داشت.

روز شنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به 28 هزار و 
28 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي 
در بازار ثانويه 17 هزار و 659 ميليارد تومان بود كه 63 
درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل 
مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش 3 درصدي 
به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم 4 ه��زار و 400 
ميليارد تومان رسيد.  در معاملات شنبه، 85 نماد صف 
خريد داشتند و 41 نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با رش��د 23 درصدي 
نسبت به روز كاري قبل به 426 ميليارد تومان افزايش 
يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با كاهش 9 

درصدي به 182 ميليارد تومان رسيد.
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 فشرده شدن
 فنر رشد بازار سرمايه 

بورس نيوز| احسان مدني كارشناس بازار سرمايه در 
رابطه با عملكرد بازار سرمايه تا انتهاي سال جاري بيان 
كرد: بازار خودرو و بازار دلار عملكرد مش��ابهي را با يك 
شيب ملايم و همچنان صعودي خواهند داشت و بعيد 
مي دانم قبل از پايان سال، دلار بالاي 60 هزار تومان را 
تجريه كند اما؛ فكر مي كنم همان حوالي 56 يا 57 هزار 
تومان قيمت بخورد. بازار خ��ودرو نيز بالتبع به همان 
اندازه حدود بين 5 ت��ا 10 درصد بازار با افزايش قيمت 

همراه باشد.
وي ادامه داد: در مورد بازار طلا بايد بگويم كه عملكرد آن 
شبيه به بازار دلار خواهد بود و احتمالاً مقداري عملكرد 
ضعيف تري با توجه به اين اخباري كه در مورد واردات 
شمش هاي طلا هست، خواهند داشت. احتمال دارد 
مقداري در قسمت سكه حباب آن كمي كمتر شود و 
در واقع بازدهي سكه كمتر از بازدهي شمش و بازدهي 

دلار باشد.
براي بازار سرمايه من تصورم اين است كه در واقع اسفند 
خوبي را پشت سر بگذارد و معمولًا نيز به صورت سنتي 
از اواسط اسفند تا پايان فروردين هميشه بازار خوب بوده 
است. حالا اميدوارم اين اتفاق تكرار شود و به اين دليل كه 
بازار واقعا با اين منفي هايي كه در چند وقت اخير مواجه 
بوده، خيلي جذاب است و امكان رشد آن خيلي بيشتر 
است؛ بنابراين بازار شايد بهمن خيلي خوبي را نداشته 
باشد اما؛ به احتمال قوي در اسفندماه بازار مثبت باشد و 

احتمالاً تا سقف قبلي حداقل بالاتر برود
احس��ان مدني در رابطه صنايعي كه در تا پايان س��ال 
مالي پتانسيل پيش��تاز بودن را دارند اينگونه توصيف 
كرد: صنايعي كه به صورت تك سهم، چه شركت هايي 
كه تجديد ارزيابي هاي با درصد هاي بالايي گذاشتند، 
احتمالًا پيشتاز باشند. به عنوان مثال صحبت هايي در 
خصوص ذوب آهن هست 600 تومان تارگت معقولي 
هست با توجه به افزايش سرمايه اي كه قرار است انجام 
دهد. سهامي كه تجديد ارزيابي دارند 30 تا 50 درصد 

حداقل بازدهي در انتظارشان است.
وي ادامه داد: در مورد صنعتي كه بخواهيم صحبت كنيم 
احتمال مي دهم گروه پالايشگاهي با توجه به گزارشي كه 
»شتران« و »شبندر« منتشر كردند، احتمال مي دهم كه 
وضعيتشان بد نباشد. به اين معنا كه بتوانند خودش را 
بالا بكشند. نگاهم نسبت به گروه فلزات نيز مثبت است 
و كلًا سهام شاخص ساز اين دفعه بتوانند رشد خوبي را 
داشته باشند و كليت بازار را به روند صعودي سوق دهند.

اين كارش��ناس اتفاقات اخير بازار س��رمايه را اينگونه 
ارزيابي كرد: آن خبري كه راجع به پالايشي ها منتشر 
ش��د براي چند روزي كه بازار نزولي ب��وده و پس از آن 
پالايشگاهي ها خودشان را جمع و جور كردند اما؛ كليت 
بازار و منفي ش��د. با توجه به اينكه در اكثر بازار ها تورم 
داريم و قيمت ها به جز بازار سرمايه خيلي فزاينده رشد 
مي كنند. اين فنر در حال فشرده شدن است و به نظر من 
يك جايي اين فنر به شدت در خواهد رفت و بازار سرمايه 

يك رشد خيلي خوبي را خواهد داشت.
با توجه به تحليلي كه حدوداً هفت الي هشت ماه پيش 
انجام داده بوديم و بازار را با توجه به روند سودسازي كه 
پيش بيني شده بود، حدوداً يك و يك همت سود براي 
كل بازار بود يك رقمي حدود 200 تا 220 ميليارد دلار 
در واقع ارزندگي بازار بود. در حال حاضر حدود 20 تا 25 
درصد مي تواند رشد كند تا در همان محدوده ارزندگي 
باشد. اكنون ما براي سال 1403 نيز خوب مي دانيم اگر 
در واقع سود شركت ها را 25 تا 30 درصد به صورت سر 
انگشتي در نظر بگيريم، بازار سرمايه جاي رشد بيشتري 
براي س��ال بعد دارد. اينكه در سال جاري تا كجا به اين 
صورت كنترل شود، الله اعلم، اما من فكر مي كنم از حوالي 
اواسط اسفند به بعد قطعاً بازار بهتري را خواهيم داشت.

افزايش سرعت تامين مالي 
شركت ها با استفاده از
ابزارهاي بازار سرمايه

حس��ن رضايي پ��ور، در رابطه با مزي��ت تامين مالي 
شركت هاي بورسي و غير بورسي از طريق بازار سرمايه، 
اظهار كرد: بازار سرمايه در مقايسه با بانك ها به سبب 
وجود ابزارهايي چون پذيرش شركت ها، انتشار اوراق 
)صكوك، سلف موازي و...( از پتانسيل بيشتري در بحث 

تامين مالي برخوردار است.
وي افزود: تامين مالي در بازار سرمايه در مقايسه با ساير 
روش هاي سنتي همچون دريافت تسهيلات از بانك ها به 
سبب آسان سازي برخي موانع همچون وثايق از سرعت 

عمل بالاتري برخوردار است.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: با توجه به رصد 
اوراق و بررس��ي گزارش هاي منتشره در بازار سرمايه، 
س��رمايه گذاران با اطمينان خاطر بيشتري مي توانند 

نسبت به انجام فرآيند تامين مالي اقدام كنند.
رضايي پور تصريح كرد: نرخ تامين مالي از طريق بازار 
سرمايه نرخ رقابتي و شناور بوده، همچنين ملاحظات 
شرعي نيز در عقود اسلامي )مشاركت، اجاره و ...( براي 

سرمايه گذار و سرمايه پذير نيز لحاظ شده  است.
وي در رابطه با انواع ابزارهاي تامين مالي در بازار سرمايه، 
گفت: در حال حاضر ابزارهاي تامين مالي در بازار سرمايه 
روند رو به رشدي را پشت سر گذاشته، به نحوي كه در 
اين باره مي توان به فروش اوراق تبعي، آپشن ها، اوراق 
سلف موازي، اوراق شركتي، اوراق صكوك و ... اشاره كرد.

مديرعامل كارگزاري س��هم آشنا در پايان با بيان 
اينكه با توجه به جايگاه نظارتي  س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار، اطلاع رس��اني هاي مناس��بي به 
واس��طه مصاحبه ها در خصوص ابزارهاي تامين 
مالي انجام ش��ده، افزود: علت اصلي بهره نگرفتن 
برخي ناش��ران از اين ابزارها را مي توان به س��بب 
نبود اطلاع رساني متوليان صنايع، آگاهي پايين 
و ش��ناخت ناكافي آنها دانس��ت به همين منظور 
انتظار م��ي رود وزارتخانه ها و انجمن ها به منظور 
بهره مندي توليدكنندگان از اين ابزارها با سازمان 

بورس و اوراق بهادار همكاري كنند.

 چرايي خروج ۷ همت
 پول از صندوق هاي فيكس

داريوش روزبهانه، عض��و هيات مديره كارگزاري بانك 
خاورميانه براي اطلاعات بورس نوشت: دلايل مختلفي 
در رابطه با خروج پول از صندوق هاي فيكس وجود دارد. 
با نگاه به بالا رفتن نرخ تامين مالي كش��ور در ماه هاي 
اخير و نحوه عرضه اوراق دولتي توسط وزارت اقتصاد در 
بازار سرمايه ممكن است اينطور تشخيص داده باشند؛ 
زماني كه سرمايه گذاران به س��اختار اوراق بازار ايران 
نگاه مي كنند اين احتمال را مي دهند كه بانك مركزي 
سياست هايي را به صورت انقباضي در دستور كار قرار 
دهد كه اوراق فعلي ديگر جذاب نباشد. در زماني كه يك 
س��رمايه گذار نرخ تورم فعلي كشور را تشخيص دهد، 
احتمال جه��ش دلار را درنظر گرفت��ه و به تنش هاي 
منطقه اي توجه كند و شاهد شرايط واقعي بورس باشد 
درعين ح��ال توجه دارد كه ام��كان دارد براي كنترل 
تورم يك سياست انقباضي از راه برسد. دم دست ترين 
سياست انقباضي اين اس��ت كه بانك مركزي دست 
از بازار بدهي بكش��د، مانند خبري كه مبني بر نرخ 30 
درصد منتشر شد. نرخ موثر نرخ 30 درصد بهره بانكي 
تقريبا 34 درصد است، اين درحالي است كه نرخ موثر 
تامين مالي براي بنگاه دو هفته قبل 34 درصد بوده. با 
اين اقدام بانك مركزي، نرخ اوراق شركتي حداقل تا 40 
درصد افزايش پيدا مي كند و در چنين شرايطي احتمالا 
اخزاهاي قديمي ديگر جذاب نيس��ت. ممكن اس��ت 
دولت در قالب بودجه 1402 به اهدافش رسيده باشد و 
علاقه اي به انتشار اوراق در بازار بدهي نداشته و در عوض 
تمركز خود را روي سياس��ت هاي انقباضي مي گذارد. 
از طرفي بازار س��رمايه نيز دست دولت را خوانده يعني 
اطلاع دارد كه حدود 110 هزار ميليارد تومان منتشر 
شده تقريبا به اهداف بودجه اي نزديك بوده است. در واقع 
بانك مركزي سيگنال هايي مي دهد كه اوراق قبلي با هر 
سررسيدي جذابيتش را از دست مي دهد، در اين حالت 
به طور طبيعي پول از صندوق هاي فيكس فراري شده و 
به دليل تنش ها سمت دلار يا طلا مي رود. دليل اين است 
كه سياست جديد حتي بهترين صندوق ها با نرخ موثر 
31 درصد را زمين مي زند، چه بسا صندوق هايي كه نرخ 
موثر 28 درصد دارند. بنابراين فرار پول از صندوق هاي 
فيكس از گذشته شروع شده بود. تصور مي شد به دليل 
كف بودن ب��ازار و وجود گپ دلاري بازار درحال تجهيز 
خود است براي اينكه پيش از عيد صندوق هاي سهامي را 
بخرد. اما در ظاهر مي توان شاهد جهت گيري بازار بورس 
نسبت به طلا و دلار بود كه اين مشكل ديگري است. با 
توجه به بررسي ها خروج پول از صندوق هاي فيكس در 
هفته گذش��ته 7 همت بوده است. درحال حاضر ترند 
بزرگ ترين صندوق هاي فيكس خروجي است. تاثيرات 
روي بازار بورس مخلوط اس��ت. از يك س��مت به طور 
تئوري و روي كاغذ رابطه بين نرخ بهره و P/E معكوس 
است. بنابر اين P/E، بالا رفتن نرخ بهره اسمي يا نرخ بهره 

موثر منجر به ركود در بازارهاي سرمايه مي شود.
به نظر مي رسد چنين چيزي امكان پذير نيست. به طور 
اصولي با افزايش نرخ بهره يك جنبه از سياست پولي 
به اجرا گذاشته مي شود. اما اين اعمال سياست پولي 
نيس��ت، در تاريخ مالي ايران تا به حال سياست پولي 
اجرا نش��ده زيرا اين امر در كشورهايي قابل اجراست 
كه تفاوت بين نرخ تورم و بهره ناچيز باشد. در ايران كه 
ن��رخ واقعي بهره منفي 23 تا 24 درصد، نرخ تورم 50 
درصد،  نرخ اسمي بهره 30 درصد است دركل ماشين 
سياست پولي از كار مي افتد. بنابراين اگر هدف از بالا 
بردن نرخ بهره اين اس��ت كه بورس به ركود برود اين 
اتفاق نخواهد افت��اد زيرا اين سياس��ت در مهار دلار 
شكست مي خورد و همين باعث مي شود بازار سهام 
ارزان تر شود. در چنين شرايطي بورس اوراق بهادار با 
توجه به افزايش دلار و شكست سياست پولي به نرخ 
بهره توجه نمي كند و رابطه معكوس كار نخواهد كرد و 
در عوض توجه و تمركزش به دلار و تنش هاست. بنابر 
اين دلايل ديگر سود شركت ها مد نظر سرمايه گذاران 
نخواهد بود بلكه ارزش جايگزيني دلاري در دستور كار 
قرار خواهد گرفت و از اين رو اثر خالص تمام تغييرات 
ذكر شده در دوماه آخر سال به مثبت بودن بازار سرمايه 
منجر خواهد شد. از اين جهت كه در حال حاضر دلار 
وارد كانال 60 هزارتومان مي شود بازار متقاعد خواهد 
شد فاصله اي كه از سه سال پيش بيشتر شده ناگهان پر 

و در نتيجه قيمت دلاري بازار بالا خواهد رفت.

 اعتماد بورسي
 افزايش پيدا مي كند؟

محمدرضا فلفلاني، كارشناس بازار سرمايه اظهار 
كرد: با توجه به وضعيت متغيرهاي مختلفِ اقتصاد 
كلانِ كش��ور و همچنين اينكه طيف وس��يعي از 
شركت هاي بورس��ي در حال حاضر كمتر از ارزش 
ذاتي خودشان معامله مي شوند يا به اصطلاح حباب 
منفي دارند، بازار سرمايه مي تواند گزينه مناسبي 
براي سرمايه گذاري باشد، اما يك نكته اينجا بسيار 
حائز اهميت است و آن موضوع، ريسك است. وي 
ادامه داد: س��رمايه گذاران در بازار سرمايه با خريد 
سهام يك شركت آينده آن ش��ركت را خريداري 
مي كنند، بايد به اين موضوع توجه شود، زيرا وقتي 
ما اين موضوع را درك كنيم و به اين نكته برس��يم 
كه در سهام يا طلا و ... سرمايه گذاري كنيم بايد به 
ريسك هاي احتمالي در آينده اين بازارها نيز توجه 
داشته باش��يم.  اين كارشناس بورس با بيان اينكه 
اكنون ريسك هاي زيادي در بازار سرمايه به وجود 
آمده است، يادآور شد: از يك طرف قيمت سهام در 
اغلب موارد جذاب است و در طرف ديگر ريسك ها 
ه��م در چند وقت اخير به نح��و بااهميتي افزايش 
پيدا كرده اس��ت، برخي از اين ريسك ها مربوط به 
ريس��ك هاي منطقه خاورميانه اس��ت كه قاعدتا 
اقتصاد ايران را هم تحت تاثير قرار مي دهد، برخي 
از اين ريسك ها هم مربوط به نهادهاي قانونگذار در 
داخل كشور است، اين موضوع هم مي تواند شامل 

دولت، مجلس، سازمان بورس و ... شود.  

»تعادل«گزارشميدهد

نفس هاي سنگين اميد در بورس

رقابت سود و زيان در پتروشيمي ها
هر روز شاهد انتشار صورت مالي هاي جديد در سامانه 
كدال هس��تيم كه اين صورت مالي ها نش��ان دهنده 
وضعيت ش��ركت هاي بورسي اس��ت. در اين گزارش 
ص��ورت مالي دو ش��ركت پتروش��يمي تندگويان و 

پتروشيمي اميركبير قرار گرفته است.
س��هام ش��ركت پتروش��يمي تندگويان در بازار دوم 
فرابورس ايران با نماد شگويا شناخته مي شود. ارزش 
بازاري سهام ش��ركت پتروشيمي تندگويان در حال 
حاضر 43 هزار و 268 ميليارد تومان اس��ت و شركت 
صنايع پتروش��يمي خليج فارس با مالكيت بيش از 
52 درصد از س��هام شگويا، س��هامدار اصلي شركت 
پتروشيمي تندگويان بش��مار مي رود. شركت گروه 
پتروشيمي تابان فردا و شركت پتروشيمي بوعلي سينا 

از ديگر سهامداران عمده شگويا هستند.
شركت پتروشيمي تندگويان از جمله پتروشيمي هاي 
كش��ور اس��ت كه تمام محصولات خود را معمولًا در 
بازار هاي داخلي عرضه مي كند. اصلي ترين توليدات 
شگويا گريد بطري و گريد الياف است كه حجم بالايي از 
فروش شركت پتروشيمي تندگويان را در بر مي گيرند. 
كاهش فروش آذرماه شگويا مي تواند از محدوديت هاي 
گازي صنعت محصولات ش��يميايي يا لغ��و قرارداد 

همكاري اين شركت نشأت گرفته باشد.
شركت پتروشيمي تندگويان در س��ال جاري رشد 
فروش خوبي را پش��ت س��ر گذاش��ته است. شركت 
پتروشيمي تندگويان در سال 1400 با 17 هزار و 45 
ميليارد تومان فروش، به طور متوس��ط ماهانه هزار و 
420 ميليارد تومان درآمدزايي كرده است. پتروشيمي 
تندگويان در س��ال 1401 بيش از 27 درصد افزايش 
درآمدزايي داش��ت و با 21 هزار و 772 ميليارد تومان 
فروش به متوسط ماهانه هزار و 814 ميليارد توماني 

دست پيدا كرد.
بيش��ترين ميزان فروش ماهانه شركت پتروشيمي 
تندگويان در سال 1400 به اسفند ماه با هزار و 919 
ميليارد تومان درآمد عملياتي تعلق گرفت و در سال 
1401 با هزار و 964 ميليارد تومان به بهمن ماه تعلق 
داشت و مرداد ماه 1401 با 84 درصد بيشترين ميزان 
افزايش فروش به نس��بت ماه مشابه در سال قبل را به 

خود اختصاص داد. شركت پتروشيمي تندگويان در 9 
ماهه طي شده از سال جاري نشان داده كه عملكردي 
بهتر به نس��بت 9 ماهه ابتدايي س��ال قبل در زمينه 
درآمدزايي داشته است. اين شركت تا انتهاي آذر ماه 
امسال 21 هزار و 482 ميليارد تومان فروش داشته كه 
به نسبت فروش 16 هزار و 215 ميليارد توماني 9 ماهه 
ابتدايي سال 1401 رشد 32 درصدي و به زبان ديگر، 
افزايش 5 هزار و 266 ميليارد توماني داشته است. در 
اين 9 ماهه، بيشترين ميزان فروش به مهر ماه با 2 هزار 
و 761 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش 
فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به 

ارديبهشت ماه با 55 درصد رشد تعلق گرفته است.
شركت پتروش��يمي تندگويان در پاييز امسال سود 
خالص هزار و 109 ميليارد توماني به ثبت رساند كه 
246 درصد بيشتر از پاييز سال قبل بود. روند سود آوري 
فصل بهار ش��گويا نيز قابل توجه بوده است. شركت 
پتروشيمي تندگويان در بهار امسال با 2 هزار و 772 
ميليارد تومان سود خالص فصلي، 164 درصد بيشتر 
از بهار س��ال قبل سود خالص به ثبت رساند. عملكرد 
تابستان امسال شگويا در زمينه درآمدزايي 20 درصد 
بهتر از تابستان قبل بود و در زمينه سودآوري نيز هزار 
و 556 ميليارد تومان سود خالص ساخت درحالي كه 
تابس��تان 1401 نزديك به 952 ميليارد تومان سود 

خالص داشت.
شركت پتروشيمي تندگويان در 9 ماهه سال جاري 
با رش��د 32 درص��دي درآمدزايي كه ب��ه 21 هزار و 
482 ميليارد تومان رسيد؛ در حالي كه 9 ماهه سال 
گذشته فروش 16 هزار و 208 ميليارد توماني داشته، 
134 درصد بيشتر از 9 ماهه سال قبل سود ناخالص و 
134 درصد سود خالص بيشتر ساخته است. شركت 
پتروش��يمي تندگويان در 9 ماهه سال قبل 2 هزار و 
231 ميليارد تومان س��ود خالص ساخته بود كه در 
9 ماهه امسال به 5 هزار و 436 ميليارد تومان صعود 
كرده است. شركت پتروشيمي تندگويان در فصل بهار 
امسال حاشيه سود خالص فصلي خود را به سطح 34 
درصد رساند كه 14 درصد به نسبت زمستان 1401 
افزايش داشت. حاشيه سود خالص شگويا در تابستان 

و پاييز امسال به ترتيب 23 و 16 درصد بود كه نشان 
از ريزش اين معيار در دو فصل اخير داشته است.

   تحليل بنيادي سهام شكبير
سهام شركت پتروش��يمي اميركبير در بازار پايه زرد 
فرابورس ايران با نماد شكبير شناخته مي شود. ارزش 
بازاري سهام شركت پتروش��يمي اميركبير در حال 
حاضر 27 هزار و 468 ميليارد تومان اس��ت و شركت 
توسعه سرمايه رفاه با مالكيت بيش از 52 درصد از سهام 
شكبير، سهامدار اصلي شركت پتروشيمي اميركبير 
بشمار مي رود. شركت صنعتي نويد زر شيمي و شركت 
صندوق بازنشستگي كشور و شركت صادرفر از ديگر 

سهامداران عمده شكبير هستند.
شركت پتروش��يمي اميركبير در 9 ماهه سال جاري 
37 درصد از محص��ولات خود را در بازار هاي خارجي 
فروخته اس��ت؛ در حالي كه بيش از 40 درصد فروش 
9 ماهه ابتدايي س��ال 1401 اين ش��ركت به صورت 
صادراتي انجام ش��ده اس��ت. محصول اصلي شكبير 
پلي اتيلن سبك و سنگين است كه ماده اوليه صنايع 
متعددي به شمار مي رود و در بورس كالا نيز از تقاضاي 
مناسبي بهره مند است. اين پتروشيمي در سال گذشته 
با افش��ا خبر هاي مبني بر حقوق بگيران نجومي نيز 

مواجه بوده است.
شركت پتروشيمي اميركبير در سال جاري با كاهش 
درآمدهاي عملياتي مواجه است. شركت پتروشيمي 
اميركبير در س��ال 1400 با 23 هزار و 427 ميليارد 
تومان فروش، به طور متوس��ط ماهانه ه��زار و 952 
ميليارد تومان درآمدزايي كرده اس��ت. پتروش��يمي 
اميركبير در س��ال 1401 بيش از 26 درصد افزايش 
درآمدزايي داش��ت و با 29 هزار و 664 ميليارد تومان 
فروش به متوسط ماهانه 2 هزار و 472 ميليارد توماني 

دست پيدا كرد.
بيش��ترين ميزان فروش ماهانه شركت پتروشيمي 
اميركبير در س��ال 1400 به آبان ماه با 2 هزار و 307 
ميليارد تومان درآمد عملياتي تعلق گرفت و در سال 
1401 ب��ا 2 هزار و 991 ميليارد توم��ان به فروردين 
ماه تعلق داش��ت و فروردين م��اه 1401 با 58 درصد 

بيشترين ميزان افزايش فروش به نسبت ماه مشابه در 
سال قبل را به خود اختصاص داد. شركت پتروشيمي 
اميركبير در 9 ماهه طي شده از سال جاري نشان داده 
كه عملكردي ضعيف تري به نسبت 9 ماهه ابتدايي سال 
قبل در زمينه درآمدزايي داشته است. اين شركت تا 
انتهاي آذر ماه امس��ال 21 هزار و 613 ميليارد تومان 
فروش داش��ته كه به نس��بت فروش 22 هزار و 722 
ميليارد توماني 9 ماهه ابتدايي س��ال 1401 كاهش 
5 درصدي و به زبان ديگر، ريزش هزار و 109 ميليارد 
توماني داش��ته است. در اين 9 ماهه، بيشترين ميزان 
فروش به آبان ماه با 3 هزار و 175 ميليارد تومان تعلق 
گرفته و بيشترين افزايش فروش ماهانه نسبت به ماه 
مشابه در س��ال قبل نيز به مهر ماه با 31 درصد رشد 

تعلق گرفته است.
ش��ركت پتروش��يمي اميركبير در پاييز امسال سود 
خالص هزار و 113 ميليارد توماني به ثبت رساند كه 
78 درصد بيشتر از پاييز سال قبل بود. روند سود آوري 
فصل بهار ش��كبير نيز قابل توجه بوده است. شركت 
پتروشيمي اميركبير در بهار امسال با هزار و 98 ميليارد 
تومان سود خالص فصلي، 29 درصد كمتر از بهار سال 
قبل سود خالص به ثبت رساند. عملكرد تابستان امسال 
شكبير در زمينه درآمدزايي 11 درصد كمتر از تابستان 
قبل بود اما در زمينه س��ودآوري هزار و 341 ميليارد 
تومان سود خالص ساخت درحالي كه تابستان 1401 
نزديك به هزار و 91 ميليارد تومان سود خالص داشت.

شركت پتروش��يمي اميركبير در 9 ماهه سال جاري 
با افت درآمدزاييمواجه بود ولي 27 درصد بيشتر از 9 
ماهه سال قبل س��ود ناخالص و 9 درصد سود خالص 
بيشتر ساخته است. شركت پتروشيمي اميركبير در 
9 ماهه س��ال قبل 3 هزار و 264 ميليارد تومان سود 
خالص ساخته بود كه در 9 ماهه امسال به 3 هزار و 552 
ميليارد تومان صعود كرده است. شركت پتروشيمي 
اميركبير در فصل بهار امس��ال حاش��يه سود خالص 
فصلي خود را به س��طح 17 درصد رساند كه 3 درصد 
به نسبت زمستان 1401 افزايش داشت. حاشيه سود 
خالص شكبير در تابستان و پاييز امسال به ترتيب 21 

و 14 درصد بوده است.



گروه راه و شهرسازي|
به گفته فعالان صنعت حمل و نقل جاده اي و ترانزيتي كشور، 
هم اينك اين صنعت در داخل و خارج، هر يك به طريقي 
از سوي رقباي خارجي آسيب ديده اند يا در معرض آسيب 
قرار گرفته اند. اين همه در حالي است كه حمل و نقل ريلي 
بار كه دولتي است نيز با محدوديت هاي شديدي مواجه 
است و تنها 15 درصد از حمل و نقل بار داخل كشور را انجام 
مي دهد. يكي از مش��كلات اساسي حمل و نقل بار، چه از 
طريق كاميون و چه از طريق قطار، نبود منابع مالي براي رشد 
و توسعه و به عبارت دقيق تر احياي اين صنعت استراتژيك 
و پولساز است. ترابري كالا صرفا يك صنعت نيست، بلكه 
ضامن احيا، حفظ و پرورش مزيت هاي جغرافيايي ايران 
نيز هست، به طوري كه هر درجه پيشرفت حمل و نقل بار 
در ايران، چند درجه از مزيت هاي نسبي ترانزيتي كشور را 
هدف قرار مي دهد. از اين رو، در اين مس��اله كه دولت بايد 
بي درنگ هم از نظر مال��ي و هم از نظر مقرراتي از صنعت 
حمل و نقل جاده اي و ريلي حمايت كند، ترديدي نيست، 
چه آنكه اين كار به مثابه توسعه زيرساخت ها است و از امور 
اساسي و زيربنايي كشور به شمار مي رود و در كوتاه مدت و 
بلندمدت ثمرات زيادي براي كشور به همراه خواهد آورد. 
اين همه در حالي است كه هفته گذشته، صندوق توسعه 
ملي 2 ميليارد دلار با هدف تزريق به فرايند ساخت مسكن 
دولتي براي 2 ميليون خانوار از 24 ميليون خانوار كشور، در 
بانك مسكن سپرده گذاري كرد و 2 ميليارد دلار نيز از طريق 
تهاتر با حواله هاي نفتي به وزارت راه و شهرسازي )با هدف 
خريد هواپيما و توسعه حمل و نقل عمومي( پرداخت كرد. 
همچنين مديرعامل صندوق توسعه ملي در گفت وگويي 
براي پرداخت 2 ميليارد دلار ديگر به بانك مسكن اعلام 
آمادگي كرد و گفت، مديريت اين صندوق تمايل دارد مانده 
15 تا 20 ميليارد دلاري آن را به صفر برساند و تمام منابع 
را در توسعه كشور به كار بگيرد، چرا كه به گفته او، در هيچ 
كجاي دنيا صندوق ها منابع خود را در بانك ها نگه نمي دارند 

تا با آن عكس يادگاري بگيرند!
از اين رو، صندوق توس��عه ملي، وزارت راه و شهرس��ازي 
و در ي��ك كلام، »دول��ت« امكان احيا و رونق بخش��ي به 
زيرساخت هاي حمل و نقلي كشور را دارند. زير ساخت هايي 
كه منافع آن به گروه خاصي از مردم كه به همه جمعيت 
كش��ور خواهد رس��يد. در واق��ع، اين ي��ك فرصت براي 
جلوگيري از فرصت سوزي ترانزيتي ايران به شمار مي رود.

    اگر ايران نجنبد...
در اين رابطه، مسعود دانشمند، عضو هيات مديره كانون 
موسسات حمل ونقل ايران گفت: اگر ايران نجنبد و مسير 
چابهار به شمال كشور را متصل نكند، به طور قطع كالاها 
به سمت مسير ديگري هدايت مي شوند و تجارت دنيا به 
خاطر اين مسير در ايران معطل نمي ماند. اساسا ايران در 
حاضر مس��ير ترانزيتي ندارد كه صاحب بار آن را به مسير 

ديگري ترجيح دهد و اگر چابهار به بنادر شمالي متصل شود 
حتما هندي ها به اين مسير جذب خواهند شد. دانشمند 
در گفت وگو با ايلنا اظهار كرد: در ايران بيست سال است كه 
درباره كريدور شمال – جنوب حرف مي زنيم و در اين مدت 
براي تقويت اين كريدور هيچ اقدامي انجام نداده ايم، در حالي 
كه بازار براي عبور كالا از اين مسير موجود است اما از لحاظ 
نرم افزاري و زيرساختي براي اينكه زمان و قيمت تردد كالا 
از اين كريدور از مسير ايران كاهش پيدا كند و به صرفه باشد، 

هيچ اقدامي انجام نشده  است.
وي ادامه داد: كالا براي تردد در مسير هند- روسيه بايد يا 
وارد بندر امير آباد يا بندر انزلي در شمال يا وارد بندر چابهار و 
رجايي شود اما هيچ شركت حمل و نقل بزرگي كه به صورت 
مرتب بتواند اين كار را انجام دهد تا بتوان زمان ترانزيت آن را 
كاهش دهيم، در كشورمان نداريم. او با بيان اينكه طبق آمار 
وزارت راه ۹۳ درصد كاميون هاي ايران تك مالكي هستند 
و مالك آن خود رانندگان هستند و شركتي وجود ندارد كه 
بيش از 100 تا 150 كاميون در اختيار داشته باشد، اظهار 
كرد: در اين مس��ير طولاني وقتي شركتي وجود نداشته 
باشد كسي هم نمي تواند درباره مدت زمان ارسال بار وكالا 
تعهدي داشته باشد. اگر شركت حمل و نقلي بزرگ با وجود 
1000 دس��تگاه كاميون در كشورمان فعال بود، صاحب 
آن شركت با ارايه جزييات دقيق از زمان سير كالا از مسير 

صاحبان بار را به اين كريدور جذب مي كرد.

    محدوديت ريل براي حمل بار 
وي با تاكيد برنقش راه آهن در تقويت ترانزيت گفت: چند 
سالي است كه ساخت راه آهن زاهدان به چابهار را هم با وعده 
دنبال مي كنند، فرض بر اين باشد كه همين الان راه آهن 
زاهدان )خاش( به چابهار متصل شد، مگر چند درصد از بار 
امكان جابه جايي از طريق راه آهن را دارد؟ مگر بندر عباس 

به راه آهن وصل نيست، مگر چند درصد از بار بندر عباس از 
طريق مسير ريلي جابه جا مي شود؟ پاسخ اين است كه تنها 
15 درصد بار از طريق ريل جابه جا مي شود و در بندر امام هم 
وضعيت همين است. دانشمند افزود: اشكال مسير ريلي اين 
است كه كه اين خطوط راه آهن تك ريل هستند. بنابراين 
قطارها بايد از مقابل هم عبور كنند، از اين رو، وقتي قطاري 
از مقابل مي آيد از سمت ديگر قطار بايد در ايستگاه متوقف 
شود تا مسير باز شود تا قطار بتواند به مسير خود ادامه دهد 
كه در اين شرايط قطار باري در آخرين اولويت قرار دارد و 
قطار حامل گاز، نفت، بنزبن و مازوت در اولويت است و قطار 
حامل كالاي خشك آخرين درجه اهميت براي سير را دارد.
او اظهار كرد: اگر مي خواهيم راه آهن نقش موثر در جابه جايي 
بار داشته باشد، بايد نقش موثر به آن بدهيم و آن را دو خطه 
كنيم كه البته هزينه هاي دو خطه كردن مسير از هزينه هاي 
ساخت اوليه كمتر اس��ت چراكه مسير مشخص است و 
جاده دسترسي آن وجود دارد. اين اقدام مهم در مسير مهم 
تهران- بندر عباس انجام نشده است و همين الان در ساخت 
مسير راه آهن زاهدان- چابهار باز هم مسير دو خطه ساخته 
نمي شود. دانشمند با اشاره به مسيرهاي جايگزين ايران 
براي ترانزيت در منطقه گفت: در حال حاضر امارات كالاهاي 
خود را به سمت درياي سياه برده  است و كالا را از اين مسير 
به قفقاز مي رساند و روس��يه هم كالاهاي خود را از مسير 
درياي سياه عبور مي دهد. هند هم در نشست جي 20 مسير 
ترانزيتي جديدي را مطرح كرد. عراق هم بندر فاو را پيشنهاد 
مي كند كه بار از اين بندر به بصره و از آنجا به فاو، موصل و در 
نهايت به تركيه مي رساند كه البته وضعيت ريلي عراق بدتر از 
ايران است. اما مسير ديگري كه پيشنهاد مي شود اين است 
كه از 5 كشور آسياي مركزي كالا به بندر تركمن باشي و 
آكتائو جابه جا شود و از اين بندر به بندر باتومي در گرجستان 

برسد كه از اين مسير به سمت اروپا بروند.

    توقف صدور ويزاي اروپا 
براي رانندگان ايراني

مش��كلات حمل و نقل ج��اده اي بار محدود به مس��ائل 
داخلي نيس��ت، آنگونه كه علي محمودي سراي، رييس 
هيات مديره فدراس��يون حمل و نقل و لجس��تيك ايران 
گفته، به دليل طولاني شدن صف انتظار و عدم صدور ويزا 
براي كشورهاي اروپايي، كاميو ن هاي ترانزيتي زمين گير 
ش��ده اند و كاميون هاي ترك جاي كاميون هاي ايراني در 
مس��يرهاي اروپايي را گرفته اند و بار ترانزيتي در مس��ير 
اروپا با كاميون ه��اي تركيه جابه جا مي ش��وند. به گفته 
محمودي س��راي، ۶ ماه گذشته آخرين جلسه مذاكرات 
براي حل اين مشكل درباره كشور آلمان برگزار شد و سفارت 
آلمان اعلام كرد كه بعد از بررسي ها، ارايه ويزا به متقاضيان 
اطلاع داده مي شود. اما در حال حاضر كاميون هاي  ايراني 
امكان ورود به كشور آلمان را ندارند و ويزايي براي رانندگان 
ايراني صادر نمي ش��ود.  وي در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: 
هرچند كه گفته مي شود تنها كشور ايتاليا به رانندگان ايراني 
ويزا مي دهد اما رانندگان براي ورود به كشور ايتاليا هم با 
دشواري هايي مواجه هستند، پيش از اين با هماهنگي هاي 
انجام شده در هفته براي ٢٠ راننده ويزا صادر مي كردند. اما 
در حال حاضر شركت هاي حمل و نقل نسبت به ثبت نام 
رانندگان اقدام مي كنند و درصورت موافقت براي صدور ويزا 
از سفارت ايتاليا با رانندگان تماس گرفته مي شود. اما مدتي 

است كه سفارت ايتاليا هم با رانندگان تماس نمي گيرد. 

    كاميون هاي ترك جاي ايراني ها را گرفتند
وي با بيان اينك��ه آلمان ديگر هيچ ويزايي براي رانندگان 
ايراني صادر نمي كند و براي وي��زاي ايتاليا حداقل زمان 
انتظار س��ه ماه اس��ت، تاكيد كرد: به دليل طولاني شدن 
صف انتظ��ار و عدم صدور ويزا براي كش��ورهاي اروپايي، 
كاميو ن هاي ترانزيتي زمين گير ش��ده اند و كاميون هاي 
ترك جاي كاميون هاي ايراني در مس��يرهاي اروپايي را 
گرفته اند و بار ترانزيتي در مسير اروپا با كاميون هاي تركيه 

جابه جا مي شوند. 

    براي پوشش بيمه اي دشواري  داريم
محمودي سراي اظهار كرد: تنها مشكل رانندگان ايراني 
موضوع ويزا نيست و مشكل ديگر بحث بيمه سبز است. 
از حدود ٣ ماه گذش��ته، تحريم ها درباره بيمه سبز براي 
كاميون هاي ايراني به اجرا رسيده، هر چند بيمه از مدت ها 
قبل تحريم شده بود اما از سه ماه پيش اعمال اين تحريم ها به 
اجرا رسيده است و براي پوشش بيمه اي هم با دشواري هايي 
مواجه هستيم. در حال حاضر كاميون هاي ايراني از طريق 
واسطه گران و دلالان در مرز بلغارستان با سه برابر قيمت 
بيمه مي شوند. براي مثال در ش��رايطي كه قيمت بيمه 
هزار دلار اس��ت اين دلالان با ٣ هزار دلار بيمه مي كنند و 

مجبوريم براي بيمه ٣ هزار دلار بپردازيم.
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رصد فرونشست زمين
در معابر اصلي پايتخت

عضو شوراي ش��هر تهران درباره حادثه ايجاد فروچاله 
در خيابان كارگر گفت: مقرر ش��ده در اجراي پروژه ها 
پيوستي در خصوص بررسي و ملاحظات فرونشست 
و فروچاله ها در شهر تهران رعايت شود. مهدي عباسي، 
عضو شوراي اسلامي شهر تهران در گفت وگو با ايلنا با 
اشاره به وقوع فروچاله ها در شهر تهران گفت: فرونشست 
مفهوم عمومي از برداش��ت هاي منابع زيرزميني و به 
عبارتي نشست خاك در يك گستره وسيع تري است، 
اما فروچاله مربوط به محدوده خاصي از شهر مي شود كه 
به دلايل اجراي پروژه هاي عمراني يا اتفاق حادثه اي در 
شهر رقم مي خورد. معمولا فروچاله ها نتيجه تونل هاي 
شهري است يا نتيجه انحراف آب از لايه هاي زيرين براي 
شستشوي بستر خاك است كه جلوگيري از فروچاله 
تا حد زيادي وابس��ته به پايش و بررسي معابر اصلي در 
تهران اس��ت. وي ادامه داد: مقرر شده بود كه در اجراي 
پروژه ها پيوس��تي را در خصوص بررسي و ملاحظات 
فرونشست و هم بررسي و ملاحظات فروچاله ها در سطح 
شهر تهران لحاظ كنند. به نظر مي رسد با اين دغدغه اي 
كه در حال حاضر نسبت به اين موضوع وجود دارد، در 
پروژه ها اين موارد رعايت مي شود. او گفت: اما بايد توجه 
داشته باشيم كه شهر تهران شهري است كه قدمت دارد 
و برخي از پروژه ها در گذشته هايي با زمان هاي مختلف و 
پي در پي انجام شده است. در برخي از نقاط وقوع حادثه 
فروچاله به نوعي قابل پيش بيني است. از همين رو يك 
طرح رصدي را برنامه ريزي كرده بودند تا معابر اصلي و 
محورها را از اين منظر بررسي كرده و مناطقي كه دچار 
سستي شده يا شستشوي خاك اتفاق افتاده و لايه رويي 
و پوسته وجود دارد، اما لايه زيرين تخليه شده است را 
بررسي و شناسايي كرده و مداخلات لازم درخصوص 

جلوگيري از بروز حوادث را داشته باشند.

حضور 1.69 ميليون نفر
اتباع مجاز در استان تهران

استاندار تهران گفت: تا زماني كه در كشور و استان 
تهران اتباع حضور دارند خدمت آنها خواهيم بود؛ اما 
بخشي غيرمجازها هستند كه به محض شناسايي 
رد مرز مي ش��وند و ميزان آنها نسبت به اتباع مجاز 
آنقدري نيست كه تاثيرگذار باشند. عليرضا فخاري 
در نشست خبري ديروز خود در پاسخ به سوال ايسنا 
در خصوص تعداد اتباع خارجي در اس��تان تهران 
گفت: امروز نيز يك ميلي��ون و ۶۹0 هزار نفر اتباع 
مجاز در استان تهران ثبت نام و شناسايي شده اند 
ك��ه در بخش هاي مختلف اجتماع��ي و اقتصادي 
مشغول فعاليت هستند. وي اضافه كرد: در برخي 
شهرها با توجه به ويژگي  ش��هرها حضور اتباع در 
توسعه زيرساخت هاي اقتصادي موثر بوده و شاهد 
فعاليت آنها هستيم. بي ترديد اتباع غيرمجاز جايي 
براي ماندن نخواهند داشت و رد مرز آنها قاطع انجام 

خواهد شد.

شرط توقف ساخت و ساز
در حاشيه باغ گياه شناسي

در حالي كه بسياري از محيط زيستي ها هشدار نابودي 
باغ گياه شناس��ي را مي دهند، معاون ش��هردار تهران 
مي گويد: »اگر قوه قضاييه راي صادر كند؛ حتما جلوي 
ساخت و س��ازها در اطراف اين باغ ملي را مي گيريم.« 
به گزارش فارس، »ميزان آب كم ش��ده و اگر برج ها در 
محدوده باغ ميراثي گياه شناسي ساخته شوند؛ بايد فاتحه 
اين باغ را بخوانيم، « اينها را رييس موسسه تحقيقات 
جنگل ها و مراتع كشور علي عليزاده مي گويد. ساخت 
و س��از در اطراف باغ گياه شناس��ي )كه در سال ۹5 در 
فهرست ميراث طبيعي ثبت شده( در حال انجام است. 
برخي از محيط زيستي ها هشدار نابودي اين باغ ملي را 
داده و از قوه قضاييه درخواست كردند كه در اين زمينه 
ورود كند. حدود 1۶ سال پيش مجوز بلندمرتبه سازي 
)تجاري و مسكوني( در اطراف باغ گياه شناسي در منطقه 
22 شهرداري تهران به استناد بند 1۶.2۹ و 1۶.۳0 طرح 
تفصيلي داده شد. يكي از نهادها 5۶0 هكتار زمين در اين 
محدوده داشت كه ۳۶0 هكتار را براي سرانه هاي شهري 
داد و قرار شد در الباقي هم ساخت و ساز كند. به گفته 
برخي كارشناسان ساخت و سازها باعث سايه اندازي 
روي باغ گياه شناسي مي ش��ود و » احداث 22 برج ۳۸ 
طبقه« در اين محل مشكلات متعددي از جمله كمبود 
آب، نقض استانداردهاي ملي و ... را براي اين باغ ايجاد 
مي كند. تخريب زيست بوم ها به دليل ساخت و سازها 
تبديل به يك معضل جهاني شده و در اروپا و امريكا هم 
مشكلاتي در تنوع زيستي ايجاد كرده است. در برخي 
نقاط ايران هم منابع طبيعي به دليل ساخت و سازها در 
حال از بين رفتن است مانند »كوه بي بي شهربانو كه در 

محاصره كارخانه هاست.«

الزام اخذ مجوز آگهي
پيش فروش مسكن

مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان ته��ران اخذ آگهي 
پيش فروش از اين اداره كل را الزامي عنوان كرد. به گزارش 
مهر، حسين جنتي مديركل راه و شهرسازي استان تهران 
گفت: در راستاي اجراي قانون پيش فروش ساختمان و 
آيين نامه اجرايي و دستورالعمل هاي مربوطه هرگونه 
انتشار تبليغات براي پيش فروش ساختمان نياز به صدور 
مجوز انتشار آگهي از اداره كل راه و شهرسازي استان تهران 
دارد. وي تصريح كرد: با توجه به تعدد تخلفات و پرونده هاي 
متعدد كلاهبرداري در محاكم قضايي استان تهران ضمن 
اعلام مجدد لزوم صدور مجوز آگهي انتشار و تبليغات اعلام 
مي كنيم مسووليت قانوني و حقوقي مشكلات ايجاد شده 
براي مردم بر عهده رسانه هايي است كه بدون مجوز اقدام 
مي كنند. جنتي هر نوع تبليغ��ات در فضاي فيزيكي و 

مجازي را در حيطه همين قانون اعلام كرد.

رشد ۴۰ درصدي ترانزيت
در 1۰ ماه امسال

معاون وزير راه و شهرسازي از رشد 40 درصدي ترانزيت 
در 10 ماه امسال خبر داد و گفت: ترانزيت ريلي نيز يك 
درصد رشد داشته است. به گزارش تسنيم، سيدكمال 
هاديان فر اظهار كرد: بر اس��اس آمار از ابتداي امسال تا 
پايان ديماه 12 ميليون و ۶۶1 هزار تن كالا از كش��ور 
ترانزيت شده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل، 40.5 
درصد افزايش داش��ته اس��ت. وي ادامه داد: در مدت 
يادش��ده ترانزيت كالاي نفتي و غيرنفتي به ترتيب با 
عملكرد 4 ميليون و 100 هزار تن و ۸ ميليون و 5۶1 هزار 
تن، افزايش ۸۸.5 و 25.2 درصدي را نسبت به 10 ماه 
نخست سال 1401 رقم زده است. وي افزود: از مجموع 
عملكرد فوق، سهم حمل ونقل جاده اي و ريلي به ترتيب 
برابر با 11 ميليون و 400 هزار تن و يك ميليون و 2۶1 
هزار تن است كه در بخش هاي جاده اي و ريلي، به ترتيب 
رشد 4۶ درصدي و يك درصدي نسبت به مدت مشابه 
سال قبل محقق شده است. وي گفت: طي ديماه امسال 
با تداوم رشد ترانزيت ماهانه عملكرد يك ميليون و ۶0۶ 
هزار و 1۳۸ تن حاصل شده كه بدين ترتيب، رشد نقطه 
به نقطه ۸7 درصدي نسبت به دي سال قبل ثبت شده 
است. معاون وزير راه و شهرسازي يادآور شد: در اين ماه، 
ترانزيت جاده اي كالاهاي نفتي و غيرنفتي به ترتيب با 
عملكرد ۶15 هزار و ۸1۹ ت��ن و ۸2۳ هزار و ۳1۹ تن، 
افزايش ۳74 درصدي و 42.1 درصدي را نسبت به دي 
سال گذشته داش��ته و ترانزيت ريلي مجموع كالاهاي 
نفتي و غيرنفتي با عملكرد 1۶7 هزار تن، رش��د 12.1 
درصدي داش��ته است. به گفته هاديان فر، در دي سال 
جاري، به ترتيب افزايش 1۹۳ درصدي و 41 درصدي 
ترانزيت كالاهاي نفتي و غيرنفتي نسبت به ميانگين كل 
عملكرد مشابه ماهانه 12 ماهه سال گذشته و همچنين 
به ترتيب افزايش ۸5 درصدي و 25 درصدي ترانزيت 
جاده اي و ريلي در اين ماه نسبت به ميانگين كل عملكرد 

مشابه ماهانه 12 ماه سال گذشته محقق شده است.

۳۴ مركز معاينه فني خودروهاي 
سنگين در دست ساخت است

معاون سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي از فعاليت 
174 مرك��ز معاينه فني با 1۸4 خط بازديد در كش��ور 
خبر داد و گفت: ۳4 مركز در حال س��اخت بوده و مجوز 
۶۳ مركز ديگر در دس��ت بررسي است. به گزارش ايرنا، 
حميدرضا شهركي در نخس��تين همايش ملي مراكز 
معاينه فني خودروهاي سنگين كشور، با اشاره به نقش 
فرسودگي ناوگان عمومي كالا و مسافر در آلودگي هاي 
زيس��ت محيطي، افزود: اين س��ازمان وظيفه نظارت و 
راهبري فعاليت ناوگان برون شهري را عهده دار بوده و بر 
اساس ضوابط موجود، بايد اطلاعات ناوگان فعال در حوزه 
حمل ونقل جاده اي در سامانه ثبت و كارت هوشمند با 
هدف مجوز فعاليت در حوزه جابه جايي كالا و مس��افر 
جاده اي براي آنها صادر شود. وي با اشاره به اينكه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت متولي ساماندهي صنعت خودرو 
است، گفت: يكي از رويكردهاي كاري سازمان راهداري در 
سال جاري، توسعه و نوسازي ناوگان حمل ونقل در كشور 
اس��ت و براي تحقق اين مهم در كنار ظرفيت توليدات 
داخلي، در حوزه تامي��ن و واردات خودرو نيز گام هايي 
برداشته شده  است. معاون حمل ونقل سازمان راهداري و 
حمل ونقل جاده اي ابراز اميدواري كرد: برگزاري پنل هاي 
تخصصي و ارايه نكات آموزشي در نخستين همايش ملي 
مراكز معاينه فني خودروهاي سنگين كشور، زمينه ساز 
هماهنگي و هم افزايي در اين حوزه بوده و با تبادل نظر، 
راهكارهايي ارايه شود كه به دنبال آن همه ناوگان سنگين 
كش��ور براي دريافت معاينه فني اقدام كنند. شهركي 
تصريح كرد: يكي از راهكارهاي جدي، توجه به پوشش 
100 درصدي بارنامه است و چنانچه محموله ها در بخش 
بار تحت بارنامه جابه جا شوند، ميزان مراجعه به مراكز 

معاينه فني استاندارد خواهد شد.

همسایگان ایران در پي تعریف كریدورهاي جایگزین؛ رانندگان تركيه جاي ایراني ها را گرفتند

فرصتِ ممانعت از فرصت سوزي ترانزيتي

مسکو خط ریلی تفتان- کویته را با حدود 600  ميليون دلار بهسازی می کند

ايران مسير اتصال ريلی روسيه و پاکستان
بر اس��اس توافقنامه امضا ش��ده ميان دولت های روسيه 
 و پاکس��تان، مس��کو قرار اس��ت بهس��ازی خط ريلی 
تفتان - کويته را بر عهده بگي��رد که اين موضوع، راه آهن 
ايران را به نقطه اتصال ميان روس��يه و پاکس��تان تبديل 
خواهد کرد. نشريه تريبيون پاکستان هفته گذشته با انتشار 
گزارشی، از تصميم مسکو برای سرمايه گذاری در ساخت 
و بهسازی خط ريلی کويته – تفتان خبر داد. اين نشريه 
مبلغ مد نظر روسيه برای سرمايه گذاری در پروژه مذکور 
را بين 550 تا ۶۶0 ميليون دلار اعلام کرده که مورد توافق 
اس��لام آباد نيز قرار گرفته است. گفته می شود مقدمات 
توافق مذکور در حاشيه س��فر وزير راه آهن پاکستان به 
روسيه در تاريخ ۸ دسامبر 202۳ به دست آمده و دو طرف 
قرار است در چارچوب روابط دوجانبه اقدام به ساخت اين 
پروژه نمايند. اما سوال اينجاست که با توجه به عدم اتصال 
مستقيم ريلی ميان روسيه و پاکستان، هدف مسکو از انجام 
اين سرمايه گذاری چيست؟ آيا اين سرمايه گذاری صرفا در 
راستای توسعه روابط دوجانبه انجام شده و يا اهداف تجاری 

در پس قرارداد مذکور نهفته است؟

    نقش کويته
 در کريدور اقتصادی چين – پاکستان

به گزارش ايرنا، شهر استراتژيک کويته از جمله مهمترين 
کانون های تجاری پاکس��تان محس��وب می ش��ود که 
 به همين دليل، يکی از ش��اخه های کري��دور اقتصادی

 چين-پاکستان )CPEC( نيز به اين شهر متصل خواهد 
ش��د. در خصوص اين کريدور استراتژيک بايد گفت که 
 CPEC کريدور اقتصادی پاکس��تان–چين موسوم به
مجموعه ای از پروژه های زيرساختی است که هم اکنون 
در سرتاسر پاکستان در حال احداث است. ارزش اقتصادی 
آن در ابتدا 4۶ ميلي��ارد دلار آمريکا بود اما اکنون به 54 
ميليارد دلار رسيده است. اين طرح اقتصادی قرار است با 
احداث شبکه های حمل ونقلی مدرن، توليد نيروگاه های 
انرژی، و ايجاد مناطق ويژه ی اقتصادی، زيرساخت های 
کشور پاکس��تان را به س��رعت مدرن کند و اقتصاد آن 
کشور را قوت ببخشد. در 1۳ نوامبر 201۶، محموله های 
چينی از راه زمينی به بندر گوادر پاکستان حمل شدند 
و از آنجا از راه آبی به آفريقا و غرب آس��يا فرستاده شدند. 
به اين ترتيب اين کريدور اقتصادی تا اندازه ای عملياتی 
شد. ش��بکه های جديد حمل ونقل که به عنوان جزی از 
طرح کريدور اقتصادی ساخته خواهند شد، بنادر گوادر و 
کراچی را به شمال پاکستان و نيز غرب چين و آسيای ميانه 
متصل خواهند کرد. بزرگراهی به طول 1100 کيلومتر 
بين کراچی و لاهور ساخته خواهد شد و شاهراه قراقرم 
بين راولپندی و مرز چين بازس��ازی خواهد شد. راه آهن 
کراچی–پيشاور نيز تا سال 201۹ توسعه خواهد يافت 
و پذيرای قطارهايی با س��رعت 1۶0 کيلومتر در ساعت 
خواهد شد. ش��بکه راه آهن پاکستان گسترش خواهد 
يافت تا به شبکه ی راه آهن چين در کاشغر متصل شود. 

مدرنيزه کردن شبکه های حمل ونقلی 11 ميليارد دلار 
هزينه بر خواهد داشت. بيش از ۳۳ ميليارد دلار در زمينه  
زيرساخت های انرژی در پاکستان سرمايه گذاری خواهد 
شد تا از مشکل کمبود مزمن انرژی در پاکستان بکاهد. در 
حال حاضر پاکستان بيش از 4500 مگاوات کسری انرژی 
دارد که زيانی معادل 2 تا 2.5 درصد توليد ناخالص داخلی را 
متحمل کشور می کند. آثار و نتايج احتمالی طرح کريدور 
اقتصادی بر کشور پاکستان با اجرای طرح مارشال توسط 
ايالات متحده در اروپای پس از جنگ جهانی دوم مقايسه 
شده  است. مقامات پاکستانی پيش بينی می کنند اجرای 
اين طرح اقتصادی 2.۳ ميليون شغل بين سال های 2015 
تا 20۳0 به وجود آورد و رش��د اقتصادی کشور را سالانه 
2 تا 2.5 درصد افزايش دهد. با فرض اجرای تمام وکمال 
پروژه های برنامه ريزی شده، ارزش سرمايه گذاری ها در 
اين طرح به اندازه  کل س��رمايه گذاری های خارجی در 
پاکستان از 1۹70 تاکنون و برابر 17 درصد توليد ناخالص 
داخلی پاکستان در 2015 خواهد بود. از اين رو، با توجه به 
توضيحات بالا به سادگی می توان متوجه شد که در صورت 
بهسازی مسير ريلی کويته – تفتان، شهر مهم کويته نيز 
به عنوان بخشی از کريدور CPEC، به سادگی به تفتان در 
استان بلوچستان و در نزديکی مرز ايران متصل خواهد شد. 
در حقيقت، روسيه نيز به يکی از شرکای کريدور اقتصادی 
چين – پاکستان تبديل خواهد شد. اما برای بهره برداری 
از اين پروژه، مسکو حتما می بايست از طريق کشور 

ثالث، ارتباط زمينی خود با پاکستان را برقرار نمايد. 
در غير اين صورت، سرمايه گذاری بر روی خط ريلی 

تفتان – کويته بی معنا خواهد بود.

    ايران، نقطه اتصال ريلی 
ميان روسيه و پاکستان

همان طور که گفته شد؛ ش��هر مرزی تفتان دقيقا در مرز 
ريلی ايران واقع ش��ده و به نظر می رس��د هدف روسيه از 
سرمايه گذاری روی خط ريلی تفتان – کويته، اتصال ريلی 
به پاکستان از طريق شبکه ريلی ايران است. اگر فاکتورهای 
موجود را به توافق تهران و مس��کو برای ساخت خط ريلی 
رشت – آستارا به عنوان تنها گسستگی موجود در کريدور 
ريلی شمال – جنوب اضافه کنيم، می توان اين ادعا را بهتر 
اثبات کرد. همچنين، با توجه به تحولات ژئوپوليتيک به وقوع 
پيوسته در غرب خاورميانه و دريای سياه و همچنين، افزايش 
تنش ها در نزديکی دريای عمان، به نظر می رسد روسيه در 
نظر دارد دست کم بخشی از مبادلات بارهای ترانزيتی خود را 
از طريق مسير خشکی پيموده و حتی المقدور، فاصله جريان 
بار خود را از بنادر متصل به آب های آزاد بين المللی مانند 
دريای عمان حفظ کند. با توجه به فاصله ۶50 کيلومتری 
راه آهن زاهدان )متصل به خط ريلی تفتان(، به نظر می رسد 
مسير مذکور، با توجه به قرار گرفتن در عمق خاک ايران، 
مسيری به مراتب امن تر از آب های دريای عمان دست کم 

در شرايط کنونی منطقه است.

آگهی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
براب�ر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱۹۳۴ مورخ�ه ۱۴۰۲/۰۸/۲۱ هی�ات اول موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای ولی حیدری فرزند 
خدانظر به شماره شناسنامه ۳5۱۰۰۳۰۶۶۴ و شماره ملی ۳5۱۰۰۲۰۶۶۴ صادره از دشتستان در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به مس�احت ۶۶۲۷۷ مترمربع قسمتی از پلاک ۲۸۴۲ اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای 
شول خریداری ش�ده از آقای ولی حیدری فرزند غلامشاه مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باش�ند می توانند از تاریخ اولین انتش�ار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح 

قانونی )دادگاه( نیست. م الف۷۱۶
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آگهی موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
براب�ر رأی ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۲۴۰۰۲۰۰۱۹۳۶ مورخ�ه ۱۴۰۲/۰۸/۲۱ هی�ات اول موضوع قانون تعیین تکلی�ف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای وحید حیدری فرزند 
خدانظر به شماره شناسنامه 5۳۲۰۰۳5۲۹۲ و شماره ملی 5۳۲۰۰۳5۲۹۲ صادره از سعدآباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی 
به انضمام یک حلقه چاه آب موجود در آن به مساحت ۷۴۱۸۷.۹5 متر مربع قسمتی از پلاک ۲۸۴۲ اصلی واقع در بخش سه بوشهر 
حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای شول خریداری شده از آقای ولی حیدری فرزند غلامشاه به ایشان واگذار گردیده است.

لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر 
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آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳آيين نامه قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره  ۱۴۰۲۶۰۳۰۸۰۰۱۰۰۳5۷۷ هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدس�ند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک 
بیرجند منطقه یک؛ تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای حس�ین اسماعیلی فرزند 
رمضان بش�ماره شناسنامه ۱5۳۲۲ صادره در شش�دانگ یکباب محوطه مشتمل بر اتاق 
بمساحت ۲5۴/۶۹ مترمربع قسمتی از پلاک ۱۳۹۶ اصلی بخش۲ بیرجند خریداری از مالک 
رسمی سیدغلامرضا دستیگردی محرزگردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید،ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواس�ت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است درصورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: ۱۶5۹۲5۹
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      عباس شهابی-    رییس ثبت اسناد و املاک

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک خراسان جنوبی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بیرجند منطقه ۱
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی



شمارش معكوس براي فاجعه خاموش تتر در ميان 
كاربران، تجار و صرافي هاي ايراني شروع شده است 
و در حالي كه اين رمز ارز نزديك ترين و محبوب ترين 
گزينه بازار براي جايگزيني دلار فيزيكي به ش��مار 
مي آمد اكنون با تغيير سياست جهاني و پديده هايي 
مانند جن��گ اوكراين اين ماه عس��ل به يك طلاق 

ميليون دلاري براي بازار ايران تبديل مي شود. 
همزمان با افزايش هيجان در بازار جهاني رمزارزها، 
ايران هم روند مش��ابهي پيدا كرد. در سال ۲۰۱۸، 
زماني كه بازار در بول��ران )بازار صعودي( خود قرار 
گرفته بود، كاربران ايراني هم ناگهان علاقه بيشتري 
نش��ان دادند و نتيجه آن افزايش اقبال عمومي به 

اين حوزه بود.
علاقه ب��ه رمزارزها در حالي بود كه اين دارايي هاي 
نوظهور مفاهيم جديدي را هم معرفي مي كردند كه 
نمونه آن در ساختار مالي سنتي يا رويكرد بانك هاي 
مركزي، به ويژه ايران، ديده نمي شد. در فاصله سال 
۲۰۰۸ تا ۲۰۱۸، بيت كوين توانس��ت نظر بسياري 
از مردم را تغيير دهد. قبل از عرضه بيت كوين، تنها 
روش هاي معرفي شده از س��وي نهادهاي متمركز 
مانند دولت ها و بانك هاي مركزي براي نقل و انتقال 
ارزش وجود داش��ت و مفهومي به نام پول مستقل 

شكل نگرفته بود.
اما بعد از معرفي بيت كوين و گسترش شناخت براي 
عموم مردم به واس��طه بازار صعودي سال ۲۰۱۸، 
پول مس��تقلي به نام بيت كوين پررنگ تر ش��د. اما 
اين پول مس��تقل پش��توانه اي در دنياي فيزيكي 
نداشت و ارزش خود را از امنيت، ضد سانسور بودن، 
غيرمتمركز بودن و استقلال از دولت ها مي گرفت. 
هرچند ارزهاي فيات هم كه بانك هاي مركزي تحت 
عنوان ارز ملي چاپ مي كنند، فاقد پشتوانه است و 
قدرت يا ارزش اين ارزها به واسطه دولت ارايه دهنده 
آنها مش��خص مي شود؛ با اين حال نهادهاي دولتي 
نبود پشتوانه براي ارزهاي ديجيتالي را يك ضعف 
تلقي مي كردند و نگران بودند  آش شله قلمكار فرار 
س��رمايه ها از ايران با اين ارزها حتي شورتر از پيش 
ش��ود. در ايران هم محمدرضا ماني يكتا، در تاريخ 
۱۱ اس��فند ۹۹ جلوي دوربي��ن برنامه گفت وگوي 
ويژه خبري رفت تا به عنوان معاون اداره نظام هاي 
پرداخت بان��ك مركزي در صداوس��يما اعلام كند 
بر اساس قانون ش��وراي عالي مبارزه با پولشويي و 
مصوبه هيات دولت در س��ال ۹۸، مبادله رمزارز ها 
در كشور ممنوع اس��ت. ماني يكتا در اين برنامه به 
بدون پش��توانه دولتي و حاكميتي بودن رمزارزها 
اشاره و دليل مبادلات كم رمزارزها را همين موضوع 
اعلام كرد. عبدالرضا همتي، رييس كل سابق بانك 
مركزي، نيز خري��د و فروش رمزارزه��ا را محدود 
به ماينرها دانس��ته و اعلام كرده بود اين رمزارزها 
فقط بايد براي واردات كالا اس��تفاده ش��وند. البته 
اين محدوديت ه��ا و ممنوعيت ها پايداري چنداني 
نداش��تند و فعاليت در اين حوزه همچنان با ابتكار 
و ريس��ك پذيري خود كاربران ادامه پي��دا كرد. با 
اين ح��ال در ايران رويك��رد محدوديت، همچنان 

پابرجا ماند.
در فضاي جهان��ي هم محدوديت ه��اي متعددي 
براي اي��ران مانند تحريم ها، كه تقريب��اً راه خود را 
به رمزارزها پيدا نكرده بودند، ايجاد ش��د. هرچند 
در لايه تكنول��وژي، كاربران ايراني مي توانس��تند 
به راحتي مانند هر كارب��ر ديگري خدمات دريافت 
كنند، اما اقدامات نظارتي دولت ها براي نهادهايي 
مانند صرافي هاي ارز ديجيتالي بين المللي افزايش 
پيدا ك��رد. فض��ا ذره ذره ب��راي فعالي��ت كاربران 
ايراني در پلتفرم هاي خارجي تنگ تر مي ش��د. اين 
محدوديت براي كاربران ايراني كاملًا مش��هود بود. 
چراكه در س��ال ۲۰۲۱ صرافي ه��اي بزرگي مانند 
بايننس كه فعاليت در آنه��ا تنها به يك ايميل نياز 
داش��ت، ش��رايط و قوانين خود را ب��ه روز كردند و 
اعلام كردند ديگر بدون احراز هويت خدماتي ارايه 
نمي دهند و كاربران ايراني هم به واسطه تحريم ها 

امكان احراز هويت نداش��تند. البته در سال ۲۰۲۲ 
رويترز گزارشي منتش��ر كرد كه نشان مي داد اين 
محدوديت ها به طور كامل هم اجرا نشده و بايننس 
حدود هشت ميليارد دلار از تراكنش هاي ايرانيان 
را پردازش كرده اس��ت. اين گزارش كه تمركزش 
روي پ��ردازش تراكنش ها ميان صرافي هاي ايراني 
و بايننس بود، نشان مي داد حدود سه ميليارد دلار 
تراكنش به صورت مستقيم ميان صرافي هاي ايراني 
و بايننس صورت گرفته و پنج ميليارد مابقي هم با 

واسطه جابه جا شده است.
همچنين گزارش رويترز نشان مي داد تراكنش هاي 
ديگري به صورت مس��تقيم و غيرمس��تقيم، ميان 
صرافي هاي ايراني و خارجي انجام شده است. انتشار 
گزارش رويترز در س��ال ۲۰۲۲ حاكي از آن بود كه 
پرونده بايننس از س��ال ۲۰۱۸ در جريان بوده و در 
مواردي مانند احتمال نقض قوانين پولشويي امريكا، 
در دست بررسي است. اين درست زماني بود كه بعد 
از گذشت سه سال از معلق شدن برخي تحريم ها به 
واسطه توافق هسته اي، اين تحريم ها دوباره اجرايي 
شده بودند. در ابعاد جهاني اين تنها موضوعي نبود 
كه به تش��ديد نظارت ه��ا و محدوديت ها دامن زد. 
فروپاش��ي صرافي FTX به عنوان سومين صرافي 
ارز ديجيتالي در زم��ان خودش، به بحراني در بازار 

ارزهاي ديجيتالي تبديل شد.
كلاهبرداري FTX به زيان مالي مستقيم بسياري 
از كارب��ران اين صرافي منجر و تاثير گس��ترده اين 
فروپاش��ي در بازار هم سبب ش��د كاربران دارايي 
زيادي از دست بدهند. از طرف ديگر، شبكه ترا هم 
كه استيبل كوين خود را داشت با مشكلاتي مواجه 
و فروپاشي اين شبكه هم باعث بروز چالش هايي در 
بازار ش��د. اين موارد در نهايت سبب شد نهادهايي 
مانند دولت امريكا محدوديت ها را تش��ديد و فضا 
را محدودت��ر كن��د. دول��ت امريكا با ب��ه كار بردن 
كليدواژه هايي مانند سقوط صرافي FTX يا انفجار 
استيبل كوين ترا، اعلام كرد وظيفه دارد اطمينان 
حاصل كند كه ارزهاي ديجيتالي نمي توانند ثبات 
مالي را تضعيف كنند. در بحبوحه افزايش نظارت ها 
عليرضا پيمان پاك، رييس وقت س��ازمان توس��عه 
تجارت، اع��لام ك��رد واردات ۱۰ ميليون دلاري با 
استفاده از رمزارز انجام ش��ده است. اما بازتاب اين 
خب��ر در جهان به گون��ه اي بود كه اي��ن واردات با 
رمزارز با هدف دور زدن تحريم ها انجام شده است. 
اما در زير تمامي اتفاقات اين حوزه كه مي توانست 
بازار داخلي و س��رمايه كاربران را دچار چالش هاي 
جدي كند، تتر هر روز به محبوبيتش اضافه مي شد؛ 
استيبل كويني كه توانسته بود در همكاري با نهادها 
و سازمان هاي نظارتي كيف  پول هايي را شناسايي 
و دارايي هاي تتر آنها را فري��ز كند. اين موضوع در 
چشم فعالان اهميت خاصي نداشت و مانور تبليغاتي 
براي انجام معاملات تتر ي��ا خدمات مبتني بر اين 
اس��تيبل كوين، به اولويت برخي از كسب وكارهاي 
داخل��ي براي ج��ذب حداكثري مخاط��ب تبديل 

شده بود. پيش��نهادهاي وسوسه كننده براي خريد 
تت��ر با قيمت پايين ت��ر، ارايه كارمزده��اي رقابتي 
روي معاملات تتر و كمپين ه��اي تبليغاتي در اين 
زمينه تنها بخشي از تكاپوي اين پلتفرم ها بود. بازار 
انحصاري داخلي ب��راي صرافي هاي ارز ديجيتالي، 
فرصتي فراهم كرده بود كه به واسطه آن كاربران از 
دسترسي به خدمات پلتفرم هاي خارجي با هزينه 
معقول و كيفيت بيشتر محروم شده بودند. در اين 
حالت كاربراني كه دست ش��ان از يك بازار رقابتي 
كوتاه بود و به دنبال حفظ س��رمايه خ��ود در برابر 
تورم بودند، بيش��تر به تبديل دارايي هايشان به تتر 

ترغيب شدند.

    تتر؛ راه دور زدن تحريم
معرفي تتر در سال ۲۰۱۴ با پر كردن شكاف ميان 
ارزهاي فيات )ارز صادرش��ده از س��وي دولت ها( و 
ارزهاي ديجيتالي همراه بود. استيبل كويني كه از 
سوي دلار امريكا پشتيباني مي شود، به عنوان يك 
ارز ديجيتالي باثبات معرفي شد و خيلي زود جايگاه 
خود را در ميان بازار پرنوس��ان ارزهاي ديجيتالي 
پيدا ك��رد. البته ثبات قيمتي تنها گزينه محبوبيت 
تتر نيست. برابري با دلار امريكا و نقدپذيري بالاي 
تتر به اي��ن معني هم مي تواند باش��د ك��ه اين ارز 
ديجيتال��ي نقش كليدي در نق��ل  و انتقالات مالي 
خارج از ش��بكه پيچيده تحريمي دارد. از قرن هاي 
پيش، ني��از به اق��دام نظامي براي اعمال فش��ار با 
مفهومي به نام تحريم كاهش پيدا كرد؛ ممنوعيت 
يا محدوديت هايي كه مي تواند تجارت در ابعادي به 
اندازه يك كشور را مختل كند و تاثيراتي مشخص 
يا عمومي به ج��ا بگذارد. البته موض��وع تحريم ها 
زماني معناي واقعي خود را پيدا مي كند كه كنترل 
قابل توجه روي زيرس��اخت ها و ش��بكه هاي مالي 
امكان پذير باشد. در غير اين صورت جريان هاي مالي 
راه خود را به راحتي پيدا مي كنند و عملًا تحريم ها به 

كارايي تعريف شده خود نمي رسند.
يك��ي از م��واردي كه در بح��ث رمزارزه��ا مطرح 
مي شود امكان دور زدن تحريم ها با استفاده از اين 
واحد ه��اي انتقال ارزش دنياي بلاك چين اس��ت. 
ذات غيرمتمركز بلاك چين باعث مي ش��ود انتقال 
ارزش ب��دون مرز و ب��دون در نظ��ر گرفتن گيرنده 
و پذيرن��ده تراكنش اتفاق بيفتد. ب��ه همين دليل 
احتمالًا استفاده از بلاك چين هاي عمومي و آزادي 
مانن��د بيت كوي��ن مي تواند گزين��ه محبوبي براي 
فعاليت هاي مالي خارج از قوانين و محدوديت هاي 
تحريمي به حساب آيد. تامين مالي تروريسم، دور 
زدن تحريم ه��ا يا فعاليت هاي مال��ي غيرقانوني از 
جمله اتهاماتي است كه دنياي غيرمتمركز و رهبر 
اين بازار بيت كوين با آن مواجه اس��ت. اما تاكنون 
گزارش��ي مبني بر تايي��د اين ادعاها كه بيش��تر از 
سمت دولت ها مطرح مي ش��ود، ارايه نشده است. 
با اي��ن حال TRMlabs در گزارش��ي اعلام كرده 
اس��ت تا س��ال ۲۰۱۷ بيت كوين محبوب ترين ارز 

ديجيتالي براي تامين مالي تروريس��م بوده است و 
امروزه تتر اين جايگاه را به دست آورده است. هرچند 
طي اين س��ال ها ابعاد اين بازار چندبرابر شده ولي 
هنوز سيس��تم هاي مديريت مالي غربي به توانايي 
تتر براي تامين مالي افراد و ملت هايي كه از ديد آنها 
تروريست قلمداد مي شوند نگاه خاصي دارد. علاوه 
 بر ثبات قيمتي، يك��ي از ويژگي هاي جذاب تتر كه 
استفاده از آن را براي نقل و انتقال ارزش، به خصوص 
ب��راي تج��ار ايراني ك��ه محدوديت ه��اي فراواني 
دارند، محبوب مي كند، عرضه آن روي شبكه هاي 
بلاك چيني مختلف است. تتر روي شبكه هاي اتريم، 
ترون و... عرضه شده است. شبكه هايي كه هر كدام 
ويژگي هاي مختلف��ي دارند و از مي��ان آنها، ترون 
مزيت هاي چش��مگيري ارايه مي دهد؛ شبكه اي با 
كارمزدهاي به ش��دت ارزان، در كنار ويژگي هايي 
براي ناش��ناس تر ك��ردن تراكنش كه باعث ش��ده 
امروزه حجم زي��ادي از تترهاي ضرب ش��ده روي 
اين ش��بكه جابه جا ش��وند. با اين ويژگي ها، تتر در 
اقتصادهاي تحريم��ي جايگاه ويژه  ت��ري دارد. در 
كش��ورهايي با تحريم هاي اقتصادي، سيستم هاي 
سنتي اغلب با محدوديت هاي شديد مواجه هستند 
و دسترسي شهروندان به ارزهاي خارجي يا خدمات 
بانكي بين المللي محدود اس��ت. در اين شرايط تتر 
به عنوان جايگزيني براي دلار ظاهر مي ش��ود. تتر 
به منزل��ه ارزي با برابري قيمتي ب��ا دلار، به افراد و 
مش��اغل در اين كشورها كمك مي كند تا معاملات 
بين الملل��ي را برقرار كنند و از طرف��ي مي تواند به 
عن��وان ابزاري ب��راي حفظ ثروت در براب��ر تورم يا 
كاهش ارزش پول محلي مورد استفاده قرار گيرد. 
اما در كنار تبديل ش��دن رمزارزهايي مانند تتر به 
عنوان ابزارهاي سرمايه گذاري و پرداخت در ميان 
مردم، استفاده از اين ارزهاي ديجيتالي در مبادلات 
تجاري ميان كش��ورها هم درخور توجه اس��ت. در 
سطح كلان، روس��يه بعد از جنگ اوكراين به يكي 
از مهم ترين مشتريان اين روش تبديل شده است. 
اين كش��ور كه بعد از ش��روع جنگ اوكراين، تحت 
تحريم هاي ش��ديدي ق��رار گرفت، عم��لًا راه هاي 
تجارت و نقل و انتقال مالي خود را از دست داد. اما 
استفاده از تتر و رمزارزها به عنوان راهي جايگزين 
مطرح شده اس��ت و به نظر مي رس��د صرافي هاي 
بزرگي مانند هوبي يا كوكوين هم در اين بازي ايفاي 

نقش مي كنند.
در اي��ران ه��م گزارش هايي وجود دارد كه نش��ان 
مي دهد تتر علاوه  بر نفود بس��يار در ميان كاربران 
عمومي، در ميان تج��ار و بازرگانان هم محبوبيت 
دارد تا جايي كه هش��دارهايي براي ريس��ك هاي 
اس��تفاده از اي��ن روش در مبادلات تج��اري صادر 
شده است. حالا اين فضا مدام در حال تنگ تر شدن 
است. تتر به عنوان اس��تيبل كويني كه در كد خود 
امكان فريز ك��ردن دارايي ها را دارد همكاري اش را 
با س��ازمان هاي دولتي و نظارتي تقويت و تاكنون 
حداق��ل نزديك به يك ميلي��ارد دلار را فريز كرده 
است. اين مبالغ نتيجه مسدودسازي حدود ۱۳۰۰ 
آدرس اس��ت كه تتر تحت عناوين مخلتفي مانند 
تامين مالي تروريس��م يا فعاليت هاي مالي خلاف 
قوانين اقدام به مسدودس��ازي آنها كرده اس��ت و 
اتفاق��اً ايراني هم در ميان آنها كم ش��مار نيس��ت. 
تمامي اين وابس��تگي ها به تت��ر در ايران امروزه در 
مرحله جديدي از عدم قطعيت قرار گرفته اس��ت. 
بعد از اعلام همكاري شركت هنگ كنگي بنياد تتر 
با س��ازمان هاي نظارتي و دولتي، ريسك هاي بازار 
داخل��ي در مورد تتر دوچندان هم ش��د. در نهايت 
رييس كارگروه انجمن بلاك چين، مرتضي موذني، 
اين موضوع را فاجعه خاموش ايران ناميد؛ فاجعه اي 
ك��ه در صورت ب��روز در صرافي ها ب��ه از بين رفتن 
ميليون دلاري دارايي هاي كاربران منجر مي ش��ود 
و حتي در صورت اجرايي ش��دن به ط��ور عمومي 
مي تواند گستردگي اي به اندازه تمامي آدرس هاي 

كاربران ايراني پيدا كند.
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متوليان نظارت بر
تشعشعات دكل هاي مخابراتي 

چه كساني هستند؟
برخي تصور مي كنند تشعشعات حاصل از دكل هاي 
موبايل يكي از مهم ترين دلايل ابتلابه انواع س��رطان 
است، هرچند اين موضوع تاكنون به صورت علمي ثابت 
نشده اما سازمان رگولاتوري براساس وظايف خود، در 
همكاري با ساير سازمان هاي متولي در اين حوزه مانند 
سازمان انرژي اتمي ايران، به طور مستمر تشعشعات آنتن 
دكل ها را به روش هاي گوناگون اندازه گيري مي كند.  به 
گزارش ايسنا، توسعه زيرساخت هاي ارتباطي و مخابراتي 
كشور مي تواند زمينه ساز توسعه محتوا، خدمات و دولت 
الكترونيكي و توسعه كس��ب و كارهاي نوين در حوزه 
فاوا و رشد اشتغال باشد ولي اختلال در اين برنامه هاي 
توسعه اي از سوي برخي افراد به واسطه پاره اي باورهاي 
اشتباه گاهي مانع بزرگي در اين مسير است. هر چند 
توسعه زيرساخت هاي حوزه تلفن سيار نيازمند نصب 
دكل هاي تلفن همراه در نقاط مختلف شهرهاست اما 
هنوز هم بس��ياري از مردم بر اين باورند كه اين دكل ها 
داراي تشعشعات مضري براي بدن هستند و آنها را عامل 
بروز برخي بيماري ها مانند سرطان مي دانند. درواقع 
نزديك به چهار دهه از استفاده از تلفن همراه مي گذرد و 
آنطور كه بايد اعلام نشده كه امواج تلفن همراه هم ممكن 
است تأثيرگذار باشد؛ بنابراين هر كارشناس يا مسوولي 
كه درباره تاثير داش��تن يا نداشتن اعلام نظر مي كند، 
هر كدام براساس ش��واهد يا تجربه هاي مختلف اعلام 
مي شود. تشعشعات موبايل و مخاطرات آن سال هاست 
علي رغم توضيحات مسوولان از جمله دغدغه هاي مردم 
بوده اما بنابر گفته كارشناسان هنوز آسيب هاي ناشي 
از امواج يا تشعش��عات فناوري هايي مانند تلفن همراه  
در دنيا به يك اجماع واحد نرسيده اند و شايد نياز است 
سال ها بگذرد تا مشخص شود آنتن هاي نزديك به منزل 
اشخاص تأثيري داشته است يا خير ولي به صورت كلي 
توصيه مي شود قشر آسيب پذير جامعه مانند كودكان، 
افراد مس��ن يا زنان ب��اردار از اين نوع تشعش��عات دور 
باشند؛ به همين دليل سازمان تنظيم مقررات ارتباطات 
راديويي كشور )رگولاتوري( براساس وظايف خود، در 
همكاري با ساير سازمان هاي متولي در اين حوزه مانند 
س��ازمان انرژي اتمي ايران، به طور مستمر تشعشعات 
آنتن دكل ها را به سه روش اندازه گيري مي كند. امواج 
و اش��عه ها به دو دسته تقسيم مي ش��وند؛ دسته اول 
قابليت يونيزه كردن دارند و دسته دوم فاقد اين قابليت 

محسوب مي شوند. 

ريشه هاي نوساني بودن
نرخ ارز چيست؟

۴- طبق نظريه PPP در محاس��به نرخ ارز، تفاوت تورم 
داخلي از تورم جهان��ي باضافه نرخ بهره وري داخلي )در 
ايران صفر است(، موجب افزايش طبيعي نرخ ارز است. 
تورم داخلي ۴5 درص��دي و جهاني زير ۱۰ درصدي، به 
معناي افزايش مستمر س��ي الي چهل درصدي نرخ ارز 

در سال است.
5- فشار مالياتي، مي تواند موجب تعطيلي توليد، گرايش 
به س��مت فرار مالياتي از طريق معاملات به وسيله ارز و 
غير از حساب هاي بانكي و ... را افزايش مي دهد. بعضا اين 
نوع سياست گذاري ها زمينه ساز و موجب مهاجرت نيز 
مي شود. ضمن اينكه بايد توجه داشت، فشار مالياتي روي 
بازارهاي موازي ارز، مانند مسكن، خودرو، طلا... موجب 

سوق نقدينگي به بازار ارز مي شود.
6- فشار مهاجرت در نيروي كار ماهر و ساده، و تحصيلكرده 
و... تقاض��اي ارز را افزايش مي دهد. اين نيروها براي رتق 
و فتق امور مالي خود ره ارز بيش��تر ني��از دارند، بنابراين 
افزايش دامنه هاي مهاجرت نظام عرضه و تقاضا را در بازار 

ارز نوساني مي كند.
۷- ب��ازار پولي ناكارآمد و نرخ به��ره پايين و غير جذاب، 
نقدينگي را ب��ه بازارهاي م��وازي و ارز س��وق مي دهد. 
موارد چند ديگري نيز در اين مس��ير قابل ذكر هستند. 
بديهي اس��ت هر كدام از موارد مذكور راهكارهاي خود 
را مي طلبد. در كنار آنها مديران شايسته و كاربلد لازمه 
مقابله با مش��كلات اس��ت. بدون اين مدي��ران و اتخاذ 
سياست گذاري هاي مطمئن وضعيت در بازار ارز بهبود 

پيدا نكرده و بر مدار نوسان حركت مي كند.

قاضي امريكايي با شكايت 
گروهي عليه اپل موافقت كرد

يك قاضي فدرال اعلام كرد ده ها ميليون مشتري اپل 
مي توانند از اين شركت به دليل انحصاري كردن بازار 
اپليكيش��ن هاي آيفون و ممنوعيت خريد در خارج از 
فروشگاه اپ استور، شكايت كنند. به گزارش ايسنا، ايون 
گونزالس راجرز، قاضي منطقه اي امريكا در مارس سال 
۲۰۲۲، حاضر نشد شكايت گروهي را تاييد كند اما پس 
از محدود شدن اين شكايت به صاحبان حساب اپل كه 
۱۰ دلار يا بيشتر روي خريد اپليكيشن ها يا خريدهاي 
درون برنامه اي هزينه كرده اند، نظر قاضي تغيير كرد. 
راجرز گفت: هر چند نگران اس��ت كه شكايت گروهي 
محدود ش��ده، ممكن است شامل بيش از ۱۰ ميليون 
حسابي باش��د كه ضرري متحمل نشده اند، اين تعداد 
مي تواند كمتر ش��ود و هيچ محدوديت ثابتي براي رد 
اين ش��كايت وجود ندارد. اين قاضي مستقر در اوكلند 
كاليفرنيا همچنين با درخواست اپل براي رد شهادت دو 
كارشناس از جمله دانيل مك فيدن، اقتصاددان برنده 
جايزه نوبل درباره نحوه آسيب ديدن مصرف كنندگان از 
شيوه تجاري اين شركت، مخالفت كرد. مارك ريفكين، 
وكيل مصرف كنندگان گفت: وي بي نهايت خش��نود 
بوده و به دنبال مرحله بع��د پرونده ضد انحصارطلبي 
۱۲ ساله است. وي برآورد كرد كه اين پرونده شكايت، 
به ميلياردها دلار پرداخت خسارت منتهي شود. قاضي 
راجرز، بر پرونده شكايت ضدانحصارطلبي شركت بازي 
ويدئويي»اپيك گيمز« عليه اپل هم نظارت داشت. وي 
در سپتامبر سال ۲۰۲۱ به اپل دستور داد محدوديت ها 
درباره اينكه طراحان برنامه كجا مي توانند از مشتريان 
براي اپليكيشن هاي خود، پول مطالبه كنند را تسهيل 
كند اما اپل را ملزم نكرد اجازه دهد دانلود اپليكيشن ها 
به آيفون، خارج از اپ استور انجام شود. بر اساس گزارش 
رويترز، دادگاه تجديدنظر فدرال، در آوريل سال ۲۰۲۳، 
بيشتر بخش هاي اين حكم را تاييد كرد و دادگاه عالي 

امريكا ماه گذشته حاضر نشد دخالت كند.

امريكا به مصرف انرژي ماينرهاي 
بيت كوين حساس شد

اس��تخراج رمزارز، يك فرآيند انرژي بر است و اكنون 
امريكا مي خواه��د بداند چه كس��اني در اين حوزه، 
بيش��ترين مصرف انرژي را دارند. به گزارش ايس��نا، 
بس��ياري از بلاك چين ه��ا مانن��د بلاك چيني كه 
بيت كوين روي آن س��اخته شده است، به رايانه هاي 
قدرتمندي نياز دارند كه شبانه روز براي حل مسائل 
پيچي��ده رياضي به عنوان ابزاري براي ايمن س��ازي 
ش��بكه و اعتبارس��نجي تراكنش ه��اي جديد، كار 
مي كنند. اين فرآيند، به مقدار زيادي قدرت رايانشي 
ني��از دارد و رقابتي مي��ان ماينرهاس��ت. فقط يك 
برن��ده وجود دارد اما بازنده هاي زي��ادي وجود دارند 
كه ان��رژي را بدون هيچ بازده��ي، مصرف مي كنند. 
اما اگر ان��رژي هدر م��ي رود، اداره اطلاع��ات انرژي 
امري��كا مي خواهد بداند ك��ه بزرگ ترين متخلفان، 
چه كساني هس��تند. اين آژانس به تازگي اعلام كرد 
رديابي مصرف برق ش��ركت هاي استخراج رمزارز را 
آغاز خواهد كرد. طب��ق ارزيابي اداره اطلاعات انرژي 
امريكا، استخراج بيت كوين، ۲.۲ درصد از كل مصرف 
برق در امريكا را تشكيل مي دهد و اين آژانس، اكنون 
نگران تقاضا رو به رش��د آن و تواناي��ي ايالت ها براي 
حفظ ساير خدمات اس��ت. بعلاوه، اين نگراني وجود 
دارد كه مصرف كنندگان در ايالت هايي با تمركز بالاي 
استخراج كنندگان رمزارز مانند جورجيا، نيويورك 
و تگزاس، ممكن اس��ت قيمت بيشتري براي انرژي 
بپردازند. جو دكاروليس، مدير اداره اطلاعات انرژي 
امريكا در يادداش��تي نوش��ت: در زمان نگارش اين 
مطلب، بيشتر مناطق مركزي امريكا گرفتار سرماي 
شديدي هس��تند كه منجر به تقاضاي بالا براي برق 
شده اس��ت. تاثير مضاعف افزايش استخراج رمزارز 
و سيستم هاي برق تحت فش��ار، عدم اطمينان را در 
بازارهاي برق ايجاد كرده و ممكن است به اوج تقاضا 
منتهي ش��ود كه بر عملكرد سيس��تم و قيمت هاي 
مصرف كننده، تاثير مي گذارد. اين مقام امريكايي به 
پلاتس��بورگ در نيويورك در سال ۲۰۱۸ اشاره كرد 
كه در آن زمان، مركز استخراج بيت كوين بود. طبق 
گزارش كنگره، تقاضا در زمستان سرد، از عرضه پيشي 

گرفت و برق بايد از جاي ديگري خريداري مي شد.
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تعادل |
تجارت خارجي ايران ناتراز است و اين ناترازي تا پايان سال به 
۱۸ ميليارد دلار نيز خواهد رسيد. طبق آخرين آمار رسمي 
تجارت خارجي، تراز تجاري ايران در ماه دهم سال جاري 
به مرز ۱۴ ميليارد دلار منفي رسيده است. البته در پايان 
آذرماه نيز تراز تجاري منفي ۱۱ ميليارد و ۹۹۰ ميليون دلار 
اعلام شده بود. اين تراز منفي تجاري را مي توان يك هشدار 
براي چرخه اقتصادي كشور و متوليان تجاري و اقتصادي 
كشور به حس��اب آورد. در تحليل اين فاصله آماري بين 
واردات و صادرات، بايد ردپاي بيش اظهاري يا همان بيش 
بود ارزش در واردات كالا به كشور يا كم اظهاري در صادرات 
را در گمركات جست وجو كرد. جايي كه واردكننده تلاش 
مي كند، كالاي وارداتي خود را با ارزش تر اظهار كند تا بتواند 
از چرخه ارزي بانك مركزي و س��امانه نيما، ارز بيشتري 
دريافت كند و در حالي كه ارزش واقعي كالا در مبدا كمتر 
از رقم اظهار شده و در اين ميان با توجه به كاغذبازي هاي 
گمركي در داخل و خارج از كش��ور، بخشي از ارز دريافت 
شده در حساب واردكننده باقي خواهد ماند تا در بازه هاي 
زماني كه نرخ ارز بالا مي رود، ارز ذخيره شده را با نرخ بالاتر 
بفروشد. از سوي ديگر، كاهش ارزش اقلام صادراتي به دليل 
كم اظهاري و همچنين موانع تحريمي است كه باعث شده 
هم قيمت پايه صادراتي تعديل ش��ود و كالاهاي ايراني با 
تخفيف به كشورهاي هدف صادر شوند را مي توان از دلايل 

شكاف قيمتي بين كالاهاي صادراتي و وارداتي دانست.

     تراز منفي ۱۴ ميليارد دلاري 
بر اساس اعلام محمد رضواني فر؛ رييس كل گمرك ايران 
به صدا و س��يما، در ۱۰ماهه س��ال جاري صادرات كشور 
)بدون احتس��اب نفت، تجارت چمداني، برق و صادرات 
خدمات فني - مهندسي( به ۱۱۳ ميليون  تن كالا به ارزش 
۴۰.۵ ميليارد دلار رسيده است. ميزان صادرات غيرنفتي 
از نظر وزني رش��د ۹.۴درصدي و از نظر ارزش��ي كاهش 
۱۱ درصدي را نشان مي دهد. همچنين در ۱۰ماهه امسال 
۲۹.۹ ميليارد دلار صادرات نفت صورت گرفته كه نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۱۰ درصد افزايش را از نظر ارزش 
به ثبت رسانده است. در اين مدت ۳۲.۷ميليون  تن كالا به 
ارزش ۵۴.۳ ميليارد دلار واردات انجام شده كه از نظر ارزش 
۱۱.۶درصد و از نظر وزن ۶ درصد افزايش را نشان مي دهد. 
بر اين اساس تراز تجاري كشور به منفي ۱۳.۸ ميليارد دلار 
مي رسد. در مقايسه با آمار ۹ماهه كه رقمي نزديك به منفي 
۱۲ ميليارد دلار ثبت شده، ۲ ميليارد ديگر به ناترازي تجاري 
ايران افزوده شده است. البته رضواني فر تاكيد داشته است: 

در ده ماهه سال جاري ۲۹ ميليارد و ۹۰۰ ميليون دلار نفت، 
۷۸۰ ميليون دلار خدمات فني مهندسي و ۳۰۰ ميليون 
دلار برق صادر شده است كه بدين ترتيب، مجموع صادرات 
كشور در اين مدت به رقم ۷۱ ميليارد و ۴۵۰ ميليون دلار 
رسيده است. رييس كل گمرك ايران، با اشاره به افزايش 
واردات به لحاظ وزني و ارزشي اظهار داشته است: در ده ماهه 
س��ال جاري، ۳۲ ميليون و ۶۸۳ هزار تن كالا به ارزش ۵۴ 
ميليارد و ۳۶۰ ميليون دلار وارد كشور شده كه اين ميزان 
به لحاظ وزني ۵.۸۵ درصد و از حيث ارزش ۱۱.۵۹ درصد 

افزايش داشته است.

     بيش اظهاري در واردات!
بررسي ها نش��ان مي دهد، يكي از دلايل شكل گيري آمار 
منفي براي تجارت خارجي كشور، ردپاي بيش اظهاري يا 
همان بيش بود ارزش در واردات كالا به كشور در گمركات 
است؛ جايي كه واردكننده تلاش مي كند، كالاي وارداتي 
خود را با ارزش تر اظهار كند تا بتواند از چرخه ارزي بانك 
مركزي و سامانه نيما، ارز بيشتري دريافت كند و در حالي كه 
ارزش واقعي كالا در مبدا كمتر از رقم اظهار شده است و در 
اين ميان با توجه به كاغذبازي هاي گمركي در داخل و خارج 
از كشور، بخشي از ارز دريافت شده در حساب واردكننده 
باقي خواهد ماند تا در بازه هاي زماني كه نرخ ارز بالا مي رود، 
ارز ذخيره شده را با نرخ بالاتر بفروشد يا حتي براي خروج 
سرمايه يا واردات كالاي قاچاق به داخل كشور، در اختيار 

متقاضيان ارز در خارج از مرز ها قرار دهد.
متاسفانه اين سازوكار خطرناك تجاري چند سالي است كه 

در فضاي اقتصادي كشورمان رونق گرفته و يكي از مهم ترين 
دلاي��ل آن هم، چند نرخ��ي بودن ارز و اخت��لاف نرخ ارز 
ترجيحي و بازار آزاد و نيمايي است؛ بنابراين، در يك كلام، 
هدف از چنين تخلفي اين است كه واردكننده، بيشترين 

مقدار ارز را به دست آورد.

    ظقيمت اقلام وارداتي ۵ برابر صادراتي ها!
براس��اس داده هاي گمرك، در ۱۰ ماهه امسال درحالي 
ارزش هر تن كالاي صادراتي كشور ۳۵۸ دلار بوده كه اين 
ميزان براي كالاهاي وارداتي حدود ۱۶۶۳ دلار بوده است. 
به عبارتي، ارزش هر تن كالاي وارداتي كشور ۶/۴ برابر ارزش 
كالاهاي صادراتي است. يكي از دلايل اصلي اين موضوع، 
سهم بالاي اقلام سرمايه اي و واسطه اي در سبد اقلام وارداتي 
و متقابلا سهم بالاي اقلام خام در سبد صادراتي كشور بوده 
كه اولي وزن كم و ارزش افزوده بالا داش��ته )وارداتي ها( و 
دومي داراي وزن زياد و ارزش افزوده حداقلي است. اما به جز 
تفاوت در تركيب و ارزش افزوده كالاهاي صادراتي و وارداتي 
كه منجر به شكاف شديد قيمتي آنها شده، داده هاي گمرك 
نشان مي دهد درحالي ارزش هر تن كالاي صادراتي كشور از 
۴۶۱ دلار در سال ۱۳۸۸ به ۳۵۸ دلار در سال جاري رسيده 
كه طي اين مدت ارزش هر تن اقلام وارداتي از ۱۰۶۵ دلار به 
۱۶۶۳ دلار رسيده است. به نظر مي رسد دليل كاهش ارزش 
اقلام صادراتي، كم اظهاري و بيش اظهاري در برخي سال ها و 
موانع تحريمي است كه باعث شده هم قيمت پايه صادراتي 
تعديل شود و هم كالاهاي ايراني با تخفيف به كشورهاي 

هدف صادر شوند.

     كاهش سهم ارزي واردات كالاهاي اساسي 
مس��اله مهم ديگر در بح��ث واردات، كاهش س��هم ارزي 
كالاهاي اساسي در سند مالي س��ال آينده است. مجلس 
شوراي اسلامي، به تازگي و در جريان بررسي جزييات لايحه 
بودجه سال آينده در بخش هزينه اي، پيشنهادي مربوط به 
تخصيص ۱۰ ميليارد يورو براي واردات كالا هاي اساس��ي 
كش��اورزي، دارو و تجهيزات مصرفي پزشكي مطرح كرده 
است. پيشنهادي كه قطعا مي تواند تغييرات زيادي در شرايط 
تامين كالا هاي اساسي ايجاد كند؛ چراكه در سال ۱۴۰۲، 
فقط بخش كشاورزي ۱۵ ميليارد يورو ارز ترجيحي دريافت 
كرده است و حالا كه كل سقف ارز ترجيحي پرداختي دولت 
۱۰ ميليارد دلار است، به اين مفهوم خواهد بود كه با در نظر 
گرفتن نياز هاي ارزي بخش دارويي و تجهيزات پزشكي، در 
خوشبينانه ترين حالت، سهميه ارزي بخش كشاورزي به 
نصف كاهش مي يابد. از آنجا كه بخش عمده ارز تخصيصي 
بخش كشاورزي، صرف واردات نهاده هاي دامي مي شود و 
صنعت طيور ايران به طور كامل به نهاده وارداتي كه امكان 
تامين آن در داخل وجود ندارد؛ وابسته است، قطعا چنين 
تصميمي مي تواند بر معيشت و سفره مردم اثر سوء بگذارد. 
به گفته كارشناسان، هر گونه كاهش سهميه ارز در كالا هاي 
اساسي و تبديل كردن آن به ارز گران تر، مسلما تورم زا است. 
به خصوص اينكه در مورد كالاي اساس��ي كه قادر به توليد 
آن در داخل نيستيم، به دليل رشد جمعيت، نياز به افزايش 
واردات داريم؛ بنابراين تخصيص ارز يارانه اي آن بايد بيشتر 
شود و نه كمتر. البته به منظور جلوگيري از هدر رفت ارزي، 
بايد رصد شود كه اين ارزها، به مصرف واردات واقعي و بدون 
بيش اظهاري مي رسند و در سفره مردم اثر خود را به جاي 
خواهند گذاشت. اما چنانچه در ارزي كه تخصيص مي دهند، 
مثل قضيه چاي دبش رخ دهد، مشخص است كه تخصيص 
ارز يارانه اي براي واردات نه تنها اثر مثبتي نخواهد داشت، 
بلكه زيانبار است و اثر سوء نيز خواهد داشت. بنابراين چنانچه 
ارز واردات كالاهاي اساس��ي كاهش يابد، بار رواني ناشي از 
اين خبر مي تواند گراني بياورد. چراكه بخش عمده خوراك 
طيور وابسته به خارج است. در نتيجه بايد انتظار داشته باشيم 
كه سال آينده گوشت مرغ جهش قيمت پيدا كند؛ بنابراين 
به جاي اين تصميم، بايد نظ��ارت را تقويت كنيم. اگر اين 
يارانه قطع شود، توليدكنندگان خرد صنعت طيور متضرر 
مي شوند و توليد را كم مي كنند يا اينكه شروع مي كنند به 
كاهش كيفيت خوراك طيور و اين رفتار مسائل بهداشتي 
براي جامعه ايجاد مي كند. از طرفي، اگر دولت بخواهد ارز را 
بردارد، بايد مشخص باشد كه اين حذف براي سويا، ذرت يا 

هر دوي اين نهاده ها انجام مي شود يا خير. 

خبراخبار

ويژه
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ثبت ۲۰۰ هزار تخلف
 در بازار كالاهاي اساسي

در ۱۰ ماهه ۱۴۰۲ سازمان حمايت بيش از ۲۰۰ هزار 
پرونده تخلف در بازار كالاهاي اساسي ثبت كرده است.

خبر تشكيل ۲۰۰ هزار تخلف در بازار كالاهاي اساسي 
را محم��د ابراهيم امينيان مديركل حوزه مديرعامل و 
هماهنگي امور استان هاي سازمان حمايت كرد. او گفت: 
طرح ويژه بازرسي و نظارت بر بازار ماه مبارك رمضان و 
نوروز ۱۴۰۳ در دستور كار قرار دارد و از تمام ظرفيت هاي 
بازرسي در استان ها استفاده مي شود. امينيان با تاكيد بر 
ضرورت هوشمندسازي فرايندهاي بازرسي و كنترل 
بازار افزود: شفافيت بازار شرط لازم براي كسب و ارتقاي 
اعتماد عمومي است و اين مهم با تحقق هوشمندسازي 
ميسر خواهد شد. او ادامه داد: انجام بيش از يك ميليون 
و دويست هزار بازرسي از بازار كالاهاي اساسي در كشور 
و تشكيل ۲۰۰ هزار پرونده تخلف در ۱۰ ماهه سال جاري 
نشانگر عزم جدي براي ز بروز تخلفات است. به نقل از 
تسنيم، امينيان خواستار هماهنگي و همكاري متقابل 
بخ��ش دولتي با بخش خصوصي ش��د و تصريح كرد: 
ضروريست بخش دولتي و بخش خصوصي با محوريت 
اتاق اصن��اف و اتحاديه هاي صنف��ي در كنار يكديگر 
جهت آرامش خاطر مردم در خصوص تثببت قيمت ها، 
كنترل بازار را در دست بگيرند. امينيان گفت: تفاهمنامه 
همكاري سه جانبه اي بين سازمان حمايت، اتاق اصناف 
ايران و معاونت تجارت و خدمات وزارت صمت با موضوع 
ساماندهي بازرسي از واحدهاي صنفي با بهره گيري اتاق 
اصناف از سامانه يكپارچه مديريت بازرسي و تمركز بر 

بازرسي، نظارت و كنترل بازار، منعقد شده است.

انتقاد گمرك ايران
از سازمان استاندارد

رييس كل گمرك ايران در جديدترين اظهاراتش مجددا 
مقصر اصلي رس��وب كالا در گمركات را دستگاه هاي 
مختلف متولي تجارت خواند كه با تاخير به استعلامات 
گمركي پاسخ مي دهند. در اظهارات او انتقاد به مهدي 
اسلام پناه مش��هودتر بود. پيش تر هم از گمركات خبر 
رسيده بود كه سازمان استاندارد به عنوان مسوول تعيين 
ماهيت كالاهاي وارداتي در اين زمينه تخطي كرده است.
مدت هاست كه محمد رضواني فر معاون وزير اقتصاد 
نسبت به تاخير پاس��خگويي دستگاه هاي مختلف به 
استعلامات گمركي نقد دارد. چندي پيش هم رييس 
كل گمرك در گفت وگو ب��ا »اكوايران« بر اين موضوع 
تاكيد كرد. او اخيرا در حضور وزير اقتصاد دوباره نسبت به 
اين موضوع اعتراض كرد. رضواني فر گفت: گمرك ايران 
براي تسريع و تس��هيل در تجارت خارجي كشور، در 
گمركات مهم كشور به صورت شبانه روزي و ۲۴ ساعته 
به فعالان اقتصادي و ذينفعان خدمات و تسهيلات لازم 

را ارايه مي دهد.

رشد ۲۱ درصدي
ارزش صادرات زنجيره فولاد

بر اساس آمار ۱۰ ماهه انجمن توليدكنندگان فولاد 
ايران بيش از ۲۴ ميلي��ون تن از محصولات زنجيره 
فولاد در ۱۰ ماهه ۱۴۰۲ صادر شد كه نسبت به سال 
گذشته ۲۱ درصد رشد داشته است. به گزارش انجمن 
فولاد، ارزش دلاري صادرات زنجيره فولاد كش��ور از 
۶.۲ ميليارد دلار فراتر رفت. دستاوردهاي فولاد شامل 
صادرات بيش از ۲۴ ميليون تن از محصولات زنجيره 
فولاد، رشد ۷۷ درصدي حجم صادرات محصولات 
زنجيره فولاد )افزايش حدود ۱۰ ميليون تني( است؛ 
همچنين صادرات كنسانتره سنگ آهن ۱۰ برابر شد. 
بر اساس اين گزارش، كمترين نرخ رشد صادرات براي 

شمش و ميلگرد با افزايش ۲ درصدي رقم خورد.

بازديد مديرعامل شركت ساخت و 
توسعه زير بناهاي حمل و نقل كشور 

از كمربندي شمالي شهر اراك
مديرعامل شركت ساخت و توسعه زير بناهاي حمل و نقل 
كشور از كمربندي شمالي شهر اراك بازديد كرد.  به گزارش 
پايگاه خبري وزارت راه وشهرس��ازي )استان مركزي(، 
خير الله خادمي معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل 
شركت ساخت و توس��عه زير بناهاي حمل و نقل كشور 
درحاشيه بازديد ازكنارگذر شمالي شهر اراك ضمن تسليت 
حادثه تروريستي كرمان گفت: تكميل و بهره برداري از 
كمربندي شمالي شهر اراك كه در سفر دولت به استان 
مورد تاكيد قرار گرفته است، در اولويت كاري قرار گرفته و 
تلاش مي كنيم منابع مالي آن را با سرعت تامين كنيم. وي 
ضمن تقدير از كليه عوامل اجرايي اين پروژه افزود: امروز اين 
پيام را مي دهيم كه پاي كار هستيم و با پيگيري تكميل اين 
محور شاهد بهره برداري از آن در آينده اي نزديك خواهيم 
بود.  مديرعامل شركت ساخت و زير بناهاي حمل ونقل 
كشور تاكيد كرد: براي اتمام كل محور، بررسي لازم را انجام 
داده و كارهاي باقي مانده مانند اجراي ابنيه ها، نقشه برداري، 
معارضين، تقاطع هاي موجود و...  براي برنامه ريزي و اتمام 
عمليات اجرايي اين محور بايد انجام شود.  خادمي ادامه 
داد: تلاش مي شود در هفته جاري با هماهنگي لازم منابع 
مورد نياز براي اتمام كار تخصيص داده ش��ود تا پروژه به 
اتمام و بهره برداري برس��د و نتيجه مطلوب حاصل شود.  
عباس يوس��ف زاده سرپرس��ت اداره كل راه وشهرسازي 
استان مركزي نيز در اين بازديد بيان كرد: پيگير اجراي 
قرارداد تقاطع هاي پتروشيمي و انتهاي مسير در كمربندي 
شمالي اراك هستيم تا با كمك مسوولان، عمليات اجراي 
آن آغاز شود تا هرچه زودتر مردم شاهد بهره  برداري كامل 

از اين محور باشند.

دلایل اصلي شكاف شدید صادرات و واردات معرفي شد/ چرا سهم ارزي واردات كالاهاي اساسي كم شد؟

هشدار كسري ۱۴ميليارد دلاري تراز تجاري
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خبرروز

انسداد ۱۱ محور به دليل بارش سنگين برف
رييس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك پليس راهور فراجا گفت: در حال حاضر ۱۱ محور كشور به دليل بارش سنگين برف مسدود 
است. سرهنگ احمد افزود: بارش برف و باران در برخي از محورهاي استان هاي كردستان، همدان، كرمانشاه، گلستان، خراسان 
شمالي، خراسان رضوي و خراسان جنوبي ادامه دارد. رييس مركز اطلاعات و كنترل ترافيك پليس راهور فراجا به محورهاي مسدود 
نيز اشاره كرد و گفت: محور قديم خرم آباد - پلدختر، ميامي - سبزوار، محور سمنان - دامغان، شاهرود - آزادشهر، مشهد - كلات و 
بالعكس از جمله جاده هاي اصلي مسدود به دليل بارش برف هستند. به گفته شيراني، محور مشهد - نيشابور و بالعكس، قوچان - درگز، 
اسفراين - بجنورد، بجنورد - آشخانه، گرمه - چمن بيد و جاده گرمه - ميامي از جمله يازده محور مواصلاتي مسدود كشور هستند.

پایين آمدن كيفيت خدمات بهداشتي و درماني واقعيتي غير قابل انكار

بر خلاف ادعاي مسوولان وزارت بهداشت حال حوزه سلامت خوب نيست

علائم حياتي به مرز هشدار رسيده اند 

»۸۰ درصد از دانشجويان پزشكي ما به فكر 
خروج از كشورند، حال امروز و چشم انداز 
آينده كش��ور و مردم خوب نيست، علائم 
حياتي به مرز هشدار رس��يده اند، رشته هاي مهم مثل 
جراحي قلب، طب اورژانس و بيهوشي داوطلب ورودی 
ندارند كيفيت درمان، س��لامت، تجهيزات پزش��كي 
ضروري )حتي براي اعمال جراحي( افت كرده، در رشد 
علمي كشور عقب تر از كش��ور هاي تركيه و عربستان 
قرار گرفته ايم. به اقتضاي عناوين حرفه اي پزش��كي و 
دانشگاهي انجمن اس��لامي جامعه پزشكي ايران و به 
عنوان معلمي كه بيش از 45 سال در مدرسه و دانشگاه، 
تدريس كرده ام اعلام مي كنم كه امروز يكي از بزرگترين 
دغدغه ها و نگراني هاي ما مهاجرت و يا بهتر بگويم فرار 
نيروي انساني نخبه در رده هاي مختلف، فارغ التحصيلان 
 دانشجويان و اس��اتيد رش��ته هاي مختلف پزشكي و 
غير پزشكي به هركجاي ديگر است. بسياري از داروهاي 
ض��روري از جمله داروه��اي بيماران س��رطاني، يا در 
دسترس نيس��ت يا بايد با هزينه هاي گزاف از بازار آزاد 
تهيه شود. اس��تقلال دانشگاه ها تحت دستور و شرايط 
امنيتي به شدت خدشه دار شده است، تا جايي كه بعضي 
از اساتيد با س��ابقه و نامدار به دستور، اخراج يا به اجبار 

بازنشسته مي شوند.«
اين ها جملاتي است كه محمد رضا ظفرقندي، دبير كل 
جامعه پزشكي در سي امين مجمع عمومي اين انجمن 

به آنها اشاره كرده است. 
اين سخنان نشان مي دهد كه عليرغم ادعاي مسوولان 
وزارت بهداشت و درمان وضعيت سيستم درماني كشور 
چه در زمينه خدمات بيمارستاني و چه در زمينه خدمات 
دارويي و درماني اصلا خوب نيست. اينكه مردم از كمبود 
دارو رنج ببرند و اين اخبار به گوش مسوولان برسد و آنها 
تنها كاري كه مي كنند تكذيب اخبار باشد نشان از نبود 

هيچ اراده اي براي رفع كاستي ها دارد. 
همين چند روز پي��ش بود كه باز هم گ��روه ديگري از 
بيماران به دليل نبود دارو در مقابل وزارت بهداشت تجمع 
كردند اين بار هم نوبت بيماران »سي اف« بود. در همين 

رابطه خبرگزاري ايرنا وابسته به دولت نبود اين دارو را به 
تحريم ها ربط داده و گفته همين امر باعث شده تا دولت 
نتواند داروي خارجي وارد كند و به همين دليل بيماران 
مجبور به استفاده از داروي داخلي شده اند و عوارضي را 

براي آنها به همراه داشته است. 

    خودكفايي در صنعت دارو
 يا شكست تحريم ها؟

چنين اظهاراتي در حالي بيان مي شود كه طي سه سال 
گذشته بارها و بارها مسوولان حوزه بهداشت و درمان و 
سازمان غذاودارو اعلام كرده اند كه هر داوريي به توليد 
داخل برس��د ديگر نمونه خارجي آن وارد نخواهد شد 
پس در نتيجه اين مساله هيچ ربطي به تحريم ها ندارد و 
مسوولان خودكفايي در توليد دارو را در دستور كار خود 
قرار داده اند. اين مش��كل هم تنها براي بيماري »سي 
اف« وجود ندارد بلكه بيماران هموفيلي، بيماران مبتلا 
به ام اس و حتي بيماران مبتلا به اس ام اي هم با همين 
مشكلات دس��ت و پنجه نرم مي كنند. داروهاي توليد 
داخل كيفي��ت لازم براي بيماران را ن��دارد و داروهاي 
خارج��ي هم به اس��تناد همين تولي��دات داخلي وارد 
كشور نمي شوند.  اينكه دولت عزم خود را جزم كرده تا با 
توليدات داخلي تحريم ها را شكست دهد يك طرف ماجرا 
است و اينكه آيا واقعا داروها به دليل تحريم وارد كشور 
نمي شوند سوي ديگر ماجرايي است كه هنوز هيچ كس 

نتوانسته پاسخي دقيق و روشن براي آن داشته باشد. 

    خودكفايي خوب است اما...
پرويز دوايي داروس��از در اين باره به »تعادل« مي گويد: 
متاسفانه وضعيت ساخت دارو در داخل كشور هم متاثر 
از مشكلات مالي است. بسياري از توليد كنندگان دارو به 
دليل گراني ارز نمي توانند مواد اوليه را وارد كنند و همين 
مساله باعث مي ش��ود تا داروهاي داخلي هم با كمبود 
مواجه شوند. از سوي ديگر برخي داروهاي توليد شده 
هم كيفيت مناسبي ندارند. به خصوص داروهاي بيماران 
خاص كه بسيارهم حياتي هستند و با جان بيماران سر و 

كار دارند حتما بايد از كيفيت مناسب برخوردار باشند. 
او درب��اره وضعيت كمب��ود دارو در كش��ور مي افزايد: 
متاس��فانه كمبود دارو در كش��ور به طرز چشمگيري 
افزايش پيدا كرده است. بسياري از افراد مجبورند داروي 
مورد نياز خود را از بازار آزاد تهيه كنند و اين مساله نشان 
مي دهد كه نظارت دقيقي بر بازار دارويي كشور صورت 
نمي گيرد چرا كه نباي��د اگر دارويي در داروخانه ها پيدا 
نمي شود در بازار آزاد به وفور باشد و مردم با هزينه هاي 

بالا مجبور به تهيه داروي مورد نياز خود شوند.   
اين دكتر داروس��از در پايان مي گويد: مس��اله سلامت 
مردم نبايد قرباني بازي هاي سياس��ي شود. نمي توانيم 
فقط با انكار كردن مشكلات و كمبودها را ناديده بگيريم. 
وضعيت دارويي كشور خوب نيست و اين موضوع بايد 
از سوي مسوولان پذيرفته ش��ود. همچنين بالا بودن 
هزينه هاي درماني نيز خود مش��كل ديگري است كه 

بسياري از افراد را از چرخه درمان خارج مي كند. 

    كمبود پزشك همين الان هم
محسوس است

پدرام فروتن، پزش��ك اورژانس يكي از بيمارستان هاي 
تهران درباره كمبود پزشك و كادر درمان در بيمارستان ها 
به تعادل مي گويد: همين الان هم كمبود پزشك در اكثر 
بيمارستان هاي كشور كاملا محسوس است و اين مساله 
در بيمارستان هاي دولتي خيلي بيشتر ديده مي شود. 
متاسفانه بي توجهي مسوولان به كيفيت خدمات درماني 
و واقعي نكردن تعرفه هاي پزشكي باعث شده تا بسياري از 
پزشكان كه امكان مهاجرت هم ندارند به شغل هاي ديگر 

روي بياورند و طبابت را كنار بگذارند. 
او مي افزايد: هر سال چانه زني بر سر تعرفه هاي پزشكي 
ب��ه نتيجه نمي رس��د و در نهايت تعرفه ه��ا به صورتي 
تصويب مي شود كه مورد تاييد جامعه پزشكي نيست. 
همين مس��اله هم به مهاجرت و يا ترك شغل پزشكان 

دامن مي زند.
فروتن در مورد فرسودگي تجهيزات پزشكي نيز مي گويد: 
متاسفانه در اكثر بيمارس��تان هاي كشور به خصوص 

بيمارس��تان هاي دولت مساله فرس��ودگي تجهيزات 
پزش��كي به يكي از معضلات مهم تبديل ش��ده است. 
به خصوص در ش��هرهاي كوچك كه فق��ط يك يا دو 
بيمارستان دارند اين مساله نمود بيشتري پيدا كرده و 
در اين بين اما وزارت بهداشت هم هيچ راه حلي براي رفع 

مشكل ارايه نمي دهد. 

    افزايش خروج كادر سلامت از كشور
از سوي ديگر عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
با اش��اره به تصويب 4۶ درصدي تعرفه هاي پزش��كي 
در ش��وراي عالي بيمه، گفت: متأسفانه تعرفه خدمات 
پزشكي واقعي نيست و اگر به دنبال حذف پرداخت هاي 
اضافي و زيرميزي هستيم بايد خدمات پزشكي به صورت 

واقعي تعرفه گذاري شود.
محس��ني بندپي با يادآوري اينكه حال كاركنان نظام 
سلامت به ويژه پزشكان خوب نيست، تصريح كرد: يك 
پزشك، دست بريده دختر ۶ ساله اي را در مدت ۷ ساعت 
در اتاق عمل بيمارستان دولتي پيوند زده اما تعرفه آن 
4۳۰ هزار تومان بوده و ۱۰ ماه بعد هم اين مبلغ پرداخت 
مي شود. در واقع پزشكان متخصص در سن ۳۳ سالگي 
وارد بازار كار شده و خدمات فوق تخصصي ارايه مي كنند 

اما اين خدمات با قيمت بسيار پايين خريداري مي شود.
او يادآور شد: براي پيشگيري از خروج نخبگان از بخش 
دولتي به بخش خصوصي و از بخش خصوصي به خارج 
از كشور نيازمند ايجاد انگيزه بيشتر براي ماندگاري آنها 
هستيم و اين ماندگاري شكل نمي گيرد مگر اينكه ارزش 
خدمات افراد و جايگاه و ش��أن آنها حفظ شود به ارزش 

خدمات آنها پي ببريم.
محس��ني بندپي افزود: متأسفانه شاهد افزايش خروج 
كادر سلامت و پزشكان از كشور و بروز مشكلاتي براي 
رزيدنت ها هس��تيم و در واقع فش��ار زيادي را متحمل 
مي ش��وند و ج��اي تعجب اس��ت كه چرا ب��راي حفظ 
نيروهاي پزشكي كشور سرمايه گذاري نمي شود در اين 
رابطه ضروري اس��ت كميته اي متشكل از وزراي علوم، 
بهداشت، آموزش و پرورش، كشور، اطلاعات و خارجه 
تشكيل و علت خروج كادر سلامت و پزشكان از كشور 

را بررسي كند.
عضو كميس��يون بهداش��ت و درمان مجلس افزود: در 
بدترين شرايط اقتصادي كشور براي كادر درمان هزينه 
كرده ايم چرا بايد به گونه اي اقدام كرد كه آنها را از دست 
بدهيم؛ اغلب كش��ورها براي جذب كادر درمان تمامي 
شرط و ش��روط را برداش��ته اند و تاكيد كردند كه لازم 

نيس��ت حتي زبان خارجي بلد باشيد و در حالي كه در 
سال ۱۳۷۶ نمره آيلتس بورسيه هاي وزارت بهداشت 
۶.5 بود و بس��ياري از بورس��يه ها به خاطر نمره پايين 
نمي توانستند پذيرش ش��وند اما در حال حاضر تمامي 
شروط براي جذب كادر درمان برداشته شده و در واقع 
براي نيرويي كه ۲۶ سال در كشور ديگري آموزش ديده 
تنها دو تا س��ه ماه براي زبان هزينه مي كنند و ۶۰ سال 
از خدمات آنها بهره مي برند؛ وقتي فردي سه شيفت كار 
كند و آم��اده به خدمت بخوابد بايد وضعيت مالي اش با 
ساير مشاغل متفاوت باشد در ضمن درآمد مالي كسي 
كه از ۲۰ سالگي نسبت به كسب درآمد اقدام مي كند با 
كسي كه از ۳۳ سالگي وارد بازار مي شود بسيار متفاوت 
است؛ بايد فرهنگ پزشك ستيزي و نخبه ستيزي را كنار 
بگذاريم زيرا كشور و مردم به خدمات نخبگان نياز دارند 
و نبايد اجازه داد نخبگان با خروجشان ژن نخبگي را هم 
از كشور خارج كنند. چه بپذيريم چه نپذيريم پزشكان 
جزو يك درصد نخبگان كشور محسوب مي شوند و در 
حال حاضر خروج نخبگان از كشور بيداد مي كند، البته 
مهاجرت تنها مختص پزشكان نيست و خروج نخبگان 
از كشور زنگ خطري است و دولت و مجلس بايد به اين 

موضوع توجه بيشتري داشته باشند.

گزارش

رويداد

مع��اون رييس جمهور و رييس س��ازمان حفاظت 
محيط زيست گفت: بر اس��اس قانون بايد عوارض 
آلايندگ��ي صنايع به صندوق ملي محيط زيس��ت 
واريز ش��ود اما اين اتفاق نمي افتد و به حساب نهاد 

ديگري مي رود.
علي سلاجقه امروز افزود: بحث عوارض آلايندگي 
براي رفع منابع آلاينده اس��ت و بايد بر اساس قانون 
هواي پاك، صنايع آلاينده عوارض آلايندگي خود 
را پرداخت كنند تا اين اعتبار در راستاي رفع همان 
آلايندگي هزينه شود اما عملا اين اتفاق نمي افتد. او 
اظهارداشت: دولت ۲ بار يعني هم در بودجه ۱4۰۱ 
و هم ۱4۰۲ موافقت كرد كه در قالب لايحه بودجه 
س��نواتي ۲۰ درصد از عوارض آلايندگي صنايع به 
صندوق ملي محيط زيست واريز شود و به مجلس 
شوراي اسلامي هم پيشنهاد داد و تاكيد كرد كه اين 
عوارض بايد براي ارايه تسهيلات به صنايع آلاينده و 
رفع آلايندگي آنها هزينه شود، اما واريز آن به صندوق 
ملي محيط زيست مورد موافقت مجلس قرار نگرفت.

سلاجقه با تاكيد بر اينكه اگر اين اتفاق بيفتد ظرفيت 
بسيار خوبي براي رفع آلايندگي ها خواهد بود، گفت: 
با اينكه با ايجاد صندوق ملي محيط زيست ظرفيت 
خوبي در زمينه ارايه تسهيلات براي رفع آلايندگي ها 
ايجاد شده اما صندوق با اين توان مالي نمي تواند به 
هدفش برسد، فقط در سال ۱۳۹۹ مبلغ ۹۰۰ ميليارد 
تومان به صندوق اختصاص يافت و همچنان در قالب 
همان ميزان در حال ارايه تسهيلات است و تاكنون 

هم كارهاي خوبي انجام داده است.

    صندوق ملي محيط زيست نمي تواند 
آن طور كه انتظار مي رود فعاليت كند

رييس سازمان حفاظت محيط زيست تصريح كرد: 
اما قطعا صندوق ملي محيط زيست با اين بنيه مالي 
نمي تواند آنطور كه انتظار م��ي رود فعاليت كند، با 
اينكه براي واريز عوارض آلايندگي به صندوق محيط 
زيست اساس��نامه و ظرفيت هاي قانوني متعددي 

وج��ود دارد اما اين اتفاق نيفتاده اس��ت كه در حال 
پيگيري آن هستيم تا اين درآمد وارد صندوق شود.

سلاجقه اظهار داشت: در اين راستا تمام ظرفيت هاي 
قانوني را احصا و به دستگاه ها ابلاغ كرديم چون اين 
قانون اس��ت و حتما بايد اجرا ش��ود، تا الان هم كه 
اجرا نش��ده قصور بوده و ش��ايد پيگيري نمي شده، 
سازمان محيط زيس��ت پيگير اين موضوع است و 
آن را به مجلس پيش��نهاد داديم و فكر مي كنم در 
كميسيون تلفيق مجلس تصويب شده است و اگر 
در صحن مجلس هم به تصويب رسد مشكل برطرف 

خواهد شد.
او تاكيد كرد: الان كه نماين��دگان مجلس در حال 
بررس��ي بودجه ۱4۰۳ هس��تند اگر اين ۲۰ درصد 
عوارض آلايندگ��ي را براي صن��دوق ملي محيط 
زيست لحاظ كنند قطعا صندوق جهش بسيار خوبي 
خواهد داش��ت و كارهاي بزرگي در راستاي كاهش 

آلايندگي ها انجام خواهد داد.

    عوارض آلايندگي به شهرداري ها 
اختصاص مي يابد

رييس سازمان حفاظت محيط زيست كشور دي 
ماه امسال در سفر به استان زنجان نيز در اين زمينه 
گفته ب��ود: ۱۰۰ درصد عوارض آلايندگي به جاي 
تخصيص به محيط زيس��ت براي حل مش��كلات 
زيست محيطي به شهردارها به عنوان منابع پايدار 
تخصيص مي يابد و مش��خص نيست پولي كه بايد 
صرف تجهيز صنايع براي كاهش آلايندگي شود، 
صرف چه اموري مي ش��ود. سلاجقه اظهار داشت: 
پيشنهاد داديم كه حداقل ۲۰ درصد اين عوارض به 
صندوق ملي محيط زيست اختصاص يابد تا بتوان 
روي مشكلات زيست محيطي سرمايه گذاري كرد 
اما هر سال متاسفانه نمايندگان مجلس با اين مهم 
مخالفت مي كنند كه جاي تأس��ف دارد. او تاكيد 
كرد: طبق قانون اصلاح صنعت خودرو، نمايندگان 
مجلس مص��وب كردند ك��ه ۲.5 درصد هزينه هر 

خودرو به صندوق ش��كوفايي وزارت صمت واريز 
ش��ود در حالي كه بايد اين بودجه به صندوق ملي 
محيط زيست تخصيص مي يافت تا در حوزه محيط 
زيست هزينه ش��ود؛ در واقع با اين كار پول اسقاط 

بازهم به حساب وزارت صمت مي رود.

    صندوق ملي محيط زيست
صندوق ملي محيط زيست تنها نهاد مالي اختصاصي 
حوزه محيط زيست كشور است اين صندوق براساس 
تجربيات كشورهاي موفق در امر ارتقاء كيفيت محيط 
زيست براس��اس برنامه هاي چهارم و پنجم توسعه 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي بعد از انقلاب اسلامي 
تاسيس شده است كه اين موضوع به اعتقاد بسياري از 
كارشناسان و متخصصان حوزه محيط زيست يكي از 
نقاط عطف و دستاوردهاي مهم محيط زيست كشور 

بعد از انقلاب بوده است.
اي��ن صندوق به عنوان يك دس��تگاه اجرايي تحت 
سياست گذاري هفت عضو وزيران با ماهيت توسعه 
عمومي غير دولت��ي از اواخر دهه ۹۰ فعاليت جدي 
خود را ش��روع كرده اس��ت و با س��ه اب��زار اعطاي 
تسهيلات، سرمايه گذاري )مستقيم يا مشاركتي( 
و حمايت مالي از پروژه ها با هدف كاهش آلاينده ها 
و جلوگيري از تخريب محيط زيست و بيمه حيات 

وحش فعاليت مي كند.
حوزه فعاليت اين صندوق رفع و پيشگيري از آلودگي 
آب، خاك، هوا و پسماند بوده و از توسعه انرژي هاي 
تجديدپذي��ر و طرح ه��اي گردش��گري طبيعي و 
فناوري هاي نوين و دانش بنيان دوس��ت دار محيط 

زيست در كشور حمايت مي كند.
يكي از منابع درآمدي اين صندوق عوارض آلايندگي 
صنايع آلاينده است كه بايد ۲۰ درصد اين عوارض به 
صندوق واريز تا با اعطاي تسهيلات، منابع آلايندگي 
رفع ش��ود اما عملا اين اتفاق نمي افتد و س��ازمان 
حفاظت محيط زيس��ت در تلاش براي گرفتن اين 

منبع مالي است.

عوارض آلایندگي برخلاف قانون به صندوق ملي محيط زیست واریز نمي شود
يادداشت

ردپاي تحریم ها در زندگي مردم
اين روزه��ا باز ه��م كمبود 
برخي داروها به مشكلي حاد 
براي مردم تبديل شده است. 
مش��كلي كه البته هيچگاه 
از س��وي مس��وولان وزارت 
بهداشت و درمان و سازمان 
غذاو دارو به رسميت شناخته 
نمي شود. مساله اينجاست 
كه وقتي پاي صحبت اين مسوولان و دلايل برشمرده 
شده براي نبود برخي از أقلام داروها مي نشينيم هميشه 
پاي تحريم ها در ميان است. حتي براي توليد داروهاي 
داخلي اين در حالي است كه رييس دولت با اقتدار اعلام 
مي كند »تحريم ها را شكست داديم« البته اين ادعاي 
رييس دولت به حوزه فناوري هس��ته اي باز مي گردد و 
در روز ملي فناوري هسته اي عنوان مي شود اما سوال 
اينجاست كه آيا تنها شكس��ت دادن تحريم ها در اين 
زمينه مي تواند براي مردم كافي باش��د. مشكلاتي كه 
امروز مردم با آن دست و پنجه نرم مي كنند و مسوولان 
تمام��ي ك��م كاري هاي خ��ود را به گ��ردن تحريم ها 
مي اندازند چه زماني قرار اس��ت حل و فصل شود و چه 
موقع به شكست كامل تحريم ها خواهد انجاميد. اينكه 

هر روز ن��رخ دلار بالا م��ي رود و ارزش پول ملي پايين 
مي آيد، اينكه هر روز مردم با مش��كلات تازه تري براي 
تامين معيشت خود مواجه مي شوند اينكه كارشناسان 
حوزه بهداشت و درمان در مورد مشكلات موجود در اين 
حوزه اعلام خط��ر كرده اند همه اينها بايد از يك جايي 
سرچشمه بگيرد و مردم هنوز نمي دانند اين سرچشمه 
به تحريم ها باز مي گردد يا به بي تدبيري مسوولان. مساله 
مهم اين است كه رييس دولت همچنان گمان مي كند با 
دستور دادن مي توان تمامي مشكلات را حل و فصل كرد 
همانطور كه در سال ۱4۰۰ دستور داد تا فقر ريشه كن 
شود اما از آن تاريخ تاكنون نه تنها فقر ريشه كن نشده 
كه بيشتر از قبل در جامعه ريشه دوانده است. اين روزها 
قيمت اقلام اساسي سبد معيشتي به قدري افزايش پيدا 
كرده كه كمتر كسي قدرت خريد دارد. البته كه نمي توان 
با ۱۲۰ هزار تومان هديه معيشتي مشكلات مردم و حل 
و فصل كرد. اينكه خري��د حداقل ها هم براي خيلي از 
افراد غير ممكن شده است واقعيتي است كه گويا هنوز 
مسوولان آن را باور نكرده اند. اينكه دولتمردان بي توجه 
به وضعيت معيشتي مردم براي پيشرفت هاي نظامي 
جش��ن مي گيرند باز هم نش��ان از تفاوت اولويت هاي 
مردم و مس��وولان با هم دارد. البته كه يك كشور بايد 

از توان نظامي بالايي برخوردار باشد تا بتواند در مقابل 
دش��منان خارجي از تماميت ارضي خود دفاع كند اما 
مساله اينجاست كه معيشت مردم چقدر براي مسوولان 
اهميت دارد و چه ميزان از بهبود شرايط معيشتي مردم 
ابراز خوشحالي و رضايت مي كنند. اينكه بخواهيم تنها 
با شعار و دس��تور و وعده و وعيد مشكلات معيشتي را 
ح��ل و فصل كه نه فقط پنهان كني��م قطعا نمي تواند 
براي مردم قابل قبول باشد. چرا بايد ميان آن چيزي كه 
مسوولان مدعي هستند با آن چيزي كه در سطح جامعه 
در جريان است اين قدر تفاوت وجود داشته باشد. چرا 
بايد مسوولان از واقعيت هاي جاري جامعه غافل باشند 
و بي توجه به مش��كلات مردم به سياست گذاري هاي 
خ��ود ادامه دهند. چ��را هيچ كس اس��تمداد خواهي 
بيماران براي تامي��ن دارو را نمي بيند. چرا كس��ي به 
 اعتراض بازنشس��تگان از وضعيت معيش��تي ش��ان 
توجه نمي كند چرا كارگران بايد ش��اهد اجرايي شدن 
طرح ها و قوانيني باشند كه نه براي دفاع از حقوق آنها 
كه براي تامين كسري بودجه دولت به تصويب مي رسند. 
چراهاي بسياري اس��ت كه مسوولان بايد به آن پاسخ 
بدهند البته بدون اينكه به شعارها و وعده هاي هميشگي 

براي پاسخگويي بسنده كنند.

مريمشاهسمندي

رويخطخبر

قرارداد ورود ۲ واكسن جدید به كشور 
رييس مركز مديري��ت بيماري هاي واگير وزارت 
بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي ضمن اعلام 
ق��رارداد واردات واكس��ن هاي »روتاويروس« و 
»پنوموكوك« در عين حال برنامه اين وزارتخانه 
براي حذف هپاتيت س��ي از سال آينده را تشريح 
كرد. دكتر شهنام عرشي در نشست خبري »فجر 
سلامت« اظهار كرد: قرارداد واردات واكسن هاي 
»روت��ا وي��روس« و »پنوموكوك« ب��راي تزريق 
در كودكان ب��ا كمپاني واردكننده منعقد ش��ده 
اس��ت. او با بي��ان اينك��ه برخي از ش��ركت هاي 
توليدكنن��ده داخلي در زمينه توليد دو واكس��ن 
»روتا ويروس« و »پنوموكوك« گام برداشته اند، 
افزود: طي چند سال گذش��ته، انستيتو پاستور و 
ساير توليدكنندگان در جهت توليد اين واكسن ها 

اقداماتي انجام داده اند و مجوز باليني از س��ازمان 
غذا و دارو گرفته ان��د. رييس مركز مركز مديريت 
بيماري ه��اي واگي��ر وزارت بهداش��ت، درمان و 
آموزش پزشكي درباره روند واكسيناسيون گفت: 
واكسيناس��يون عمومي دو واكسن روتاويروس و 
كنوموكوك مانند ساير واكسن ها است يعني در 

وهله نخس��ت، واكس��ن خارجي تزريق مي شود 
و س��پس واكس��ن ايران��ي تزريق مي ش��ود. او با 
بيان اينك��ه پيش بيني مي كنيم كه دو واكس��ن 
روتاويروس و پنوموكوك در اي��ام دهه فجر وارد 
واكسيناسيون عمومي شوند، گفت: در نظر داريم 
حداقل ۱5۰۰ نفر با واكسن پنوموكوك و حدود 
۱۰ هزار نوزاد با واكس��ن روتاويروس واكس��ينه 
ش��وند. عرش��ي درباره برنامه هاي آت��ي وزارت 
بهداشت خاطرنشان كرد: سال آتي، درنظر داريم 
در جهت حذف هپاتيت  سي اقدام كنيم. مقدمات 
حذف هپاتيت س��ي انجام ش��ده اما تشخيص و 
درمان اين بيماري زمان بر است. كيت تشخيصي 
اين بيماري وارداتي اس��ت. مشكلي در خصوص 

داروي بيماران هپاتيت سي نداريم.

افتتاح مركز آزمون تصادفات تا شهریور ۱۴۰۳
رييس پليس راهور فراج��ا از افتتاح مركز آزمون 
تصادفات تا پاي��ان ش��هريورماه ۱4۰۳ خبر داد 
و گف��ت: بدنه خودرو بايد از جان سرنش��ينان در 

تصادفات حفاظت كند. 
سردار سيد تيمور حس��يني در جريان بازديد از 
پنجمين نمايشگاه خودروي تهران گفت: ايمني 
خودروها يك��ي از دغدغه هاي جدي پليس راهور 

اس��ت و ما معتقديم ك��ه ايمني خ��ودرو بايد به 
گونه اي باش��د كه اگر فرضا راننده اي هم خطا يا 
غفلت كرد و دچار حادثه شد، شرايط ايمني راه و 
خودرو طوري باشد كه از شدت حادثه و خسارات 

جاني جلوگيري كند. 
او از تلاش براي ايجاد مركز آزمون تصادف از سوي 
شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران خبر داد 

و اظهار داش��ت: در حال حاضر يكي از مهم ترين 
دغدغه ه��اي پليس راهور مبحث ايمني خودرو و 
به خصوص استحكام بدنه اس��ت، اگر خودرويي 
نتواند در هن��گام وقوع تصادف از ج��ان راننده و 
سرنشينان آن حفاظت كند، نشان دهنده كيفيت 
پايين خودرو بوده و نمي ت��وان نام يك خودروي 

ايمن را روي آن گذاشت. 
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